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روزنامه صبح ایران

حجت الاسلام احمد مازنی :

»روحانی« باید حقایق را با مردم در میان گذارد

از لزوم بازگشت به اصول تا حفظ جایگاه خود در قدرت

نسخه های متفاوت خوددرمانی در اردوگاه اصلاح طلبان

مسعود پزشکیان  :

ایران برای مقابله با فساد FATF داخلی ایجاد کند

آیا باید بابتِ مستمری زنان نگران شد؛ 

طناب کشی بر سر 
»طلاق های صوری«
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رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه توجه به حق الناس در سیره امام 
خمینی )ره( کار بود، گفت: دیدگاه امام را نسبت به این موضوع ببینم.
توجه به حقوق عامه باید اولویت باشد و نباید حق مردم به هیچ وجه 
ضایع شود.آیت الله سید ابراهیم رئیسی به همراه جمعی از مسئولان 
قضائی با حضور در حرم بنیانگذار انقلاب اسلامی، با آرمان های امام 
راحل تجدید میثاق کرد.در این مراسم حجت الاسلام والمسلمین 

سید حسن خمینی یادگار امام )ره(، رئیس قوه قضائیه و ...

یادگار امام با اشاره به فراگیر بودن گفتمان انقلاب اسلامی، گفت: 
امروز جوانان ایران، افغانستان، لبنان، سوریه و... خواب به هم ریختن 
منطقه ما را آشفته کرده اند و قابلیت دارند که جبهه مقاومت را فراتر 
از مرزهای یک منطقه خاص در دل تک تک مردم زنده کنند.آیت 
الله سید حسن خمینی در مراسم بزرگداشت ارتحال مرجع عالیقدر 
شیعه آیت الله العظمی محقق کابلی، با بیان اینکه یکی از پیام های 

بزرگ امام محدود نماندن انقلاب در مرزهای جغرافیایی بود...

رئیس قوه قضاییه در حرم امام راحل :

نباید به هیچ وجه
حق مردم ضایع شود

آیت الله سید حسن خمینی:

جوانان مسلمان  خواب 
بیگانگان را آشفته کرده اند
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه متأسفانه سال هاست زنگ خطر کم آبی 
به صدا در آمده است، گفت: نیازمند یک اجماع ملی و یک اقدام همگانی با برنامه اجرایی متعهدانه 
در همه بخش ها برای مدیریت صحیح آب هستیم.دکتر علی جان صادق پور دیروز همزمان با آغاز 
هفته صرفه جویی در مصرف آب در جمع خبرنگاران با اشاره به افزایش 12 درصدی مصرف آب در 
قم در سه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل گفت: از ابتدای سال تاکنون بیش از 
سی میلیون مترمکعب آب در شهرهای استان مصرف شده در حالی که این میزان در سال گذشته 
در این مدت 27 میلیون مترمکعب بود.وی افزایش مصرف را ناشی از بار روانی غلط ناشی از افزایش 
بارندگی های ابتدای سال جاری دانست و اظهار داشت: سال ها خشکسالی و کمبود آب با یک سال 

بارندگی جبران نمی شود و باید همچنان در مصرف آب صرفه جویی لازم را داشت...

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

کمبود آب با یک سال بارندگی 
جبران نمی شود
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باید در برجام بمانیم

رئیس جمهوری تاکید کرد: هرگونه تغییر در ساختار 
بودجه نباید تأثیر منفی و فشاری بر زندگی روزمره مردم و 

بخصوص معیشت اقشار آسیب پذیر جامعه وارد کند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، جلسه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی امروز- شنبه- با حضور 
سران سه قوه و به ریاست حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی تشکیل شد و در آن مهم ترین موضوعات 

اقتصادی کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
سران قوا و اعضای شورای عالی هماهنگی اقتصادی در 
این جلسه به ادامه بیان دیدگاه ها و نظرات خود پیرامون 
اصلاح ساختار بودجه و ارائه پیشنهادات در این زمینه 

پرداختند.
همچنین گزارشی از یارانه های پنهان در بودجه سالانه 

کل کشور در این جلسه ارائه شد.

رئیس جمهوری در این جلسه تاکید کرد: هرگونه تغییر 
در ساختار بودجه باید به نحوی باشد که تأثیر منفی و 
فشاری بر زندگی روزمره مردم و بخصوص معیشت اقشار 

آسیب پذیر جامعه وارد نشود.
همچنین با توجه به نظرات و پیشنهادات اعضا، مقرر شد 
بررسی این موضوع در جلسه آینده شورای عالی هماهنگی 

اقتصادی ادامه پیدا کند.

رئیس جمهوری در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی:

اصلاح ساختار بودجه نباید بر زندگی مردم تأثیر منفی داشته باشد 

نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران 
در سازمان ملل، پهپاد آمریکایی را یک 
ابزار جاسوسی دانست و گفت: این پهپاد 
ایران  نیروهای  پیاپی  هشدارهای  به 
توجهی نکرد و به هنگام ورود به حریم 
کشور، چاره ای جز سرنگونی آن وجود 

نداشت. 
 مجید تخت روانچی در گفت وگو با 
رادیو ملی آمریکا که مشروح آن صبح 
جمعه به وقت محلی پخش شد، افزود: 
شما نمی توانید با کسی که یک چاقو در 
دست دارد و آن را زیر گلویتان گذشته 
داد: هیچ  ادامه  است، مذاکره کنید.وی 
انسان  هیچ  نمی پذیرد.  را  این  کسی 
معقولی نمی تواند بپذیرد که با کسی که 
شما را تهدید می کند، مذاکره داشته باشد.

ملل  سازمان  در  ایران  دائم  نماینده 
متحد با بیان اینکه مقام های آمریکا با 
ایجاد جنگ اقتصادی علیه ایران تلاش 
دارند تا این کشور را منزوی و وادار به 
مذاکره کنند، درباره پهپاد سرنگون شده 
نیز افزود: پهپاد گلوبال هاوک که یک 
پهپاد جاسوسی است بر فراز خلیج فارس 
و نزدیک مرزهای ایران پرواز می کرد و ما 
به آن هشدار دادیم که به فضای ما نزدیک 
ارتباط  برقراری  روانچی  می شود.تخت 
رادیویی با این پهپاد را ناموفق دانست و 

ادامه داد: ناگهان متوجه شدیم که آن 
وارد فضای سرزمینی ما شده است و از 
آنجا که یک پهپاد جاسوسی بود، هیچ 
چاره دیگری نداشتیم مگر اینکه آن را 
ساقط کنیم. وی با یادآوری ارسال نامه 
به دبیرکل سازمان ملل متحد و تاکید 
بر اینکه اقدام جمهوری اسلامی ایران بر 
اساس ماده ۵۱ منشور ملل متحد برای 
دفاع از خود انجام شده است، تصریح کرد: 
این اقدام تحریک آمیز بخشی از آمریکا 
بود و ما از جامعه بین المللی خواستیم تا از 
ایالات متحده بخواهند چنین فعالیت هایی 
را متوقف کنند که به نوعی صلح و امنیت 

بین المللی را به خطر می اندازد.

ملل  سازمان  در  ایران  دائم  نماینده 
از  بخش هایی  ایران  یادآورشد:  متحد 
این هواپیمای ساقط شده را که به طور 
طبیعی در آب های سرزمینی آن بود را 
جمع آوری کرده اند. این موضوع به خودی 
خود نشان می دهد که پهپاد در حریم 

هوایی ایران ساقط شده است.
* نه تنها با آمریکا بلکه با هیچ 

کسی دیگر به دنبال جنگ نیستیم
تخت روانچی در پاسخ به این پرسش 
که آیا ایران تلاش دارد تا به سمت یک 
رویارویی با آمریکا برود، تاکید کرد: به طور 
یقین خیر. ما نه تنها با آمریکا بلکه با هیچ 
کسی دیگر به دنبال جنگ نیستیم. این 

به نفع ما نیست که در منطقه خود یک 
درگیری داشته باشیم چرا که درگیری در 
منطقه ما به همه کشورها، آمریکا و هر 
کسی دیگر آسیب می رساند.وی با بیان 
بازنده ای  یا  برنده  ایران  با  اینکه جنگ 
نخواهد داشت و در واقع آتشی خواهد بود 
که همه را در بر می گیرد، افزود: جمهوری 
اسلامی باید برای دفاع از تمامیت ارضی 
خود در دریا، هوا و زمین علیه هر نفوذی 
از سوی آمریکا یا هر کشوری دیگر آماده 
اسلامی  جمهوری  دائم  باشد.نماینده 
ایران در سازمان ملل متحد در پاسخ به 
پرسشی درباره حادثه نفتکش ها هم گفت: 
این اقدام بسیار مشکوک به نظر می رسد. 
باید کسی که مسئول این اقدام بوده است، 
مشخص شود. تخت روانچی درباره آینده 
روابط ایران و آمریکا همچنین افزود: این 
مساله به مقام های آمریکا ربط دارد که 
تا کنون در هیأت ستیزه جو علیه ایران 
به  را  ایران  و می خواهند  ظاهر شده اند 
یک مناقشه وادار سازند.وی تصریح کرد: 
آمریکا یک کارزار نظامی و جنگ اقتصادی 
را علیه ایران آغاز کرد که ما آن را تروریسم 
اقتصادی علیه ایران می نامیم. از این رو، هر 
زمانی که ایالات متحده این مسیر را تغییر 
دهد فکر می کنم ما در یک شرایط بهتری 

نسبت به امروز خواهیم بود.

نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل: 

جنگ با ایران برنده یا بازنده ای نخواهد داشت 

عضو مجمع روحانیون مبارز گفت: احزاب باید با توده مردم سر وکار داشته، خط اصلی 
انقلاب را محترم بشمارند و به استقلال و امنیت کشور کمک کنند. 

حجت الاسلام والمسلمین سیدهادی خامنه ای روز جمعه در چهارمین مجمع 
عمومی حزب وحدت و همکاری ملی افزود: احزاب شعارهایی را که اعتقاد ندارند، سر 
ندهند، با مردم ارتباط تنگاتنگ داشته باشند و صرفاً به سمت نخبگان نروند ولی از 

نخبگان برای آموزش و برنامه ریزی در بدنه حزب استفاده کنند.
وی ادامه داد: احزاب باید اقتدار و اعتماد به نفس داشته باشند و برنامه های کارشناسی 
شده خود را برای اداره بهتر کشور به مردم و قوای سه گانه ارائه دهند. مشکلات اقتصادی، 
اجتماعی و سیاسی که کشور با آن مواجه است موضوع لاینحلی نیست و از جمله احزاب 
در این حوزه ها باید این توانایی را حاصل کنند که برای برون رفت از گره های مختلف 

راهکار ارائه دهند.
سیدهادی خامنه ای با اشاره به اینکه همه باید تلاش کنیم نقش احزاب پر رنگ 
شود، افزود: دولت و مقام های جمهوری اسلامی برای اداره بهتر کشور احزاب را جدی 
گرفته و از ظرفیت آنها استفاده کنند. عده ای محدود برنامه ریزی و فکرشان انتخابات 
است در حالی که کار اصلی حزب کادرسازی، آموزش نیروی کارآمد برای اداره کشور 
در حوزه های اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و اجرایی است. وقتی شهید بهشتی 
حزب جمهوری اسلامی را تأسیس کرد کسی به فکر تحزب نبود و البته بیشتر مقام های 
کنونی کشور در آن حزب عضو بودند، او می گفت "حزب معبد من است". بهشتی تکرار 

شدنی نیست.

این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: کار اصلی حزب عبادت است به همین 
دلیل افراد حزبی فعالیت در حزب را جدی بگیرند که دیگران هم شما جدی بگیرند، باید 

احزاب را به شکلی مدیریت کرد که استعدادهای جدید ظهور کنند.
خامنه ای با تاکید بر اینکه همه احزاب برابرند، اضافه کرد: زیاد بودن احزاب تصمیم 
گیری را سخت می کند ولی باید به سمتی برویم که احزابی قوی و حرفه ای جای خود را 
در عرصه سیاسی و اجتماعی کشور باز کنند. نباید احزاب به کوچک و بزرگ تقسیم کنیم 

بلکه باید تلاش و به هم کمک کنیم و هماهنگ باشیم.
وی افزود: ظهور اصلاحات در قلب یک جامعه انقلابی ضرورت پیدا کرد و تاکنون در 
مسیر انقلاب و قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران حرکت کرده است. باید دلایل به 
وجود آمدن گفتمان اصلاحات یادآوری کنیم. نباید فراموش کرد که گفتمان اصلاحات 

نیاز و مطالبه جامعه و ادامه راه اصل انقلاب اسلامی بوده و هست.
خامنه ای تاکید کرد: تمام شعارهایی و مفاهیمی که اصلاح طلبان در این سال ها به 
عنوان ابزار مورد استفاده قرار داده اند، برای هموار کردن مسیر انقلاب اسلامی و راه امام 

)ره( بوده است.
وی با بیان اینکه پیروان خط امام )ره( همیشه مظلوم بوده اند؛ اظهار کرد: با این وجود 
اصلاحات زنده است و باید در عمل ثابت کنیم خواست و مطالبه مردم مهم است. این 
وظیفه بر عهده احزاب است به گونه ای که با ارائه برنامه و تربیت کادر و نیروی قوی آماده 
خدمت شوند، در این صورت مردم خود متوجه کیفیت کار می شوند و انتخابشان را 

انجام می دهند.

حجت الاسلام والمسلمین سیدهادی خامنه ای :

اصلاحات ادامه راه اصل انقلاب اسلامی بوده و هست 

 

نگاه  اشتباه  سیاستمداران
 ایرانی به نفت

بدهی خارجی جهان از ۱۲۷۰۰ میلیارد دلار در سال 
۲۰۰۵ به ۷۶ هزار میلیارد دلار در پایان سال ۲۰۱۸ 
افزایش یافته است. این حجم از افرایش بدهی خارجی، 

شگفت انگیز است، شگفت انگیز که نه، بهت آور است. اما چه کشورهایی بیشتر بدهکارند؟ 
چهار کشور چین، ژاپن، کره، آمریکا و اتحادیه اروپا بر روی هم ۵۰ هزار میلیارد دلار بدهی 
خارجی دارند، به عبارت دیگر از ۷۶ هزار میلیارد دلار بدهی جهانی ۶۵ درصد آن فقط به 
چهار کشور یاد شده و اتحادیه اروپا تعلق دارد. بدهی خارجی این چهار کشور و اتحادیه 
اروپا از ۱۲۷۰۰ میلیارد دلار در سال ۲۰۰۵ به ۵۰ هزار میلیارد دلار در سال ۲۰۱۸ 
افزایش یافته است. افزایش ۳۷ هزار میلیارد دلاری بدهی خارجی این کشورها نشان می 
دهد بسیاری از خریدهای خارجی این کشورها از سال ۲۰۰۵ تا کنون با استقراض بوده 
و هنوز پول آن پرداخت نشده است.پیام آشکار این مقاله این است که این چهار کشور و 
اتحادیه اروپا، از  سال ۲۰۰۵ تا کنون بسیار بیش از جیب خود خرج کرده اند.رشد بدهی 
از سال ۲۰۰۵ تا کنون بسیار بیش از رشد اقتصادی این کشورها بوده است. این پنج کشور 
و اتحادیه اروپا، در رفاهی زندگی کرده اند که برای آن زحمت نکشیده اند. این پنج کشور 
و اتحادیه اروپا، از سال ۲۰۰۵ تا کنون با استقراض اداره شده اند، این کشورها قرض می 
کنند و زندگی می کنند. این چهار کشور و اتحادیه اروپا  ۶۵ درصد نفت جهان را در 
سال ۲۰۱۸ وارد کرده اند.این چهار کشور و اتحادیه اروپا همه نفتی را که از سال ۲۰۰۵ 
تا کنون خریداری کرده اند از محل استتقراض بوده است. این کشورها نفت را نسیه می 
خرند و پول آن را ۱۴ سال است که نداده اند، البته به نوعی داده اند، یعنی قرض گرفته 
اند و مدام قرض را تمدید کرده اند.۶۵ درصد نفت جهان را اعتباری می خرند یعنی با وام. 
البته منظور این نیست که خرید نفت در دنیا نقدی نیست، بعضاً نقدی است اما نهایتاً رشد 
۳۷ هزار میلیارد دلاری بدهی خارجی این کشورها گواه این است که این کشورها یک 
عمر است که دارند با استقراض اداره می شوند. ۶۵ درصد نفت دنیا را چهار کشور فوق و 
اتحادیه اروپا وارد می کنند. ۶۵ درصد بدهی خارجی دنیا را هم این چهار کشور و اتحادیه 
اروپا  دارند. اینکه هم ۶۵ درصد نفت دنیا را کشورهایی وارد می کنند که ۶۵ درصد بدهی 
خارجی دنیا را هم دارند اشتباه تایپی نیست. اما کشورهای صادر کننده نفت چگونه نفت 
خود را به این پنج کشور و منطقه می فروشند؟ آیا این کشورها نیز ۶۵ درصد نفت خود 
را نسیه می فروشند و تا کنون در عمل ۶۵ درصد پول نفت خود را دریافت نکرده اند؟ 
اگر نقد می فروشند باید یک واسطه ای بین این پنج کشور و اتحادیه اروپا باشد تا این 
واسطه نفت را به عنوان مثال نقد از ایران بخرد و نسیه به اینها بفروشد؟ آیا این گونه است؟ 
این واسطه باید عقل معاش هم نداشته باشد، بله چنین واسطه ای وجود دارد ولی نه 
با ویژگی که گفته شد. این واسطه بانکهای انگلیس و آمریکا هستند، آمریکا ۴۷۰۰ بانک 
دارد اما عمده کار دست ۵ بانک است، در انگلیس هم عمده کار دست ۴ بانک است، 
پس ۹ بانک عمده تامین مالی خریداران نفت را انجام می دهند. اما این ۹ بانک منابع 
لازم برای پرداخت وام به خریداران نفت را از کجا می آورند؟ از جیب خود نمی دهند، به 
غیر از ایران، ونزوئلا و نیجریه بقیه کشورهای صادر کننده نفت حدودا ۶۵ درصد درآمد 
ناشی از صادرات نفت را خرج نمی کنند بلکه در آمریکا و انگلیس پس انداز می کنند و 
این ۶۵ درصد هم نهایتا از این ۹ بانک سر در می آورد. این بانک ها هم این ۶۵ درصد 
را به این چهار کشور و اتحادیه اروپا وام می دهند. نه کشورهای صادر کننده نفت به این 
بانکها می گویند پول ما را بدهید و نه این پنج کشور و اتحادیه اروپا  بدهی را پس می 
دهند. روی کاغذ کشورهای صادرکننده نفت طلبکارند و روی کاغذ این پنج کشور و 

اتحادیه بدهکارند. 
بازی را احمدی نژاد به هم ریخت که گفت پول نفت را سر  سفره مردم می آوریم. در 
آذر ۸۷ اقتصاد جهانی سقوط کرد و ایران ۴۷  میلیارد دلار در حساب ذخیره ارزی پس 
انداز داشت، احمدی نژاد به هنگام سقوط اقتصاد جهانی، در سفر استانی در تبریز بود پس 
از بازگشت از تبریز، حساب ذخیره ارزی را محرمانه اعلام کرد و در سوم اردیبهشت ۱۳۹۱ 
حساب ذخیره ارزی اعلام شد که دیگر محرمانه نیست اما فقط ۱۷ میلیون دلار در آن 
بود. احمدی نژاد همه پول نفت را مصرف کرد. قاعده فروش نفت این است که ۶۵ درصد 
پول نفت را پس اندار می کنند و پس انداز فروشندگان نفت را به خریداران نفت وام می 
دهند، هر دو هم کاغذی است، هم ۶۵ درصد فروش نفت کاغذی است و هم خرید نفت.

نروژ همه پول نفت را پس انداز می کند و از محل سود اش زندگی می کند. بقیه 
کشورهای نفتی  نیز میزان »هزینه کرد« درآمد نفتی بیش از ۳۵ درصد نیست. اگر وارد 
بازی نفت می شویم باید نحوه بازی و بازیگران اصلی را در آن حوزه مد نظر داشته باشیم. 

احمدی نژاد بازی نفت را نمی فهمید.
چهار کشور و اتحادیه اروپا، هر گز نمی توانند بدهی خود را پرداخت کنند. اساسا قرار 
نیست این بدهی ها پرداخت شود. اگر کشوری بخواهد همه پول نفت را خرج کند در 

حالی که اساسا ۶۵ درصد از پول نفت هرگز وصول نمی شود بازی نفت را نمی فهمد.

* اقتصاددان و استاد دانشگاه

سرمقـاله
مسعود پزشکیان  :

ایران برای مقابله با فساد
 FATF داخلی ایجاد کند

نایب رییس مجلس، گفت: اگر FATF این توانایی را دارد که نقطه زن جریان پولی 
کشور را رصد کند، چرا ایران FATF داخلی ایجاد نمی کند که نقطه زن بدانیم چه کسی 

رانت و رشوه گرفته و زمین خواری کرده است.
مسعود پزشکیان نایب در تشریح دلایل مخالفان پیوستن ایران به FATF، گفت: این 
افراد می گویند که با تصویب FATF  اروپا و آمریکا به صورت نقطه زن متوجه می شوند 
که منابع پولی در ایران کجاست و با آن چه کرده ایم.نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو 
در مجلس شورای اسلامی، افزود: اگر FATF این توانایی را دارد که نقطه زن جریان پولی 
کشور را رصد کند، چرا ایران FATF داخلی ایجاد نمی کند که نقطه زن بدانیم چه کسی 
رانت و رشوه گرفته و زمین خواری کرده است.وی با بیان اینکه مخالفان  FATF داخلی 
در کشور ایجاد کنند و اطلاعات را به آمریکایی ها ندهند، ادامه داد: همه ادعا می کنند 
که ضد فساد، رانت و قاچاق هستند و همچنین تاکید می کنند FATF اطلاعات را در 
اختیار دشمن می دهد، حال این سوال مطرح می شود چرا FATF داخلی ایجاد نمی 
کنند که با دزدها، رانت خوارها و رشوه گیران مبارزه شود.پزشکیان با طرح سوالی مبنی 
بر اینکه چرا در داخل کشور سیستم اصلاح و شفاف نمی شود، تاکید کرد: تا زمانی که 
سیستم اصلاح نشود مبارزه با فساد و زمین خواری در حد شعار باقی می ماند و تمامی این 
مباحث در هاله ای ابهام باقی می ماند در حالی که باید مبارزه  با این موارد را نقطه زن کرد.

نایب رییس مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: مبارزه با کوه خواری، زمین خواری، 
رانت خواری و قاچاق با شفافیت اطلاعات اصلاح می شود.

پورمختار توضیح داد؛

صحت و سقم دیدار برخی
 نمایندگان با بابک زنجانی در زندان

عضو کمیسیون قضایی مجلس توضیحاتی در مورد صحت و سقم دیدار برخی 
نمایندگان با بابک زنجانی در زندان ارائه کرد. 

 محمدعلی پورمختار در مورد صحت و سقم دیدار برخی نمایندگان با بابک زنجانی 
در زندان، گفت: دیدار با زندانیان یک امر معقول است و همیشه وجود داشته البته ممکن 
است خاص بودن یک زندانی حساسیت ها را برانگیزد؛ اگر این دیدار در دفتر بابک زنجانی 
صورت می گرفت صورت خوشی نداشت اما این فرد در حال حاضر زندانی است و به 
عنوان یک زندانی این دیدار انجام شده و هیچ ایرادی ندارد.عضو کمیسیون قضایی و 
حقوقی مجلس شورای اسلامی، افزود: اگر این دیدارها به استرداد بیت المال کمک کند 
بسیار مطلوب است اما اگر با اهداف دیگری صورت گرفته باشد بحث آن جدا است و 
چون در جریان اهداف این دیدار قرار نداریم نمی توان قضاوت کرد.نماینده مردم بهار و 
کبودرآهنگ در مجلس دهم، ادامه داد: باید دید نمایندگانی که با زنجانی دیدار داشتند 
خودشان این تصمیم را گرفتند و تنها در حد دیدار بوده یا ماموریت داشتند؛ چنانچه هدف 
از این دیدار انجام ماموریت باشد باید گزارشی به کمیسیون های مربوطه و مجلس ارائه 
شود و اگر این دیدار شخصی بوده اختیار دیدار را دارند.وی در مورد برخی اظهارنظرها 
مبنی بر اینکه قوه قضائیه باید گزارشی از این دیدارها را به هیات رئیسه مجلس ارائه کند، 
گفت: قوه قضائیه هیچ گونه تکلیف و وظیفه ای  در مورد ارائه گزارش از دیدارها به هیات 

رئیسه مجلس را ندارد بلکه نمایندگانی که دیدار داشته اند باید گزارش دهند.

رئیس کمیته سیاسی فراکسیون امید مجلس:

اصولگرایان راهکاری برای برون رفت 
از شرایط فعلی کشور ندارند

رئیس کمیته سیاسی فراکسیون امید مجلس گفت: در محافل اجتماعی و 

نشست های دانشگاهی، کسی از اصولگرایان دفاع نمی کند، زیرا اصولگرایان راهکاری 
برای برون رفت از وضعیت موجود ندارند. اصولگرایان چه گفتمانی در سیاست خارجی را 
نمایندگی می کنند؟ آن ها چیزی برای عرضه به جامعه ندارند. جلال میرزایی  در فعالیت 
انتخاباتی برخی از فعالانی عرصه سیاسی، اظهار داشت: با توجه به شرایط کشور برای اینکه 
وارد فعالیت جدی و رقابت های انتخاباتی شویم، خیلی زود است.وی با بیان اینکه در تجربه 
سال های اخیر می توان دید که افراد در جایگاهی نیستند که فراخوان بدهند، افزود: افراد به 
اعتبار تشکیلات و وابستگی که به تشکیلات دارند، می توانند در انتخابات تاثیرگذار باشند، 
همچنان رقابت عمده بین دو جناح اصلی کشور یعنی اصولگرایان و اصلاح طلبان است.

میرزایی ادامه داد: اکنون انتقاداتی نسبت به طیف اصلاح طلب وجود دارد، اما این انتقادات 
به معنای عدول از اصلاح طلبان و مایوس شدن از آن ها و گرایش به اصولگرایان نیست.

اخبــار

محمد حسین ادیب 

بهزاد نبوی :

مقاومت اقتصادی مردم را بالا ببریم

باید روابط خود با  کشورهای منطقه را بهبود بخشیم

قاضی زاده هاشمی :

»وام اجاره« یارانه ای برای ثروتمندان است

اعدام کارمند جاسوس وزارت دفاع
7

اینکه وام اجاره  بیان  با  عضو هیئت رئیسه مجلس 
درواقع یارانه ای از سوی دولت برای ثروتمندان است، گفت: 
این فرآیند عادلانه نیست و فقط بازار را متلاطم و خراب 
می کند.سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه 

دردناک  واقعاً  اقتصاد  عرصه  در  غلط  روش های  اجرای 
است، گفت: وام دادن به مستأجران روشی اشتباه است. ما 
مدیرانی داریم که ساده ترین راهی که به ذهنشان می رسد، 

خرج کردن پول است. پول را از جایی به جای ...

مسئولان باید آمار دقیق و تفکیکی از میزان طلاق های صوری و البته به طریق اولی، میزان طلاق های صوری به نفع 
مستمری پدر ارائه دهند و اگر واقعا زنگ اخطار به صدا درآمده و چنین طلاق هایی زیاد است، باید به این سوال پاسخ داده 
شود که چرا باید یک زن برای یک »مستمری نازل« که چند برابر زیر خط فقر است، تن به طلاق آن هم از نوع صوری بدهد؟ 

و درنهایت باید این را هم در نظر بگیرند که »استثنا«، اصل را از مخدوش نمی کند...

* »جدایی« فقط برای کمتر از دو میلیون تومان در ماه! 

جناب  آقای رضا سیار
فرماندارسابق قم

بانهایت تاسف و تاثردرگذشت ناگهانی  فرزند گرامیتان را به 
شما  وخانواده محترمتان  تسلیت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحوم رحمت و غفران الهی  و برای شما  و 

دیگر بازماندگان صبر و اجر مسئلت داریم.
حسین عبداللهی - روح اله کرمانی - جواد قاسمی ورجانی
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تفاوت پاسخ رهبر انقلاب 
به دو رییس جمهور آمریکا

با  رمضان  مبارک  ماه  دیدار  در  انقلاب  رهبرمعظم 
کارگزاران نظام از ارسال نامه اوباما رییس جمهور سابق 
امریکا به ایشان و "ارایه پاسخ" به وی خبر دادند، اما در 

ملاقات نخست وزیر ژاپن تاکید کردند: "ترامپ را شایسته مبادله هیچ پیامی نمی دانم".
بدون شک هیچ تفاوتی میان ماهیت، اهداف و رفتار فریبکارانه حاکمان ادوار مختلف در 
کاخ سفید از جمله اوباما و ترامپ در قبال جمهوری اسلامی ایران وجود نداشته و مشی 
آشتی ناپذیر رهبری در قبال خوی متکبرانه و زورگویانه حاکمان فعلی و سابق امریکا نیز 
یکسان است. اما دلیل پاسخگویی متفاوت رهبری به درخواست مشابه دو رییس جمهور 
آمریکا چیست؟ترامپ با زیر پا گذاردن مجموعه هنجارها و قوانین بین المللی تلاش 
می کند که خود را در جایگاه یک باجگیر بین المللی که رفتارش غیر قابل پیش بینی 
است، قرار دهد و تصورش این است که با این روش می تواند حقوق ملت ایران را نیز پایمال 
کند.رییس جمهور فعلی آمریکا با این شیوه رفتاری موجب شکل گیری چالش های 
بسیاری در عرصه بین المللی شده والبته در پاره ای موارد بویژه در مواجهه با قارون های 
سفله در منطقه خلیج فارس نیز تاحدودی به اهداف مادی وارضاء حس خود بزرگ بینی 
اش دست پیدا کرده است.برداشت من این است که وجود تفاوت در پاسخ رهبرمعظم 
انقلاب به دو رییس جمهور سابق و لاحق آمریکا را باید از دو زاویه ارزیابی کرد: اول: تاکید 
بر منطق "ادب در برابر ادب" و "تحقیر در برابر قلدری"دوم: تاکید بر" استقلال رای" و 

تداوم "مقاومت فعال" به عنوان راهبرد غیر قابل تغییر جمهوری اسلامی ایران
*دبیر شورای عالی امنیت ملی

فضای خصوصی نداریم 
آدم معروف ها همیشه از فلش دوربین های پاپاراتْزی ها)به 
عکاسانی گفته می شود که کارشان تهیهٔ عکس های جالب 
از چهره های سرشناس به ویژه هنرمندان و ورزشکاران و 
نیز خانواده و نزدیکان آنان و فروش این تصاویر به مجلات 
مختلف است( وحشت داشتند. آنها می ترسیدند در جایی 

و یا در حالتی که نباید تصویر آنها برداشته شود و ماجرا از پشت ماجرا برای آنها بوجود 
بیاید.حالا با پیشرفت تکنولوژی و گسترش گوشی های هوشمند، تقریبا همه مردم تبدیل 
به پاپاراتزی شده اند. یعنی آدم ها در هرکجا که هستند باید آماده باشند که همان روز یا 
روز بعد تصویری منتشر شده از خود در فضای مجازی را ببیند.در همین روزهای اخیر در 
ایران شاهد انتشار یک عکس و یک فیلم پرحاشیه از بازیگران تلویزیون ایران بودیم. اولی 
تصویری مربوط به رامبد جوان و نگارجواهریان بود و دومی فیلمی از ستاره اسکندری.در 
هر دو این ها، در خارج از کشور بودند و فکر نمی کردند تصویرشان آنهم با ظاهری متفاوت 
از آنچه در ایران هستند چنین گسترده پخش شود.بعد از انتشار این عکس ها بازهم بحث 
حریم خصوصی و حریم عمومی مطرح شد و خیلی ها گفتند که حریم خصوصی این 
بازیگران زیرپا گذاشته است و عده ای دیگر نیز بر این باور بودند که چون این افراد مشهور 
بودند و در فضای عمومی نیز حضور داشتند، عکس برداری از آنها هیچ اشکالی نداشته 
است.در این نوشتار قصد اثبات خصوصی بودن و یا عمومی بودن حریم را نداریم بلکه 
می خواهیم بگوییم، آدم معروف ها در هر حوزه ای باید بدانند که دیگر حریم خصوصی 
ندارد.ماهی های آکواریوم را دیده اید، تمام حرکات آنها جلوی چشم آدم هاست و زندگی 
امروز به مثابه زندگی در یک آکواریوم است.نه تنها آدم معروف ها بلکه همه کسانی که 
در حال زندگی در جامعه هستند باید مواظب رفتار خود در فضاهای عمومی و حتی 
خصوصی خود باشند.هر لحظه ممکن است عکسی از ما در یک مهمانی خانوادگی در 
فضای مجازی دست به دست شود. می تواند حضور در یک عروسی، آنهم در قسمت 
خانم ها با تیتر، عکس بی حجاب بازیگر مشهور، دست به دست شود.بسیاری از ما در 
جمع دوستان کمی صمیمی تر و البته بی ادبانه تر حرف می زنیم اما ممکن است یکی از 
این دوستان فیلمی برداشته و در فضای مجازی منتشر کند.در فضای مجازی به راحتی 
می شود کلاغ دم سیاه با آن قار قار گوش خراشش را به جای یک قناری زرد خوش صدا 
قالب کرد.در جامعه ایران آبرو خیلی مهم است حتی برای برخی مهم تر از جان است و 
ممکن است همین تصاویر و فیلم ها باعث شد آبرویی بریزد و زندگی های تباه شود.اتفاق 
خوبی نیست که آدم ها حتی در خصوصی ترین لحظات زندگی خود احساس آرامش 
نکنند اما چاره ای نیست. در جامعه ما که معمولا زندگی افراد در فضای خصوصی و 

عمومی زمین تا آسمان با هم فرق دارد، باید خیلی مواظب بود تا تبدیل به سوژه نشد.

جولان رفتارهای 
پوپولیستی در پارلمان

رفتار برخی نمایندگان در سال آخر عمر مجلس 
تبلیغاتی است. واقعیتی که انکار ناپذیر است اما رفتار این 
طیف از نمایندگان را نباید به همه مجلسی ها تعمیم داد.به 

هرحال نماینده ای که چندسال مشغول به فعالیت است طبیعی است که به دنبال این 
باشد که کارها و اقداماتش را به مردم حوزه اش انعکاس دهد. اگر از این بعد به قضیه نگاه 
کنیم از نظر من تبلیغات حتی مثبت هم است. مشکل اما آنجا بوجود می آید که برخی 
رفتارها رنگ و بوی پوپولیستی به خود می گیرد. رفتارهایی که در ماه های باقیمانده تا 
انتخابات مجلس از سوی برخی مشاهده می شود که مناسب شان مجلس و نماینده 
نیست.نماینده به عنوان وکیل مردمدر پارلمان باید در جهت حل مشکلات سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعی و ..حرکت کند و راهگشا باشد نه اینکه دنبال رای جمع کردن برای 
خودش باشد.من شعارم این است که فضا را تا زمان ثبت نام کاندیداها، انتخاباتی نکنیم. به 
تمامی رقبای خودم نیز در منطقه گفته ام من این یک سال را با کلیه امکانات و ارتباطاتی 
که با وزارت خانه ها و دیگر بخش های اجرایی دارم تلاش خواهم کرد که مطالبات منطقه 
را پیگیری کنم. بعد از آن وارد فضای رقابت شویم. رقبای انتخاباتی با جوسازی کردن 
قطعا به هیچ جایی نخواهند رسید.برخی از نمایندگانی که وابسته به جریان فکری خاصی 
ممکن است باشند در این سه سال با روش هایی چون سوال از وزرا، استیضاح، عزل وزیر 
و ...تلاش کرده اند که مطالبات خود را دنبال کنند ولی من این روش ها را نمی پسندم، 

برای حل بحران های موجود در کشور باید در تعامل با هم پیش برویم. 
* عضو فراکسیون امید مجلس دهم

علی بیگدلی :

دموکرات ها و کنگره با جنگ علیه ایران مخالفند
استاد دانشگاه شهید بهشتی تاکید کرد: ترامپ علاوه بر این که به شدت از عواقب 
جنگ با ایران در عرصه داخلی آمریکا در هراس است، از سوی کارشناسان ارشد پنتاگون 

و چهره های جمهوریخواه هم کنترل می شود تا دست به اقدامی انتحاری نزند. 
»علی بیگدلی« با اشاره به اتفاقات پس از ساقط شدن پهپاد جاسوسی آمریکا گفت: 
ساقط کردن هوایپمای بدون سرنشین آمریکا هر چند یک ضربه به ارتش آمریکا و 
به نمایش گذاشتن توان موشکی ایران بود، ولی به اندازه ای نبوده که آمریکا به خاطر 
آن بخواهد وارد فاز تقابل نظامی با ایران شود.وی ادامه داد: آمریکایی ها برای حمله به 
یک کشور نیاز به یک دلیل ندارند بلکه برای جنگ، بهانه سازی و دروغ تراشی می کنند 
همانطور که برای حمله به عراق دروغی به نام تسلیحات کشتار جمعی را مطرح کردند. 
اگر ترامپ می خواست به ایران حمله کند، پیش از آن می توانست به بهانه حملات انجام 
شده به نفتکش ها در خلیج فارس، این کار را انجام دهد.این کارشناس مسائل آمریکا 
با بیان اینکه کنگره آمریکا به شدت مخالف آغاز جنگ جدیدی است، اظهار داشت: 
هیچ اجماعی در درون ساختار نظام سیاسی آمریکا نسبت به ایران وجود ندارد. هرچند 
برخی از گروه های در ساختار سیاسی آمریکا خواستار جنگ محدود با ایران هستند، ولی 

دموکرات ها و کنگره با جنگ علیه ایران مخالفند.

سازمان قضائی نیروهای مسلح اعلام کرد

اعدام کارمند جاسوس وزارت دفاع 
سازمان قضائی نیروهای مسلح اعلام کرد: حکم اعدام جلال حاجی زوار کارمند 
قراردادی سازمان هوا- فضای وزارت دفاع که برای سازمان سیا و دولت آمریکا جاسوسی 

می کرد، اجرا شد.
سازمان قضائی نیروهای مسلح در این باره اعلام کرد:جلال حاجی زوار کارمند قراردادی 
سازمان هوافضای وزارت دفاع که برای سازمان سیا و دولت آمریکا جاسوسی می کرد توسط 
سازمان حفاظت اطلاعات وزارت دفاع شناسایی و تحت تعقیب دادسرای نظامی تهران قرار 
می گیرد.متهم که در سال ۱۳۸۹ از خدمت منفک شده، در جریان تحقیقات، صریحاً اتهام 
جاسوسی برای سازمان سیا را در قبال دریافت پول پذیرفته و اسناد و مدارک و تجهیزات 
جاسوسی نیز از منزل وی کشف و ضبط شده است.پرونده نامبرده پس از تکمیل تحقیقات 
در دادسرای نظامی با صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال و دادگاه نظامی یک تهران پس از 
برگزاری جلسات متعدد، بر اساس اسناد، مدارک و شواهد موجود همچنین اعترافات متهم، 
وی را مجرم شناخته و به مجازات اعدام محکوم می نماید.حکم صادره به تأیید دیوان عالی 
کشور رسیده و پس از طی تشریفات قانونی، حکم اعدام این عنصر خائن در محل زندان 

رجایی شهر به مرحله اجرا گذاشته شد.

قاضی زاده هاشمی :

»وام اجاره« یارانه ای برای ثروتمندان است
عضو هیئت رئیسه مجلس با بیان اینکه وام اجاره درواقع یارانه ای از سوی دولت برای 
ثروتمندان است، گفت: این فرآیند عادلانه نیست و فقط بازار را متلاطم و خراب می کند.

سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه اجرای روش های غلط در عرصه 
اقتصاد واقعاً دردناک است، گفت: وام دادن به مستأجران روشی اشتباه است. ما مدیرانی 
داریم که ساده ترین راهی که به ذهنشان می رسد، خرج کردن پول است. پول را از جایی 
به جای دیگر منتقل کرده و به دست مردم می دهند.نماینده مردم مشهد در مجلس 
شورای اسلامی گفت: یک مدیر باهوش سعی می کند سیستمی را طراحی کند تا افراد 
بتوانند درآمد بیشتری داشته باشند و شغل مناسبی بیابند اما در کشور ما به دلیل اینکه 
همواره پول نفت وجود داشته است، مدیران راحت ترین راهکار یعنی پول پاشی را انتخاب 
می کردند.عضو کمیسیون بهداشت مجلس افزود: وام مستاجران، به موجران است که 
مستأجر بیچاره قرار است اقساط و سود آن را بپردازد. به عنوان مثال امسال صاحب خانه به 
مستأجری اعلام می کند ۲۰ میلیون پول پیش پرداخت و ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان اجاره 
خود را افزایش خواهد داد، مستأجر هم ۲۰ میلیون وام با سود ۲۰ درصد به اسم وام قرض 
الحسنه گرفته و به صاحب خانه می دهد.وی ادامه داد: صاحب خانه نیز این وام را وارد بازار 
کرده، طلا می خرد و تا تابستان سال آینده ارزش کالایش از پول دولت افزایش می یابد، 
در واقع دولت یارانه ای به صاحب خانه ها و مشاوران املاک می پردازد تا دارایی و اجاره 
بهای خانه خود را افزایش دهند.قاضی زاده هاشمی افزود: این امر انگیزه ای برای مؤجران 
جهت افزایش اجاره بهای خانه هایشان خواهد بود. در واقع دولت با این شیوه جدید یارانه 
ثروتمندان را افزایش می دهد و این کار به نفع مؤجران است.وی ادامه داد: این کار مانند 
۲۰ میلیارد دلاری است که آقای جهانگیری با قیمت ۴,۲۰۰ تومان به ثروتمندان داد 
تا کالا وارد کنند اما هیچ وقت به کشور بازنگشت. این کار کمک به مستأجران نیست، 
کمک به مستأجران با طراحی سیستم اقتصادی دقیق امکانپذیر است.وی تصریح کرد: 
این فرآیند عادلانه نیست، بلکه فرآیندی است که بازار را متلاطم و خراب می کند. به 
دولت هشدار می دهیم که این وام، در واقع وامی به مؤجران است که مستأجران بیچاره 

باید اقساط آن را بپردازند.

سخنگوی کمیسیون قضایی مجلس:

کمیسیون قضایی از دیدار نماینده ها 
با بابک زنجانی بی اطلاع است

 سخنگوی کمیسیون قضایی مجلس ضمن اظهار بی اطلاعی از جزئیات دیدار برخی از 
نمایندگان با بابک زنجانی، اعلام کرد: تاکنون این موضوع در کمیسیون مطرح نشده است.

محمدرضا رحیمی، نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی دیروز در توییتر خود 
نوشت »از یکی از وزیران شنیدم که به تازگی برخی نمایندگان مجلس چند نوبت با 
آقای بابک زنجانی در زندان دیدار داشته اند.«این عضو هیأت رئیسه مجلس همچنین 
از مسئولان قوه قضاییه خواست برای شفاف شدن موضوع، گزارشی از این دیدارها به 
هیأت رئیسه مجلس ارائه دهد و نظارت بیشتری بر عدم تبعیض در اجرای ضوابط دیدار 
با زندانیان داشته باشند.حجت الاسلام حسن نوروزی، سخنگوی کمیسیون قضایی 
و حقوقی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به اینکه آیا اعضای این کمیسیون از این 
دیدار اطلاع داشته اند یا نه، می گوید: خیر اطلاع نداشتیم و چنین موضوعی تاکنون 
در کمیسیون مطرح نشده است.بابک زنجانی دی ماه سال ۹۲ به اتهام بدهی بیش از 
دو و نیم میلیارد یورو به وزارت نفت و با شکایت این وزارتخانه و بانک مرکزی بازداشت 
شد. از دیگر اتهامات وی می توان به جعل اسناد بانکی از طریق پرداخت رشوه به بانک 
ملی تاجیکستان اشاره کرد. آذرماه سال ۹۷، شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب او را به اتهام افساد 
فی الارض به اعدام محکوم و دیوان عالی کشور نیز این حکم را تأیید کرده است ولی 
تاکنون اجرا نشده است. علاوه براین، ردپای او در پرونده رضا ضراب، متهم به قاچاق طلا 
در ترکیه نیز دیده می شود.اخیراً زنجانی در جلسه دادگاه خود بیژن نامدار زنگنه، وزیر نفت 
را تهدید کرد و گفت: »به زودی استیضاح وزیر نفت رأی خواهد آورد. به زودی جای من با 

زنگنه عوض خواهد شد و من آزاد و شما زندانی می شوید!«

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

قیمت گذاری خودرو باید 
زیرنظر شورای رقابت باشد

 رئیس سازمان بازرسی کل کشور با بیان اینکه قیمت گذاری خودرو حتماً باید زیرنظر 
شورای رقابت باشد، گفت: پیگیر هستیم که قیمت گذاری در یک جا انجام شود تا بتوانیم 

کنترلی روی بازار خودرو اعمال کنیم.
ناصر سراج روز شنبه در حاشیه تجدیدمیثاق مسئولان عالی قضائی با آرمان های امام 
خمینی )ره( در اولین روز از هفته قوه قضائیه در خصوص اقدامات انجام شده برای کنترل 
قیمت خودرو اظهار داشت: ما هم وزیر را خواستیم و هم خودروسازها را که یک جلسه 
نهایی بگذاریم و اقدامات خوبی انجام شود.وی افزود: در رابطه با قطعات داخلی هم در 
آینده با خودروسازان جلسه خواهیم داشت. باید قیمت گذاری زیرنظر شورای رقابت باشد 
و پیگیر هستیم که یک جا قیمت گذاری انجام شود تا بتوانیم کنترلی روی بازار خودرو 
اعمال کنیم.سراج درباره پاسخ معاون اول رئیس جمهور به نامه سازمان بازرسی کل 
کشور گفت: پاسخ مثبت است و موافق هستند که این را یک کاسه کنیم و دست مصرف 
کننده واقعی برسد و اگر دلال ها حذف شوند، قطعاً قیمت ها این رقمی که الان هست 
نخواهد بود.رئیس سازمان بازرسی کل کشور در رابطه با آئین نامه قانون سازمان بازرسی 
خاطرنشان کرد: آئین نامه خود را در سال ۹۳ نوشته بودیم و اخیراً آیت الله رئیسی 
موافقت و ابلاغ کرد و با آئین نامه جدید کارمان را شروع کردیم.وی در خصوص ارائه 
گزارشی از تخلفات در مورد خودرو به رئیس قوه قضائیه بیان کرد: گزارشی از قبل داده 
شده بود و قرار است در این هفته نیز گزارش نهایی خدمت رئیس قوه قضائیه داده شود.

سراج در خصوص اختصاص شعب ویژه برای پرونده های سازمان بازرسی اظهار داشت: 
رئیس قوه قضائیه به معاون اول قوهقضائیه دستور داده است که بستگی به استان ها و 

میزان پرونده های ما دارد و این شعب ویژه تخصصی نیز تشکیل خواهد شد.

یک نماینده اصولگرا: 

جبهه فراگیرتر از جمنا تشکیل شده است
 یک نماینده اصولگرای مجلس شورای اسلامی با بیان این که »فراخوان اخیر قالیباف 
جهت نقش آفرینی بیشتر جوانان در انتخابات مجلس، حرکتی هماهنگ  شده بوده که 
این اقدام موازی با جمنا و اصولگرایی نیست«، گفت که البته جبهه گسترده تری از جمنا 

متشکل از همه نیروهای انقلابی تشکیل شده است.
حمیدرضا فولادگر با اشاره به فراخوان اخیر قالیباف برای حضور نیروهای جوان در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: در حال حاضر حرکتی فراتر از جبهه نیروهای 
مردمی انقلاب اسلامی )جمنا( شروع شده است بدان معنا که تشکل های سنتی اصولگرا 
و تشکل های جدید انقلابی گردهم آمده و با همدیگر حرکت و کار می کنند جلساتی هم 
در این راستا برگزار شده است.وی توضیح داد: این افراد الزاما اصولگرا نیستند، بلکه کسانی 
هستند که به حرکت کلی انقلاب معتقدند و ممکن است حتی نام تشکل شان اصولگرایی 
نباشد. این افراد راهبردهای اخیر مقام معظم رهبری را دنبال می کنند و آنها هم معتقدند 
که باید به جوانان میدان داده شود.این عضو فراکسیون نمایندگان ولایی اضافه کرد: 
جلسات این جبهه فراگیر چندیست که تشکیل شده جبهه ای که فراتر از جمنا است و 
افرادی همچون قالیباف و حدادعادل و بسیاری از نیروهای اصولگرا هم در آن حضور دارند.

فولادگر درباره  اقدام قالیباف هم گفت: حرکت آقای قالیباف هماهنگ  شده و اقدامی جدا 
از نیروهای اصولگرا و انقلابی نبوده است، البته ایشان به عنوان چهره باسابقه کار اجرایی 
می تواند جداگانه اقداماتی انجام دهد ولی مشخصا بیانیه اخیر حرکتی موازی با جمنا و 
جریان اصولگرایی و نیروهای انقلابی نبوده است آقای قالیباف با اصولگرایان هماهنگی های 
لازم را انجام داده و این بیانیه را صادر کرده است، موضوع مهمی که باید دنبال شود یعنی 
زمینه  حضور نیروهای جوان در انتخابات فراهم شود البته این بدان معنا نیست که افراد 

باتجربه در مجلس شورای اسلامی حضور نداشته باشند.

سخنگوی وزارت کشور :

شهرداران مکلف به سکونت 
در محل خدمت خود شدند

 سخنگوی وزارت کشور گفت: بر اساس دستورالعملی جدید، شهرداران مکلف به 
سکونت در محل خدمت خود هستند.سید سلمان سامانی سخنگوی وزارت کشور از 
ابلاغ دستورالعمل جدید نحوه احراز سکونت شهرداران در محل خدمت خود به استانداران 
سراسر کشور خبر داد و اظهار داشت: بر اساس این دستورالعمل تمامی شهرداران مکلف 
هستند در محل خدمت خود سکونت داشته باشند.وی افزود: چنانچه شهردار از تاریخ 
صدور حکم انتصاب توسط مراجع ذیربط در محدوده شهر محل خدمت خود سکونت 
و اقامت نداشته باشد باید حداکثر ظرف مهلت یک ماه نسبت به اسکان در محدوده 
شهر مذکور اقدام کند.سخنگوی وزارت کشور تصریح کرد: شهردار و خانواده وی شامل 
همسر و فرزند یا فرزندان تحت تکفل وی باید در داخل محدوده شهر سکونت و اقامت 
داشته باشند.سامانی گفت: در صورتی که شورای شهر نسبت به عدم سکونت شهردار در 
محدوده شهر اطمینان حاصل کند، طبق تبصره ۴ ماده ۸۰ و ماده ۹۰ قانون تشکیلات، 
وظایف و انتخابات شوراهای اسلامی کشور و انتخاب شهرداران مصوب ۱۳۷۵ و با 

اصلاحات بعدی آن می توانند ادامه فعالیت شهردار را خاتمه دهند.

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: از 
دستور خارج شدن پالرمو و CFT به معنای بایگانی شدن 
آن ها نیست بلکه به این معناست که فعلا در دستور کار 

این روزهای مجمع نیست.
احمد توکلی درباره آخرین وضعیت بررسی CFT و 
پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: این دو 
لایحه در مجمع فعلا مسکوت است. مجمع تشخیص 
دلیلی نمی بیند که در بررسی این دو لاحیه عجله کند 
بلکه سر فرصت به این موضوع خواهد پرداخت.  دبیرخانه 
مجمع بررسی های خود را نو می کند و در اختیار صحن 
مجمع می گذارد و پس از آن بررسی ها انجام می شود اما 

عجله ای برای آن نیست.
این عضو مجمع تشخیص در پاسخ به این سوال که 
آیا این دو لایحه از دستور کار خارج شده است؟، گفت: 
بررسی این موضوع در دستور کار مجمع تشخیص نیست 
وقتی می گوییم عجله ای برای بررسی آن نداریم به این 
معناست که در دستور کار نیست، اگر برای بررسی آن 
عجله داشتیم که در دستور کار قرار می گرفت و در صحن 

 CFT مجمع بررسی می شد. از دستور خارج شدن پالرمو و
به معنای بایگانی شدن آن ها نیست بلکه به این معناست 

که فعلا در دستور کار این روزهای مجمع نیست.
رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت در 
پاسخ به این سوال که آیا به نظر شما ضرورت ندارد 
که این موضوع در دستور کار مجمع قرار بگیرد و نظر 
کشور هرچه سریعتر نسبت به موافقت یا عدم موافقت 
با این لوایح مشخص شود؟، گفت: چه اصراری است که 
سریعتر بررسی شود؟ چه عجله ای در این امر وجود دارد؟ 
ما قوانین خود را تصویب می کنیم و کارهای خود را در 
این زمینه انجام می دهیم. دشمن هم اصرار دارد که شما 
این را بپذیرید و برای ما خط و نشان می کشد و بدعهدی 
می کند پس با این وجود ما چرا در بررسی این موضوع 
عجله کنیم؟ احتمال ایجاد خطرات ناشی از تصویب آن 

هم کم نیست.
این نماینده ادوار مجلس در واکنش به این نظر که 
شاید افکار عمومی این باور را داشته باشند که تصویب این 
لوایح به بهبود وضعیت معیشتی کمک می کند، گفت:  به 

این دلیل که بر ما مسلم شده که اگر اینجا کوتاه بیاییم 
وضعیت معیشتی بدتر می شود، درنتیجه به تصویب سریع 
آن اعتمادی نداریم. ما با همین ملاک که وضعیت مردم را 
بدتر می کند، فعلا بررسی این دو لایحه را کنار گذاشتیم و 

از دستور خارج کردیم.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: اگر 
در تصمیمات قاطعیت وجود داشته باشد، وضعیت مردم 
بهتر می شود. اقدام اخیر دولت در مقابله با ایالات متحده 
آمریکا آن ها را به عقب نشینی وادار کرد چرا که دولت 
برخوردی محکم انجام داد. جدیدترین تجربه ما این را 
نشان می دهد که برخورد محکم وضعیت را بهتر می کند، 
ما از زمان کودتای ۲۸ مرداد تا الان این تجربه را داریم. 
اگر قاطعیت داشته باشیم، آن ها کوتاه می آیند و در غیر 

این صورت آن ها جلو می آیند.
وی در پاسخ به این سوال که فکر می کنید بررسی این 
دو لایحه زمانی در دستور کار مجمع قرار خواهد گرفت؟، 
گفت: این امر به شرایط متعددی بستگی دارد، از جمله 

رفتارهای رئیس جمهور آمریکا.

احمد توکلی :

پالرمو و CFT بایگانی  نشده اند

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه توجه 
به حق الناس در سیره امام خمینی )ره( 
کار بود، گفت: دیدگاه امام را نسبت به این 
موضوع ببینم.توجه به حقوق عامه باید 
اولویت باشد و نباید حق مردم به هیچ 

وجه ضایع شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی به همراه 
حضور  با  قضائی  مسئولان  از  جمعی 
با  اسلامی،  انقلاب  بنیانگذار  حرم  در 

آرمان های امام راحل تجدید میثاق کرد.
الاسلام  حجت  مراسم  این  در 
والمسلمین سید حسن خمینی یادگار 
امام )ره(، رئیس قوه قضائیه و مسئولان 

قضائی را همراهی می کرد.
مسئولان عالی قضائی پس از تجدید 
میثاق با معمار کبیر انقلاب بر سر مزار 
شهدای هفتم تیر حاضر شدند و به مقام 
احترام  ادای  اسلامی  انقلاب  شهدای 

کردند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در حاشیه 
تجدید  فرصت  این  گفت:  بازدید  این 
میثاق، فرصتی در جهت اجرای عدالت 

و تشکیل جامعه ای مبتنی بر آرمان های 
الهی است.

پرچم مبارزه با فساد را امام برافراشت
وی با بیان اینکه پرچم مبارزه با فساد 
را امام برافراشت، گفت: چهل سال قبل به 
جهت نهی از همه پلشتی ها امام این پرچم 

را بلند کردند.
رئیس قوه قضائیه افزود: تاکید امام 
راحل بر دستگاه قضا قابل توجه است. 

نفوذناپذیری و اجرای عدالت و دیدن خدا 
در همه حالات از تأکیدات امام خمینی 

)ره( است.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: در آستانه 
هفته قوه قضائیه از روح بلند امام راحل 
تا در اجرای آرمان های  مدد می طلبیم 

ایشان کوشا باشیم.
وی با بیان اینکه امام محور اخلاص 
بودند، گفت: ایشان در توجه به مردم گره 

گشا بودند.
این  به  پاسخ  قوه قضائیه در  رئیس 
سوال که با توجه به برنامه تحول قضائی 
مهمترین برنامه های شما در آینده چه 
تحول  راستای  در  افزود:  بود؟،  خواهد 
قضائی رفع اطاله دادرسی، کاهش ورودی 
به پرونده های قضائی، صدور احکام متقن، 
توجهبه مردم و حقوق حقه مردم مورد 

توجه دستگاه قضائی خواهد بود.
وی با بیان اینکه توجه به حق الناس 
در سیره امام خمینی )ره( کار بود، گفت: 
دیدگاه امام را نسبت به این موضوع ببینم.

توجه به حقوق عامه باید اولویت باشد و 
نباید حق مردم به هیچ وجه ضایع شود.

وی افزود: در سیره و روش امام توجه به 
حقوق مردم مورد توجه بود و همه عزیزان، 
مدیران اجرایی دستگاه های مسئول بخش 
قضائی  همکاران  و  عزیزان  قانونگذاری 
خودم دیدگاه امام را به امام نسبت حقوق 
مردم و حق الناس مورد توجه قرار دهند. 
مبارزه با تبعیض و اجرای عدالت برنامه 

اصلی ما در این دوره خواهد بود.

رئیس قوه قضاییه در حرم امام راحل :

نباید به هیچ وجه حق مردم ضایع شود
اخبــار یادداشت)1(

یادداشت)2(

یادداشت)3(

اخبــار

سخنگوی قوه قضائیه از تغییر ساختار دستگاه قضا خبر داد.
 غلامحسین اسماعیلی  دیروز در مراسم تجدید میثاق با آرمان های امام راحل در 
جمع خبرنگاران  درباره تحولات در قوه قضائیه گفت: از شنبه هفته آینده ما ساختار 
جدیدی را در قوه قضائیه اجرا خواهیم کرد و همانطور که عرض کردم ما شاهد هم 
کوچک سازی ستاد و هم چابک سازی آن خواهیم بود، یعنی معاونت فرهنگی و امور 
اجتماعی در هم ادغام می شوند و تبدیل به معاونت پیشگیری فرهنگی و امور اجتماعی 
می شود.اسماعیلی ادامه داد: مرکز آمار و فناوری قوه قضائیه در معاونت راهبردی ادغام، 
معاونت راهبردی و فناوری قوه قضائیه اداره کل حفظ حقوق شهروندی در بازرسی ویژه 
قوه قضائیه ادغام می شود همچین اداره کل امور بین الملل در معاونت امور بین الملل 
و ستاد حقوق بشر اقدام می شود و چند مرکز امور نمایندگان در معاونت حقوقی قوه 
قضائیه ادغام می شود. مرکز سلامت قوه قضائیه در معاونت مالی و پشتیبانی قوه قضائیه 
ادغام خواهد شد و بسیاری از ادارات کل و مراکز دیگر در ساختار جدید به صورت ادغامی 

و کوچک سازی و چابک سازی انشاالله عملیاتی و اجرایی شود.
سخنگوی قوه قضائیه در ادامه درباره در خواست نمایندگان در بازدید از زندان ها گفت: 
تا همین امروز نمایندگان متعددی از زندان های جمهوری اسلامی ایران بازدید داشتند.

وی ادامه داد: نمایندگان در استان ها و در تهران از زندان ها بازدید کردند. و باید بگویم 
هم کمیسیون قضایی مجلس و هم نمایندگان کمیسیون امنیت مجلس از زندان های 

تهران بازدید داشتند و سایر تقاضاهای نمایندگان در ارتباط با بازدید از زندان ها هم مورد 
بررسی قرار خواهد گرفت و انشالله زمینه بازدید فراهم خواهد شد.وی در پاسخ به سوالی 
دیگر درباره تخلف یکی از مدیران قوه قضائیه گفت: من مکرر اعلام کردم که قرار نیست 

که قبل از آنکه موضوعی به اثبات برسد اسمی از کسی برده شود.
وی ادامه داد: تغییراتی در قوه قضائیه انجام شده جابجایی های در بعد از انتصاب 
ریاست جدید قوه قضائیه در زیر مجموعه این قوه رخ داده و اگر چنانچه در این ارتباط 
کسی مرتکب جرم تخلف شده باشه حتماً تحت تعقیب قضایی قرار خواهد گرفت فعلًا 
جرایم اثبات شده در موضوع مطروحه نداریم اگر اسناد و مدارکی به دست آمد مورد 

رسیدگی قرار خواهد گرفت.
* زمان رسیدگی به پرونده نجفی تعیین نشده است

اسماعیلی با بیان اینکه زمان رسیدگی به پرونده نجفی هنوز تعیین نشده است، گفت: 
آنچه تعیین شده بود )۱۰ تیر(، مهلت ۱۰ روزه ای بود که دادگاه به وکلای اولیای دم و 
متهم داده بود تا پرونده و کیفرخواست را مطالعه کنند و اگر نقص و ایرادی دارند اعلام 
کنند و پس از طی این مرحله، در صورتی که نقصی وجود نداشته باشد، دادگاه زمان 
محاکمه را مشخص می کند.سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا 
دادگاه تاکنون نقصی در پرونده اعلام کرده یا خیر گفت: تا الان هیات قضایی هیچ نقصی 

درباره این پرونده اعلام نکرده است.

سخنگوی قوه قضائیه  خبرداد

اجرای ساختار جدید قوه قضائیه از شنبه آینده

علی شمخانی

یادگار امام با اشاره به فراگیر بودن گفتمان انقلاب 
لبنان،  افغانستان،  ایران،  امروز جوانان  اسلامی، گفت: 
سوریه و... خواب به هم ریختن منطقه ما را آشفته کرده 
اند و قابلیت دارند که جبهه مقاومت را فراتر از مرزهای 

یک منطقه خاص در دل تک تک مردم زنده کنند.
آیت الله سید حسن خمینی در مراسم بزرگداشت 
ارتحال مرجع عالیقدر شیعه آیت الله العظمی محقق 
کابلی، با بیان اینکه یکی از پیام های بزرگ امام محدود 
نماندن انقلاب در مرزهای جغرافیایی بود، اظهار کرد: 
صدور انقلاب به معنای صدور اسلحه نبود، بلکه به معنای 
یک گفتمان و اندیشه بود که محدود به مرز یا ملت و 

جغرافیای واحد نبود.
وی افزود: این پیام انقلاب به شهادت تمام کسانی که 
تاریخ را ورق می زنند، در یکی از کشورهای که بسیار 
خوب شنیده شد و با اعماق جان مردم گره خورد در 

فضای مومنان کشور افغانستان بود.

یادگار امام با اشاره به نقش تأثیر گذار امام در پیروزی 
ملت افغانستان، افزود: اگر زبان و حکایت درستی وجود 
داشت، تاریخ مبارزات ملت ها را پس از امثال ویتنام 
باید برای ملت افغانستان می نوشت که یکی از عوامل 
پیدایش این افتخار، پیوند مردم افغانستان با امام بود.

یادگار امام با اشاره به حضور خالصانه روحانیون و مردم 
افغانستان از جمله آیت الله محقق کابلی در کنار امام، 
گفت: امروز اگر جهان اسلام آبستن هر حادثه ای باشد و 
هر دشمنی و نابخردی که باشد یکی از عواملی که مقابل 
ظلم جهانخواران و ارتجاع بایستد همین تفکری است که 

مرز نمی شناسد.
وی افزود: توانمندی جوانان افغان در دفاع از حریم 
اهل بیت)ع( نشان می دهد جهان اسلام فراتر از یک 
جغرافیاست که این پیام امام است؛ پیام امام این بود که 

همه یک ملت هستیم.
سید حسن خمینی یادآور شد: امروز جوانان ایران، 

افغانستان، لبنان، سوریه و... خواب به هم ریختن منطقه 
ما را آشفته کرده اند و قابلیت دارند که جبهه مقاومت را 
فراتر از مرزهای یک منطقه خاص در دل تک تک مردم 

زنده کنند.
گفت:  مسیر،  این  شهدای  یاد  گرامیداشت  با  وی 
خودتان را دست کم نگیرید. باید در تمام رشته های 
علمی فعالیت کنید و حضور موفق شما در حوزه های 

علمیه باید به سایر علوم گسترش یابد.
سید حسن خمینی یادآور شد: فرزندان افغانستان در 
تاریخ پایه گذاران علم و تاریخ بوده اند؛ از مولوی گرفته 
تا آخوند خراسانی که اصالتا هروی است. افغانستان مهد 
ادبیات ایران بوده، شعر فارسی در آنجا رشد کرده و زبان 
فارسی در آنجا بالیده است. تاریخ منطقه ما جز با نام فردی 
که در حوزه جفرافیای افغانستان به دنیا آمده گره نخورده 
است؛ تمدن اسلامی از آنجا ریشه گرفته است و باید قدر 

این پیشینه را بدانید و علوم مختلف را فراگیرید.

آیت الله سید حسن خمینی:

جوانان مسلمان  خواب بیگانگان را آشفته کرده اند

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی می گوید که پرونده های 
تخلفات صورت گرفته در زمینه خصوصی سازی که در این کمیسیون بررسی شده اند، 

بی شمار هستند.
»بهرام پارسایی«  ، درباره روند رسیدگی به تخلف های صورت گرفته در زمینه 
واگذاری بنگاه های دولتی، اظهار داشت: پرونده های تخلفات صورت گرفته در زمینه 
خصوصی سازی که در کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی بررسی شده  اند، 
بی شمار هستند. وی افزود: بر همین اساس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 
با »سازمان بازرسی کل کشور« و »دیوان محاسبات کشور« نامه نگاری هایی داشته است. 
با توجه به مفتوح بودن پرونده های نامبرده در این دو نهاد قرار شده که آنها گزارشی از 
رسیدگی های خود به کمیسیون ارائه دهند. باید کار جامعی روی این پرونده ها صورت 
گیرد. نماینده شیراز در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این پرسش که آیا قوه قضاییه 
برنامه ای برای افزایش تعداد شعب رسیدگی به پرونده ها دارد یا خیر، گفت:  در این 
باره روز سه  شنبه با رئیس محترم قوه قضاییه، حجت الاسلام رئیسی جلسه ای داشتیم. 
ایشان قول دادند شعبات ویژه با قضات کارآزموده و توانمند به این منظور تعریف شوند. 
همچنین قرار شد که روند رسیدگی به پرونده ها تسریع شوند. سخنگوی کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی، افزود: تاکید کردیم که در بررسی پرونده ها به مدارکی 
که از جانب کمیسیون اصل ۹۰ یا از ناحیه تحقیق و تفحص مجلس شورای اسلامی 

ارجاع داده می شوند، اکتفا نشود؛ بلکه قوه قضاییه رسیدگی هایی بیشتر برای تکمیل 
مدارک پرونده  ها انجام دهد. پارسایی با بیان اینکه خصوصی سازی در دولت های نهم 
و دهم آغاز شد، به مسئولیت های سازمان خصوصی اشاره می کند و می گوید: طبق 
قوانین سازمان خصوصی سازی موظف است که پس از واگذاری بر عملکرد مدیران و 
مالکان نظارت داشته باشد و اگر نیاز باشد بازرس ویژه ای را تعیین کند تا شاهد کاهش 
سطح تولید و تعدیل کارگران نباشیم. وی افزود: در موارد متعددی که پرونده های آنها 
را بررسی کرده ایم، سازمان خصوصی سازی پس از واگذاری خود را از نظارت رها کرده 
است. همین امر موجب شد تا واگذاری منجر به تعطیلی، ورشکستگی و تعدیل نیروی 
کار شود. به هرحال سازمان خصوصی سازی به وظایف   اش پس از واگذاری نپرداخت. 
پارسایی در پاسخ به این پرسش که چرا با وجود این همه موارد از تخلف، خصوصی سازی 
متوقف نمی شود، گفت: اصل ۴۴ قانون اساسی باید صورت بگیرد اما مسئله اینجاست 
که نحوه خصوصی سازی یا واگذاری با اهداف خصوصی سازی مغایر است و کاملا با آن 
زاویه دارد. خصوصی سازی واقعی صورت نگرفت و در نتیجه شاهد توسعه که هدف غایی 
خصوصی سازی است، نبودیم. وی افزود: اگر بخواهیم خصوصی سازی را متوقف کنیم 
دولت باید به این منظور اقدامی انجام دهد یا مجلس قانونی بگذارد. در شرایط فعلی اما 
باید نظارت های خود را بیشتر کنیم چراکه خصوصی سازی از اهداف اولیه خود منحرف 

شده است.  

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس:

سازمان خصوصی سازی نظارتِ پس از واگذاری را رها کرده است

فرمانده پلیس فرودگاه های کشوردرهشدار به زائران بیت الله الحرام از آن ها خواست از 
حمل مواد ممنوعه اجتناب کرده و این موارد را به امانت به همسر و دیگر افراد در کاروان 
ندهند و از آوردن آن خودداری کنند چرا که این مساله مشکلاتی را برای سفر آن ها ایجاد 

می کند.
سردار حسن مهری روز شنبه در یک نشست خبری با اصحاب رسانه درباره زائرانی که 
به دلیل حمل مواد مخدر و داروی غیر مجاز از سفر خود بازمانده اند، گفت: همراه داشتن 
موادمخدر سبب بازماندن از سفر خواهد شد، اگر در کشور عربستان نیز این مواد کشف شود 
مطابق قوانین آن کشور با زائران برخورد خواهد شد. سال گذشته ۱۹۰ نفر دچار مشکل 
شدند که از این تعداد، سفر ۱۸۰ نفر با تأخیر انجام شده و ۱۰ نفر نیز نتوانستند به سفر حج 
اعزام شوند.فرمانده پلیس فرودگاه های کشورگفت: یکی از مشکلات ما حمل موادمخدر از 
سوی برخی از زائران سالخورده است که برای پیشگیری از این مساله که البته تعداد آن 

انگشت شمار است، جلسات متعددی با پلیس مبارزه با موادمخدر و شورای هماهنگی مبارزه 
با موادمخدر و ستاد داشتیم. همچنین لیست زائرانی که سابقه اعتیاد داشتند در اختیار پلیس 

قرار گرفته است و ما اقدامات کنترلی بیشتری روی این افراد خواهیم داشت .
مهری افزود: خوشبختانه با اقداماتی که انجام شد اکنون حدود ۱۰ سال است که هیچ 

دستگیری در کشور عربستان نداشتیم و تمام اقدامات انجام شده داخل کشور بوده است.
وی با اشاره به اینکه امسال از هفدهم تیرماه عملیات حج تمتع در ۱۷ ایستگاه پروازی 

آغاز خواهد شد، گفت: رعایت شأن و منزلت زائران 
مهری با بیان اینکه لیست داروهای ممنوعه نیز در قالب بروشور و توصیه به زائران اعلام 
شده است، گفت: بار و وسایل همراه مسافران به دقت بررسی می شود و اگر موارد ممنوعه ای 
همراه زائران باشد صورت جلسه می شود. همچنین به منظور پیشگیری از سرقت نیز آمادگی 

لازم را داریم و مأموران آگاهی و پیشگیری در فرودگاه ها حضور دارند.

هشدار جدی فرمانده پلیس فرودگاه های کشور:

حجاج از حمل موارد ممنوعه اجتناب کنند

مصطفی داننده

قاسم میرزایی نیکو
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استفادهزیادازموبایلعاملرشدغیرعادی
استخوانهایجمجمه

محققان استرالیایی می گویند استفاده بیش از حد از تلفن همراه باعث تغییراتی 
جدی در جمجمه انسان شده و از جمله به رشد غیرعادی استخوان های آن منجر می 

شود.
در یک دهه اخیر بارها اخبار و گزارش هایی در مورد تبعات منفی استفاده زیاد از 
گوشی تلفن همراه و سایر دستگاه های الکترونیک برای سلامتی منتشر شده، اما 

پژوهش جدید محققان استرالیایی ابعاد تازه ای از این مشکل را نشان می دهد.
تحقیق یادشده که در دانشگاه کوئینزلند استرالیا انجام شده نشان می دهد جوانانی 
که بیش از حد از گوشی استفاده می کنند، معمولًا سرشان را زیاد به سمت پایین نگه 
می دارند و همین مساله باعث می شود استخوان های پشتی جمجمه آنها بیش از 
حد بزرگ شود. پایین بودن طولانی مدت سر بر تاندون ها و رباط های استخوان های 
جمجمه نیز تأثیر منفی می گذارد و این احتمال وجود دارد که در آینده آسیب یادشده در 

استخوان های جمجمه بسیاری از جوانان وجود داشته باشد.
علاوه بر مشکل یادشده، استفاده طولانی مدت از گوشی به ایجاد سردردهای مزمن 
نیز منجر می شود که یکی از عوامل این سردردها تغییرات و بزرگ شدن استخوان های 
بخش پشتی جمجمه است. گفتنی است سابقه تحقیقات در این زمینه به سال ۲۰۱۶ 
بازمی گردد و اولین بررسی ها در این زمینه در سال ۲۰۱۶ و با استفاده از اشعه ایکس 
صورت گرفته است. برآوردها در سال ۲۰۱۸ حاکی از آن بوده که بیش از ۴۰ درصد از 

جوانان استرالیا با مشکلات یادشده دست به گریبان بوده اند.

توسط محققان ام آی تی؛

گیاهگوشبهفرمانتولیدشد
محققان دانشگاه ام آی تی از تولید انواع جدیدی از گیاهان خبر داده اند که به گیاهان  

بونوئیک شهرت یافته و قادر به درک حرکات دست و نیز حرکت دادن خود از طریق 
دریافت فرامین رایانه ای هستند.

گیاهان یادشده را می توان برای کمک به حرکت وسایل رباتیک نیز به کار گرفت.
گیاهان یادشده می توانند در آینده کاربردهای گسترده ای پیدا کنند. به عنوان مثال 
می توان از گیاهان مذکور برای محافظت از منازل، برقراری ارتباط با دوستان و اقوامی 
که در فاصله دوری به سر می برند، ارسال پیام های هشدار دهنده برای افراد بدون نیاز 
به حسگر یا نمایشگرهای رایانه ای و غیره استفاده کرد. هارپریت سارین یکی از اعضای 
گروه تحقیقاتی طراح این گیاهان در این مورد می گوید: گیاهان می توانند به بهترین 
وسایل الکترونیکی مبدل شوند که ما در اختیار داریم. هدف ما بررسی دقیق تر طبیعت 
و همگام شدن با آن است تا بتوانیم از مزایای گیاهان بیشتر استفاده کنیم. برای ایجاد 
تغییرات یادشده در گیاهان در آنها الکترودهای خاصی کار گذاشته می شود که از 
طریق رایانه قابل کنترل هستند. اپلیکیشنی که به همین منظور طراحی شده تحریک 
بخش های مختلف گیاه و دریافت فرامین را توسط آنها ممکن می کند. البته بدین منظور 
می توان برخی گیاهان را سیم کشی نیز کرد و بدین شیوه از سیم های یادشده به عنوان 

آنتنی برای شناسایی حرکات دست افراد و واکنش در برابر آنها استفاده کرد.

طراحیاپلیکیشن"تشخیصزانویپرانتزی"
 اپلیکیشن "تشخیص زانوی پرانتزی"، به منظور تشخیص درست و به موقع مشکلات 
حرکتی در افراد دارای پای پرانتزی و کمک به بهبود آنها در مؤثرترین زمان ممکن، توسط 

پژوهشگران دانشگاه صنعتی کرمانشاه طراحی و تولید شد.
 ایده طراحی و تولید این اپلیکیشن توسط حسین پار، مسئول تربیت بدنی دانشگاه 
انجام گرفته، طراحی  بررسی های  و  از مطالعات  و پس  ارائه شد  صنعتی کرمانشاه 
اپلیکیشن کاربردی تشخیص پای پرانتزی توسط مهندس سیدوفا بارخدا عضو هیئت 
پایان نامه  موضوع  عنوان  به  دانشگاه  این  کامپیوتر  مهندسی  آموزشی  گروه  علمی 
کارشناسی در دستور کار قرار گرفت و تحت نظارت وی توسط محیا ناصری دانشجوی 

رشته مهندسی کامپیوتر این دانشگاه طراحی و تولید شد.
این اپلیکیشن تحت سیستم عامل اندروید بوده و به وسیله آن با توجه به قابلیت 
استفاده از دوربین گوشی و تکنیک های پردازش تصویر می توان محل زانوها و کندایل 

داخلی را تشخیص داد و فاصله بین آنها را محاسبه کرد.
در این محاسبات فاصله دوربین از شخص در نظر گرفته شده و همچنین نوع بیماری 
با توجه به سن و جنسیت افراد اعلام می شود. همچنین در این اپلیکیشن انواع حرکات 

اصلاحی برای هر بیمار با توجه به شدت پرانتزی بودن پاها پیشنهاد خواهد شد.
بر اساس اعلام روابط عمومی وزارت علوم، بنابراین می توان امیدوار بود با به کارگیری 
آن در مدارس توسط معلمان و یا در خانه ها توسط والدین، به موقع بیماری ده ها هزار 

کودک تشخیص داده شود و نسبت به رفع آن اقدام صورت گیرد.

محققان کشور موفق به ساخت ست های ضد لخته خون شدند این تجهیز پزشکی 
کاربردی و مقرون به صرفه بوده و در مواقع اورژانسی استفاده می شود.

میلاد ملکی، مخترع ست خون ضد لخته و دانشجوی دانشگاه سراب تبریز در 
گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: وقتی از کیسه خون به بدن بیمار خون می زنیم در 
فیلترهای که اکنون مورد استفاده قرار می گیرد، خون لخته شده و این باعث می شود 
که ست خون را تعویض کنیم. وی افزود: از این رو به دنبال این موضوع، ست دیگری 

به دست بیمار می زنیم که این باعث مصرف بیش از حد ست خون خواهد شد. این 
محقق با بیان اینکه این روش کنونی صرفه اقتصادی ندارد و باعث هدر رفتن خون 
می شود، گفت: در برخی اوقات نیز بیمار در حین خون گیری فوت می کند و به دلیل 
اینکه خون لخته می شود بلااستفاده می شود. وی افزود: به واسطه این ست جدید، 
خون لخته نمی بندد و می توان مجدداً از خون مورد نظر برای فردی که خون نیاز دارد، 
استفاده کرد. ملکی با تاکید بر اینکه این ست ضد لخته خون نمونه داخلی و خارجی 
ندارد، بیان کرد: این ست که ثبت اختراع شده در دانشگاه تبریز به نتیجه رسیده 
است. وی با اشاره به ضرورت استفاده از این ست های ضدلخته خون گفت: در هنگام 
هواگیری در ست خون های عادی احتمال لخته زدن خون زیاد است و اگر خون لخته 
شود باید دوباره از بیمار رگ گیری کنیم. این باعث هدر رفتن خون داخل کیسه و از 
دست دادن زمان می شود. این مخترع تاکید کرد: همچنین مجدداً باید از بیمار رگ 
گیری کرد که دچار رنجش و اذیت فرد خواهد شد. وی با بیان اینکه این طرح چنین 
مشکلاتی را برطرف کرده است، بیان کرد: هدف اصلی این طرح حل مشکل لخته 
شدن خون و کمک به اقتصاد درمانی است که مراتب تعویض و هدر رفتن خون را رفع 
می کند به گفته وی، این ست لخته خون از تجهیزات مورد نیاز است که ثبت اختراع 

شده و در مواقع اورژانسی بسیار کاربرد دارد.

ستضدلختهخونساختهشد

علمیوسلامت

۹راهکارطلاییبرایداشتنلثههاییسالم

 برای حفظ سلامت لثه ها انجام برخی اقدام های پیشگیرانه و مصرف گروه خاصی از 
مواد خوراکی توصیه می شود.

به گزارش بهداشت نیوز: برای داشتن دندان هایی سالم و لبخندی زیبا، اولین نکته 
حفظ سلامت لثه هاست؛ لثه بیمار می تواند به آسیب دندان ها، بروز عفونت، افتادن 
دندان و ناتوانی در انجام روش های درمانی ترمیمی مانند کاشت ایمپلنت دندانی یا 

استفاده از دندان مصنوعی منجر شود.
به گفته متخصصان عفونت دندانی زمینه ساز بروز بیماری های قلبی عروقی و ابتلای 

افراد به بیماری های طیف اختلال شناختی مانند آلزایمر و دمانس مغزی خواهد شد.
برای حفظ سلامت لثه ها و جلوگیری از بروز آسیب به دندان ها، پیشگیری از بروز 
پوسیدگی درد دندان یا ابتلا به بیماری های عفونی لثه مانند پریودنتیت و رفع بوی 

نامطبوع دهان کارشناسان راهکار هایی طلایی را به افراد توصیه می کنند.
بیماری لثه زمانی شروع می شود که پلاک ها حاوی باکتری و دیگر عامل های التهاب زا 
در طول خط رویش دندان شکل می گیرند؛ بی دقتی و کم حوصلگی افراد برای اهمیت 
به بهداشت و سلامت لثه و تاخیر در مسواک زدن صحیح دندان ها به رشد پلاک ها و بروز 

عفونت لثه و در صورت تشدید به آسیب استخوان فک منجر خواهد شد.
از جمله علامت های بروز عفونت لثه می توان مواردی چون احساس بوی نامطبوع در 
دهان، شل شدن لثه، خونریزی از لثه، التهاب، قرمزی و درد لثه ها و بروز تورم در محل 

رویش دندان در کنار لثه را نام برد.
در مراحل پیشرفته عفونت لثه و ابتلای فرد به بیماری پریودنتیت، آسیب شدید به لثه 
واردشده و امکان دارد دندان ها از محل خود خارج شده یا پزشک مجبور به کشیدن آن ها 

شود.
برای جلوگیری از بروز عفونت لثه حداقل روزی یک بار از نخ دندان استفاده کنید؛ نخ 
دندان پیش از مسواک زدن باید انجام شود تا پلاک ها و دیگر مواد خوراکی که در کناره 

دندان و لثه ها باقی مانده اند پاک و از دهان خارج شوند.
مراجعه منظم به دندان پزشک یکی از راهکار های تشخیص زودهنگام بروز عفونت لثه 
است؛ پزشک با معاینه لثه می تواند تشخیص دهد که عفونت لثه وجود دارد و تا چه اندازه 

پیشرفت کرده است و درمان های پیشگیرانه لازم را به بیمار تجویز کند.
افرادی که مواد دخانی به ویژه سیگار یا قلیان استعمال می کنند به احتمالی بیشتر 
دچار مشکل های سلامت دهان و دندان می شوند، پوسیدگی دندان ها، تیره شدن رنگ 
دندان و عفونت لثه در این افراد بسیار شایع است. در هر زمان ترک سیگار و استفاده 
نکردن از محصول های دخانی سبب جلوگیری از پیشرفت آسیب به لثه ها و دندان 
می شود. برای افزایش اثربخشی مسواک، نوعی مناسب با جنس دندان های خود را 
متناسب با دستور دندان پزشک انتخاب کنید. به گفته کارشناسان در صورت استفاده 
مناسب، مسواک برقی اثربخشی بیشتری به نسبت مسواک دستی دارد زیرا بخش های 

انتهایی دندان را به خوبی پوشش می دهد.
زمان مسواک زدن افزون بر دندان ها، لثه های خود را نیز به آرامی مسواک بزنید و در 
صورت مشاهده خونریزی یا درد و تورم با احتمال بروز عفونت لثه به پزشک مراجعه کنید.
هر سه الی چهار ماه مسواک دستی خود را تعویض کنید به ویژه اگر مو های مسواک 
خمیده شده باشد، پس از اتمام مسواک آن را به خوبی شسته و در فضای باز قرار دهید 

تا به صورت کامل خشک شود.
استفاده از خمیر دندان های حاوی فلوراید نیز می تواند سبب استحکام لثه و دندان ها 
شود. دهانشویه ها نیز می توانند با کاهش تولید پلاک و جلوگیری از رشد آن ها سبب 
افزایش سلامت لثه ها شوند؛ استفاده از دهانشویه شیمیایی تنها دربازه زمانی استاندارد 
زیر نظر دندان پزشک مجاز است. محلول آب نمک رقیق هم می تواند سبب تقویت لثه ها 
و رفع خونریزی از آن ها شود در صورتی که فرد آب نمک را نبلعد، زیرا در دراز مدت این کار 

می تواند سبب افزایش فشار خون شود.
افرادی که به دلایل مختلف دندان های خود را از دست داده اند و از راهکار های درمانی 
مانند بریج، ایمپلنت دندانی یا دندان مصنوعی استفاده می کنند باید توجه فراوان به 

سلامت لثه های خود داشته باشند.
اگر لثه دارای عفونت یا التهاب باشد این راهکار های درمانی موفقیت آمیز نخواهند 
بود. مصرف برخی مواد خوراکی هم می تواند سبب افزایش سلامت لثه و دندان  و کاهش 

بروز پوسیدگی شود؛ از جمله محدود کردن مصرف مواد شیرین و قندی.
یکی از مواد خوراکی مقوی برای سلامت لثه ها، ریشه گیاه زنجبیل است؛ این گیاه 
با خواص ضد التهابی به تقویت سلامت بافت لثه ها کمک می کند. مصرف این گیاه به 
همراه دمنوش یا افزودن آن به خوراک می تواند سبب کاهش تولید پلاک دندانی شود، 

پیش از مصرف زنجبیل از نداشتن حساسیت خوراکی به آن اطمینان حاصل کنید.
مصرف روزانه یک عدد میوه سیب هم از قدیم برای سلامت دهان و دندان و حتی 
سلامت قلب و عروق توصیه شده است؛ مصرف سیب پس از صرف خوراک به ویژه اگر 
دسترسی به مسواک برای پاک کردن دندان ها ندارید مانند یک پاک کننده آنتی باکتری 
می تواند سبب تمیز شدن دندان ها شود، البته سیب دارای مواد اسیدی در ترکیب خود 
است و پس از مصرف آن توصیه می شود دهان با آب یا دهانشویه شسته و آبکشی شود.

گنجاندن شیر و دیگر محصول های لبنی در رژیم خوراکی روزانه هم سبب تقویت و 
بهبود سلامت دندان ها و استخوان فک و استحکام آن ها در برابر عامل های التهابی 
می شود. کارشناسان توصیه می کنند برای افزایش اثربخشی شیر و دیگر محصول های 
لبنی آن ها به تنهایی مصرف شود. افزودن پودر کاکائو یا قهوه یا انواع دانه غلات به شیر از 
اثر بخشی آن می کاهد، از جمله دیگر محصول های لبنی مفید برای سلامت بدن، پنیر، 
ماست، کشک و دوغ را می توان نام برد که توصیه می شود از نوع پاستوریزه آن ها استفاده 
شود. مصرف سبزی و سالاد هم به افزایش سلامت لثه ها کمک می کند؛ سبزی و سالاد 
حاوی فیبر هستند و با تولید بزاق در دهان سبب از بین بردن باکتری ها می شوند، از 
جمله سبزی های مفید برای ضدعفونی کردن محیط دهان و دندان می توان اسفناج، 

کرفس و کاهو را نام برد.
پیاز هم یکی دیگر از برترین مواد خوراکی ضدباکتری برای کمک به سلامت دهان 
و  بیشترمیکروب  و  است  کنندگی  دارای خواص ضدعفونی  ماده  این  لثه هاست؛  و 
باکتری ها را از بین می برد، توصیه می شود در بیشتر وعده های ناهار و شام به همراه 

خوراک مصرف شود.

خطرسکتهمغزیباساعاتکاریطولانی
متخصصان سلامت هشدار می دهند که کار کردن در ساعات طولانی، خطر سکته 

مغزی را افزایش می دهد.
طبق این مطالعه فرانسوی ساعات طولانی کاری به "بیش از ۱۰ ساعت کار در روز برای 

دست کم ۵۰ روز در سال" اطلاق می شود.
از یک دهه ساعات طولانی کاری  این مطالعه نشان می دهد افرادی که برای بیش 

داشته اند در بالاترین میزان خطر بروز سکته مغزی قرار دارند.
اما انجمن سکته مغزی انگلیس راهکارهای متعددی را برای خنثی کردن اثر ساعات 

طولانی کار ذکر کرده که از آن ها می توان به ورزش و تغذیه مناسب اشاره کرد.
متخصصان مؤسسه ملی بهداشت و تحقیقات پزشکی فرانسه و دانشگاه "انگرز" این 
کشور اطلاعات مربوط به سن، استعمال دخانیات و ساعات کار بیش از ۱۴۳ هزار بزرگسال 

را بررسی کردند.
تنها کمتر از یک سوم این افراد برای ساعات طولانی کار می کردند که ۱۰ درصد از آن ها 
برای یک دهه یا بیشتر ساعات طولانی به کار مشغول بوده اند. در مجموع ۱۲۲۴ نفر از این 

افراد سکته مغزی کرده اند.
متخصصان در مجله سکته مغزی از انجمن قلب آمریکا متذکر شده اند افرادی که برای 
ساعات طولانی کار می کنند، ۲۹ درصد بیشتر در خطر سکته مغزی بوده و آن هایی که 
برای یک دهه یا بیشتر، ساعات طولانی کار کرده اند، ۴۵ درصد بیشتر در معرض خطر 

سکته مغزی قرار دارند.
افرادی که به طور پاره وقت کار می کنند یا آن هایی که پیش از شروع به کار کردن در 

ساعات طولانی، سکته مغزی کرده اند از آمارهای این مطالعه حذف شده اند.
نکته قابل توجه این مطالعه آن است که ارتباط یک دهه کار کردن در ساعات طولانی و 
افزایش خطر سکته مغزی در افراد زیر ۵۰ سال برجسته تر است. این یافته ای غیرمنتظره 
است که تحقیقات بیشتری برای کشف علت آن نیاز است. بنا بر گزارش بی بی سی، 
متخصصان توصیه می کنند در صورتی که مجبورید برای ساعاتی طولانی کار کنید، 
راهکارهای ساده ای هم چون رژیم غذایی سالم، ورزش کردن، ترک دخانیات و داشتن 

خواب کافی توصیه شده می تواند به کاهش خطر سکته مغزی در شما کمک کند.

در حال حاضر متخصصان مصرف منظم هیچ گیاهی را برای درمان فشار خون بالا 
توصیه نمی کنند. شواهد کافی برای جایگزینی مکمل های گیاهی به جای داروهای 
تجویزی در درمان فشار خون بالا وجود ندارد. تحقیقات قادر به تعیین اثرات جانبی، دوز 

یا اثرات طولانی مدت این مکمل ها نیستند.
بالا«  با »فشار خون  از مردم در سراسر جهان  بسیاری  نیوز:  بهداشت  به گزارش 
-هایپرتنشن- دست و پنجه نرم می کنند. با توجه به تغییراتی که اخیرا در دستورالعمل 
فشار خون ایجاد شده است، تقریبا نیمی از بزرگسالان در امریکا به فشار خون بالا مبتلا 
هستند. کارشناسان می گویند این عارضه با پیگیری درست روند درمان دارویی و اعمال 
تغییر در سبک زندگی قابل مدیریت می شود. اگر می خواهید برای درمان عارضه خود 
از گیاهان کمک بگیرید، چه از گیاه کامل چه مکمل آن، ابتدا با پزشک خود صحبت 
کنید. در حال حاضر متخصصان مصرف منظم هیچ گیاهی را برای درمان فشار خون 
بالا توصیه نمی کنند. استفاده از بعضی گیاهان، به ویژه به مقدار زیاد، باعث بروز 
عوارض جانبی یا تداخل دارویی می شود. برای کسب اطلاعات بیشتر درباره گیاهان و 

تحقیقات پیرامون آنها این مقاله را مطالعه کنید.
 1. ریحان

ریحان گیاهی خوشمزه است که در ترکیب با غذاهای مختلف طعم خوبی می دهد. 
این گیاه در کاهش فشار خون هم نقش دارد. یافته ها نشان می دهد عصاره ریحان در 
موش ها، فشار خون را پایین می آورد، البته این کاهش به میزان اندکی است. بعضی 
از ترکیبات شیمیایی موجود در ریحان، جلوی برخی از عوامل تنگ کننده عروق را می 
گیرند و باعث کاهش فشار خون می شوند. البته برای تایید این مطلب باید مطالعات 
بیشتری انجام شود. اضافه کردن ریحان تازه به سبد غذایی کار آسانی است و قطعا به 
شما صدمه نخواهد زد. می توانید ریحان مصرفی خود را خودتان پرورش دهید. یک 
گلدان کوچک ریحان در آشپزخانه نگهداری کنید و برگ های تازه آن را به پاستا، سوپ 

و سالاد اضافه کنید.
 2. دارچین

دارچین یکی دیگر از طعم دهنده های خوشمزه است که اضافه کردن آن به رژیم 
غذایی زحمت زیادی ندارد. این ماده خوراکی هم توانایی کاهش فشار خون را دارد. 
مطالعه روی موش ها نشان می دهد که عصاره دارچین هر دو فشار ناگهانی و بلند مدت 
را کاهش می دهد. البته در این آزمایش عصاره به داخل ورید تزریق شده است. اگر 
دارچین را به صورت خوراکی مصرف کنید معلوم نیست که چنین نتیجه ای در بر داشته 
باشد. می توانید با اضافه کردن دارچین روی غلات صبحانه، چای و کیک ها این ماده 
خوش عطر و بو را به رژیم غذایی خود اضافه کنید. عطر و طعم دارچین در غذا بسیار دل 

انگیز است و اضافه کردن آن به غذا به عنوان ادویه ضرری نخواهد داشت.
 3. هل

هل اصالتا هندی است و در غذاها و شیرینی های ایرانی جایگاه ویژه ای دارد. مطالعه 
کوچکی روی ۲۰ نفر انجام شده است که اثر هل را روی سلامتی بررسی می کند. در 
این مطالعه شرکت کنندگان مبتلا به فشار خون بالا پس از مصرف روزانه دو وعده ۱.۵ 
گرمی پودر هل به مدت ۱۲ هفته با کاهش قابل توجهی در فشار خون خود مواجه 
شدند. می توانید دانه یا پودر هل را در ادویه، سوپ، خورش و غذا هایتان بریزید تا از 

عطر و طعم آن به نفع سلامتی تان بهره ببرید.
 4. تخم کتان

تخم کتان سرشار از اسیدهای چرب امگا ۳ است و در بعضی مطالعات نشان داده 
شده است که فشار خون را پایین می آورد. بررسی های اخیر توصیه می کند برای به 
دست آوردن بهترین نتیجه، روزانه ۳۰ تا ۵۰ گرم دانه کامل یا تخم کتان آسیاب شده 
را به مدت بیش از ۱۲ هفته مصرف کنید. دانه کتان با کاهش کلسترول سرم و بهبود 
تحمل گلوکز و با خاصیت آنتی اکسیدانی خود از افراد در مقابل بیماری های قلبی و 
عروقی ناشی از آترواسکلروز محافظت می کند. برای مصرف تخم کتان می توانید از 
انواع محصولات آن استفاده کنید. اما بهترین کار مصرف دانه کامل یا آسیاب شده آن در 
غذا های خانگی است. ویژگی خوب دانه کتان این است که می توان آن را به همه چیز 
اضافه کرد، از سوپ و غذا گرفته تا نان و کلوچه. بهترین روش ذخیره کردن تخم کتان 

نگهداری در فریزر است که باعث حفظ حداکثری مواد مغذی موجود در آن می شود.
5. سیر

این ماده غذایی بودار کار هایی بیش از طعم دادن به غذا و بدبو کردن دهان انجام 
می دهد. سیر با افزایش ماده ای به نام اکسید نیتریک، باعث گشاد شدن و آرامش رگ 
های خونی می شود. این تغییرات باعث می شود جریان خون بیشتر و آزادانه تر در بدن 

حرکت کند و در نتیجه فشار خون کاهش پیدا کند.
سعی کنید به غذا های خود سیر تازه اضافه کنید. اگر عطر و طعم سیر برایتان بسیار 
زیاد است ابتدا آن را کباب کنید تا شدت طعم آن کاهش پیدا کند و اگر نمی توانید سیر 

بخورید، مکمل آن را مصرف کنید.
 6. زنجبیل

زنجبیل هم از آن دسته از مواد خوراکی است که به کنترل فشار خون کمک می کند. 
در مطالعات حیوانی مشخص شده است زنجبیل در بهبود گردش خون و آرام سازی 
عضلات اطراف عروق و کاهش فشار خون نقش موثری دارد. مطالعات انسانی تا کنون 
به نتیجه مشخصی نرسیده است. زنجبیل هم یکی از ادویه های محبوب ایرانی است 

که کاربرد بسیار متنوعی دارد و می توان آن را به شیرینی، نوشیدنی یا غذا اضافه کرد.
می توان از زنجبیل تازه در انواع خورش ها، سوپ، پاستا و بشقاب سبزیجات استفاده 

کرد، یا آن را در دسر یا دمنوش به کار برد و به مزه دلخواه رسید.
 7. زالزالک

زالزالک یک داروی گیاهی برای فشار خون بالا محسوب می شود که هزاران سال 
است در طب سنتی چینی استفاده می شود. به نظر می رسد عصاره زالزالک در موش 
ها، فواید زیادی برای سلامت قلب و عروق دارد. از آن جمله می توان به کمک به کاهش 
فشار خون، جلوگیری از سخت شدن شریان ها و کاهش کلسترول اشاره کرد. می توانید 

زالزالک را به صورت تازه، قرص، عصاره مایع یا چای مصرف کنید.
 8. دانه کرفس

دانه کرفس ماده ای است که برای طعم دادن سوپ، خورش، سس و دسر استفاده 
می شود. در چین سالیان سال از کرفس برای درمان فشارخون بالا استفاده می شده 
است. یافته های این تحقیق روی موش ها نشان داده است که احتمالا این ماده در 

کاهش فشار خون نقش موثری دارد.
برای کاهش فشار خون می توانید از دانه کرفس یا آب کرفس استفاده کنید. به خاطر 
داشته باشید کرفس ماده ای مدر است که البته به همین علت فشار خون را کاهش می 
دهد. محققان معتقدند ترکیبات مختلف موجود در کرفس در کاهش فشار خون نقش 

دارد. با این حال، برای کسب نتیجه بهتر نیاز به مطالعات انسانی داریم.
 9. اسطوخودوس

عطر و بوی دل نشین اسطوخودوس تنها ویژگی محبوب این گیاه نیست. عصاره 
اسطوخودوس در موش ها اثر کاهندگی فشار خون داشته است. اگر چه بسیاری از 
مردم تصور نمی کنند که می توان از اسطوخودوس در غذا استفاده کرد، اما حقیقت این 

است که از گل های آن در طعم دادن به نان و کلوچه استفاده می شود.
برگ اسطوخودوس مانند برگ رزماری در غذا ریخته می شود.

 10. پنجه گربه
پنجه گربه دارویی گیاهی است که در طب سنتی چینی برای درمان فشار خون بالا و 
همچنین بیماری های عصبی استفاده می شود. مطالعات انجام شده روی پنجه گربه 
در موش ها نشان می دهد این گیاه با تاثیر روی کانال های کلسیم سلول ها، فشار خون 

را کاهش می دهد.
 عوامل ابتلا به فشار خون بالا

برخی از عوامل افزایش فشار خون عبارتند از:
• ژنتیک • استرس • رژیم غذایی • سیگار • ورزش نکردن

از آنجایی که فشار خون بالا تقریبا بی نشانه است، به عنوان قاتل خاموش شناخته می 
شود. به همین دلیل باید به طور مرتب فشار خون را بررسی کرد. داشتن فشار خون بالا 

باعث افزایش خطر ابتلا به چند بیماری مهم می شود. مانند:
• حمله قلبی • سکته مغزی • دیابت • نارسایی قلبی • بیماری کلیوی • نابینایی

• سندرم متابولیک
 تداخل دارویی

آیا هر گیاهی که فشار خون را پایین می آورد با داروهای فشار خون تداخل ایجاد 
می کند؟

جواب این سوال ساده نیست. زیرا امروزه داروهای گیاهی تجویزی و مکمل های 
متعددی برای فشار خون به کار می رود. با این حال، قطعا داروهای گیاهی عوارض 
منفی دارند. بهترین توصیه این است که داروهای گیاهی مصرفی خود را با مشورت 
پزشک مصرف کنید، تا از هر گونه تداخل احتمالی مطلع شود و به طور دقیق روی 

درمان شما نظارت داشته باشد.
 نتیجه

به نقل از »هلث لاین«، از آن جایی که فشار خون بالا نشانه ای ندارد، اطلاع نداشتن 
از آن سبب ایجاد خسارت های جبران ناپذیری می شود. بنابر این غربالگری های 
منظم فشار خون از جمله ضروریات زندگی میانسالان است. گاهی اوقات برای درمان 
فشار خون بالا می بایست دارو مصرف کنید. با پزشک خود در مورد بهترین گزینه های 
درمانی پیش رو صحبت کنید. این گزینه ها شامل دارو، تغییر سبک زندگی یا درمان 
های جایگزین است. حتما قبل از مصرف هر دارو یا مکملی با پزشک خود مشورت 
کنید. علاوه بر این، بدون صحبت کردن با پزشک، مصرف داروهای تجویزی را متوقف 

نکنید.
به خاطر داشته باشید که شواهد کافی برای جایگزینی مکمل های گیاهی به جای 
داروهای تجویزی در درمان فشار خون بالا وجود ندارد. مطالعات بسیار کمی روی تاثیر 
گیاهان بر انسان انجام شده است. تحقیقات قادر به تعیین اثرات جانبی، دوز یا اثرات 

طولانی مدت این مکمل ها نیستند.

آشنایی با گیاهان کاهنده فشار خون

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت مه دژ سیمای باران با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱۵۹۲۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰7۸7۳۵۱۸ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۱۳۹۸/۰۳/۰۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از واحد ثبتی 
قم به واحد ثبتی تهران به آدرس: استان تهران ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر 
تهران، کوی ارمکان ، خیابان شهیدغلامرضاحاج علی شرقی ، خیابان ارمکان ۲ ، پلاک 
-۲ ، طبقه سوم ، واحد شمالی کد پستی ۱۴۶۳۶۴۳۶۵۶ انتقال یافت و ماده مربوطه در 

اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )501116(

-----------------------------------------
آگهی تاسیس

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود اندیشه تجارت اورنگ زال درتاریخ ۱۳۹7/۱۲/۲۵ 
به شماره ثبت ۱۶۳۲۶ به شناسه ملی ۱۴۰۰۸۲۳۰۳۰۵ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل 
گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:طراحی ، تولید ، بسته بندی ، توزیع و خرید و فروش انواع ظروف استیل ، انواع لوازم 
آشپزخانه ، انواع لوازم خانگی اعم از برقی و غیر برقی ، قطعات به کار رفته در انواع لوازم 
خانگی ، انواع کالاهای پلاستیکی از قبیل نایلون ، نایلکس ، ظروف پلاستیکی و قطعات 
پلاستیکی - شرکت در مناقصات و مزایدات و انعقاد قرارداد با شرکتها و موسسات دولتی 
و خصوصی – اخذ و اعطای نمایندگی – اخذ وام و تسهیلات بانکی و خرید و فروش و 

صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی در صورت لزوم پس از 
اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع 
ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان 
قم ، بخش سلفچگان ، شهر سلفچگان، منطقه ویژه سلفچگان ، خیابان هدف ، کوچه 
هدف ۱ ، پلاک ۰ ، ساختمان IS۲۳ ، طبقه همکف کدپستی ۳7۴۶۱۳7۴۱7 سرمایه 
شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر 
یک از شرکا آقای حمید بهمن پور به شماره ملی ۰۰۶۰۴۱۹۵۹۸ دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه آقای شاهرخ یعقوبی به شماره ملی ۰۰۶۱۶۱۵۵۹۵ دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای حمید بهمن پور به شماره ملی ۰۰۶۰۴۱۹۵۹۸و 
به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود 
آقای شاهرخ یعقوبی به شماره ملی ۰۰۶۱۶۱۵۵۹۵و به سمت رئیس هیئت مدیره به 
مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل 
چک ، سفته ، بروات ، قراردادها ، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری 
با امضاء مدیر عامل و رییس هیأت مدیره هر یک به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر 
می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ابرار جهت درج 
آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه 

فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )500848(

-----------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت نوین آزمای آروین پویا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱۶۴۵۸ و شناسه ملی ۱۴۰۰۸۳۵۳۰۹۲ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره 

مورخ ۱۳۹۸/۰۳/۱۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : کلیه اوراق و اسناد بهادار 
و تعهدآور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها ، عقود اسلامی و 

همچنین کلیه نامه های عادی و اداری با امضای مدیرعامل همراه با مهر شرکت 
معتبر می باشد . 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )500844(

-----------------------------------------
آگهی تاسیس

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود کیان تجارت تاوا طیور درتاریخ ۱۳۹7/۰۸/۱۳ 
به شماره ثبت ۱۵۹7۲ به شناسه ملی ۱۴۰۰7۹۲۶۵۰۰ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل 
گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:مشاوره ، محاسبات و طرح نویسی و طراحی پروژه های کشاورزی و دامداری واردات بذر 
، پیاز ، قلمه ، پیوند، ریشه و میوه ، نهال و تخم نباتات عملیات بارگیری و تخلیه و یا ترخیص 
کالا تاسیس سردخانه و مجتمع کشاورزی و یا مجتمع پرورش حیوانات و ماهیان تولید 
محصولات کشاورزی ارائه خدمات و تأمین نیاز تولید کنندگان کشاورزی تولید محصولات 
برگزاری  و  مشاوره  اراضی  تسطیح  نظیر  کشاورزان  به  خدمات  ارائه  کشاورزی  دامی 
دوره های آموزشی درخصوص کشاورزی واردات تجهیزات مکانیکی و الکترونیکی در 
صنعت کشاورزی و دامداری دلالی و حق العمل کاری و نمایندگی تجاری درصورت 
لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت 
نامحدود مرکز اصلی : استان قم - شهرستان قم - بخش مرکزی - شهر قم-۱۵خرداد-
خیابان شهیدقدوسی-بلوار 7۵متری عماریاسر-پلاک ۰-طبقه همکف- کدپستی 
۳7۱۹۱۵۳۱۱۶ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی 
میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای سعید امامی به شماره ملی ۰۳۸۱۰۴۶۸۴۲ 
دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای رضا معماریان به شماره ملی ۰۳۸۴۲۱۹۲7۶ 
دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای سعید امامی به شماره ملی 
۰۳۸۱۰۴۶۸۴۲و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای رضا معماریان به 
شماره ملی ۰۳۸۴۲۱۹۲7۶و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت 
مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور 
شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های 
عادی و اداری با امضاء آقای سعید امامی و آقای رضا معماریان همراه با مهر شرکت معتبر 
می باشد . اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ۱۹ دی جهت 
درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور 

پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )497543(

-----------------------------------------
ثبت  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  بنیان  خاک  آروین  آبا  شرکت  تغییرات  آگهی 
۱۶۳۴۲ و شناسه ملی ۱۴۰۰۸۲۴۵7۵۶ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 
و  بهاءدار  اوراق  و  و مدارک  اسناد  کلیه   : اتخاذ شد  ۱۳۹۸/۰۲/۱۹ تصمیمات ذیل 
ملی  بشماره  سلمانی  سعید  آقای  مدیرعامل  امضاء  با  شرکت  اداری  و  عادی  اوراق 

۰۳۸۶۳۲7۶۳7 و مهر شرکت معتبر می باشد . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )492962(
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گزارش: نسرین هزاره مقدم

مسئولان باید آمار دقیق و تفکیکی از میزان طلاق های 
صوری و البته به طریق اولی، میزان طلاق های صوری 
به نفع مستمری پدر ارائه دهند و اگر واقعا زنگ اخطار 
به صدا درآمده و چنین طلاق هایی زیاد است، باید به 
این سوال پاسخ داده شود که چرا باید یک زن برای یک 
»مستمری نازل« که چند برابر زیر خط فقر است، تن به 
طلاق آن هم از نوع صوری بدهد؟ و درنهایت باید این 
را هم در نظر بگیرند که »استثنا«، اصل را از مخدوش 
نمی کند؛ اگر زنانی هستند که به خاطر جبر یا هر دلیل 
دیگر تن به طلاق صوری برای دریافت مستمری پدر 
می دهند، دلیل نمی شود که حق دریافت مستمری پدر 

توسط دختران، نادرست باشد.
در روزها و هفته های گذشته، اظهارنظرها و انتقادات 
از زنانی که به گفته ی مسئولان از همسران خود طلاق 
می گیرند، آنهم طلاق صوری و مصلحتی تا از مستمری 
پدران فوت کرده خود استفاده کنند، بالا گرفته است. 
این اظهارات که البته با نگرانیِ بجا در مورد بنیان خانواده 
همراه است، به نگرانی ها و دغدغه های جانبی بسیاری 
دامن زده است. فعالان کارگری از این نگرانند که نکند 
با دستاویز قرار دادن موضوعِ »سوءاستفاده از قانون« 
مجرد،  دختران  برای  پدر  مستمری  از  استفاده  حقِ 
سلب شود؛ حقی که به هر حال برای به دست آوردن 
آن، کنش ها و چانه زنی های بسیاری صورت گرفته و در 
هر حال، یک »دستاورد کارگری« محسوب می شود و 
اینک سلبِ این حق به این بهانه که "کسانی هستند که 
از آن سوءاستفاده می کنند"، چندان رضایتبخش و البته 

عادلانه نیست.
اولین انتقاد این است که نمی توان یک پدیده یا حتی 
آسیب اجتماعی – طلاق های صوری- را به فرض وجود، 
به یک »مساله اخلاقی« تقلیل داد؛ به هر حال اگر زنانی 
هستند که به خاطر مستمری پدر حاضر می شوند امنیت 
خانوادگی خود را زیر سوال ببرند و از همسر جدا شوند و 
اگر این فرض وجود دارد که نرخ این طلاق های صوری 
در گذشته، تا این حد زیاد نبوده ولی حالا با شتاب قابل 
توجهی افزایش یافته، باید دید چه اتفاقاتی در بستر 
اجتماع رخ داده که یک »زن« حاضر می شود چنین 
ریسکی را که آمیخته با بدنامی و نگرانی نسبت به آینده 
است، به جان بخرد؛ مخصوصاً اگر در نظر بگیریم که 
در صندوق تامین اجتماعی به طور مشخص، متوسط 
مستمری زیر ۲ میلیون تومان است، نگرانی مان نسبت به 
این زن ها و سرنوشتِ ناکام آنها بیشتر می شود؛ باید دید 
چه فضایی بر زندگی اقتصادی این آدم ها حاکم است 
که حاضر شده اند برای کمتر از دو میلیون تومان طلاقِ 

صوری بگیرند؟
*فرض ها چیست؟

می توان فرض های بسیاری را مطرح کرد؛ اول اینکه 
زنی که شغل خودش را برای استفاده از مستمری پدر 
ترک می کند، شاید یک کارگر قرارداد موقت با دستمزد 
و  شغلی ست  امنیت  فاقد  مهم تر  آن  از  و  پایین  بسیار 
مطمئن نیست که سال بعد، حتی ماه بعد، شاغل باشد 
و این دستمزد را بگیرد؛ در این معادله ی نابرابر، مستمری 
پدر مرحوم، همیشه پابرجاست و قطع نمی شود؛ پس 
یک عامل را می توان فقدان امنیت شغلی و استیلای 
مورد  در  بعدی  فرض  دانست.  کار  موقتِ  قراردادهای 
زنی است که از همسرش، صوری طلاق می گیرد تا از 
مستمری پدر استفاده کند؛ این زن نیز ممکن است در 
معادله ای با همان مختصات زن اول گیر افتاده باشد؛ 

همسر بیکار یا همسر بی ثبات کار!
در هر حال، هر فرضی را در نظر بگیریم، نمی توانیم این 
را نادیده بگیریم که تقلیل دادن مساله به مساله یا بحرانی 
»صرفاً اخلاقی« درست نیست و فقط نوعی تلاش برای 
زدودن صورت مساله است؛ باید در مورد مساله -به فرض 
ابعاد مختلف  با  اجتماعی  پدیده ای  عنوان  به  اثبات- 

صحبت کنیم و چند و چون آن را کندوکاو نماییم.
*نگرانی ها چیست؟

حق  سرنوشت  بابت  بین،  این  در  جدی  نگرانی  اما 
برخورداری از مستمری پدر است؛ این دغدغه که نکند 
به همین بهانه این حق را از زنان مجرد و بی پناه اجتماع 
سلب کنند. مازیار گیلانی نژاد )فعال کارگری فلزکار( این 
احتمال را جدی می داند و معتقد است حق برخورداری 
که  است  کارگری«  »دستاورد  یک  پدر،  مستمری  از 
کانون بازنشستگان تامین اجتماعی تهران در دهه ۷۰ 
شمسی آن را به نفع بیمه شدگان کسب کرده است و هر 
نوع دست اندازی به این »حق«، دست اندازی به حقوق 

صنفی کارگران است.
تامین  نیست؛  هم  پربیراه  چندان  نگرانی  این  البته 
اجتماعی در حال حاضر در آستانه بحران منابع- مصارف 
قرار دارد )برای اولین بار در سال ۹۷، بعد از یازده سال، 

ضریب پشتیبانی این صندوق به زیر ۵ رسیده و نزدیک 
به ۴۰ هزار میلیارد تومان به نظام بانکی کشور بدهکار 
صندوق  این  که  شرایطی  در  و  اوضاع  این  در  است(. 
بیمه ای و بازنشستگی »نمی تواند« مطالبات خود که 
دیگر سر به فلک کشیده و به مرز ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
نزدیک شده را از دولت وصول کند، چندان بعید نیست 
که بخواهند از راهکارهای جبرانی که همانا کاستن از 
حقوق رفاهی بیمه شدگان است، استفاده کنند؛ طرح 
اصلاحات پارامتریک قانون تامین اجتماعی نیز از همین 
دست راهکارها بود و انتقاد پی درپی از طلاق های صوری 
نیز »می تواند« مقدمه ای بر یکی دیگر از این نوع راهکارها 

باشد!
*آماری وجود دارد؟

اما در این بین، مساله دیگری هم جلب توجه می کند: 
»طلاق  پدیده ی  این  مورد  در  آماری  اطلاعات  فقدان 

صوری به نفع مستمری پدر«.
مسئولان تامین اجتماعی معتقدند که از اطلاعات ثبت 
احوال استفاده می کنند و با مطالعات میدانی پی می برند 
که کدام طلاق ها صوری و برای استفاده از مستمری 
بوده است؛ اما به نظر نمی رسد که این مسیر، چندان 

قابل استناد و متقن باشد.
و  فنی  امور  مدیرکل  جنانی«  »سیدمحمدعلی 
مستمری های سازمان تامین اجتماعی در پاسخ به این 
پرسش که چه تعداد طلاق صوری گزارش شده یا آنها را 
کشف کرده اید، می گوید: در حال حاضر ما آماری در این 
زمینه نداریم اما به نقل از شخصی که نمی توانم مستقلا 
آن را تایید یا رد کنم، تا سال ۹۴، ۶ هزار طلاق صوری به 

سازمان تامین اجتماعی گزارش شده است.
سرپرست  زدا«،  »محمدحسن  نیز  پیش  چندی  
سازمان تامین اجتماعی گفت: "طلاق صوری می گیرند 
از دل متنی  این موضوع  تا مستمری دریافت کنند." 
اینستاگرام خود منتشر  زدا در حساب  بود که  درآمده 
کرده بود. او همچنین ذکر کرده که دختران جوان به 
تامین اجتماعی  عقد مستمری بگیران مسن سازمان 
درمی آیند تا پس از فوت همسر، مستمری اش را دریافت 
کنند. او البته تاکید می کند: تعداد خانوارهایی که حاضر 
به پذیرش این خطای عجیب و پرمسئله می شوند، در 

قیاس با تعداد مستمری بگیران محق، بسیار کم است.
اطلاعات و داده های مسئولان تامین اجتماعی گرچه 
ما را در مورد راهکارهای دریافت اطلاعات و آمار متقن 
طلاق صوری به نفع مستمری پدر، قانع نمی کند اما از 
آن تعجب برانگیزتر، اظهارات یکی از نمایندگان مجلس 
است که می گوید؛ بیش از ۳۵ درصد طلاق ها به صورت 
صوری است تا امکان دریافت مستمری را از صندوق ها 

فراهم کند!
عبدالرضا مصری ۲۵ خرداد ماه در برنامه گفت و گوی 
وضعیت  به  نسبت  سیما  دو  شبکه  خبری  ویژه 
کرد:  عنوان  و  داد  هشدار  بازنشستگی  صندوق های 
مسئولان کشور باید بپذیرند که نظام بیمه ای با نظام 
بودجه ریزی کاملا متفاوت است. به گفته او؛ بیش از ۳۵ 
درصد طلاق ها به صورت صوری است تا امکان دریافت 

مستمری را از صندوق ها فراهم کند!
نگرانی  به  بیشتر  اعدادِ غیرکارشناسی  این  درنهایت 
کارگران دامن می زند؛ بنا به گفته این نماینده مجلس، از 
هر سه زن که طلاق می گیرند حداقل یک نفر به صورت 
صوری و مصلحتی این کار را انجام داده و هدف اصلی او 
از این کار، دریافت مستمری از صندوق های بازنشستگی 

بوده است!
بزرگی  عدد  چنین  چرا  که  اینجاست  *سوال 
برای »طلاق های صوری به نفع مستمری« عنوان 
موضوع  این  می تواند  اهداف  از  یکی  آیا  می شود؟ 
باشد که حق دریافت مستمری پدر را از زنان بگیرند؟

قانون چه می گوید؛
مازیار گیلانی نژاد در رابطه با استیلای این گفتمان  _ 
گفتمان تقبیح طلاق های صوری در رسانه های جمعی 
_  هشدار می دهد و می گوید: اصل ۲۹ قانون اساسی 
در رابطه با بیمه و تامین اجتماعی و حق همگانی مردم، 
برای همه  بودجه عمومی  از  به دولت دستور داده که 
شهروندان، بیمه و مستمری فراهم کند تا هیچ شهروندی 
ازکارافتادگی  و  کهولت  و  بازنشستگی  دوران  نگرانی 
قانون  دیگر  اصول  در  این  بر  مضاف  باشد؛  نداشته 
اساسی نیز بر حق برخورداری از سالمندی مطمئن و 
بدون دغدغه مردم تاکید شده است. در اصل ۴۳ قانون 
اساسی بر لزوم »ریشه کنی فقر« تاکید شده؛ فراموش 
نکنیم که این اصول در دهه های گذشته به محاق فرورفته 
و هرگز اجرایی نشده است. بنابراین همین جا باید نتیجه 
بگیریم که حقِ »برخورداری از یک مستمری شایسته 
بدیهیِ  »حقِ  یک  اساسی،  قانون  براساس  مکفی«  و 

شهروندی« است.
او تصویب قانون برخورداری از مستمری پدر در دهه 
۷۰ را در راستای همین مبارزه با فقر می داند و می گوید: 
ستودنی  تلاش  با  بازنشستگان  کانون  زمان،  آن  در 
بسیار توانست این حق را کسب کند تا فرزندان دخترِ 
گریبانِ  به  دست  ندارند،  همسر  که  مستمری بگیران 
فقر، در جامعه رها نشوند. حالا اگر بخواهند این حق 
را از کارگران و بازنشستگان سلب کنند، به هیچ وجه 
عادلانه نیست. اگر هم زنانی وجود دارند که از این قانون 
سوءاستفاده می کنند، باید فضای آکنده از فقر و ناتوانی 
معیشتی را در نظر گرفت؛ همین فضا می تواند افراد را 
مجبور به انتخاب هایی کند که اصلًا مطلوب  نیست؛ نه 
مطلوب برای خود فرد است و نه مطلوب برای اجتماع؛ 
به اضافه ی اینکه اگر چنین ادعایی می کنند، باید دقیق 

مشخص کنند چند نفر چنین کاری کرده اند.
او به عنوان یک فعال کارگری، »آمار« مطالبه می کند؛ 
می گوید: از مسئولانی که ادعا می کنند این دستاورد 
از مستمری پدر توسط دختران  – برخورداری  کارگری 
و  کارهای خلاف شرع  به  و  مجرد-  دردسر ساز شده 
ناهنجار انجامیده، درخواست دارم آمار و اطلاعات دقیق 

برای ادعای خود ارائه دهند.
گیلانی نژاد از نگرانی دیگری پرده برمی دارد: مدتی 
است که این نگرانی تشدید شده که می خواهند شستا 
را بفروشند، صندوق های بازنشستگی را خصوصی کنند 
و از عرصه روابط تامین اجتماعی »قانون زدایی« کنند؛ ما 

این اظهارات جدید را هم در همین بستر می بینیم.
بدیهی ست که مسئولان باید آمار دقیق و تفکیکی از 
میزان طلاق های صوری و البته به طریق اولی، میزان 
طلاق های صوری به نفع مستمری پدر ارائه دهند و اگر 
واقعا زنگ اخطار به صدا درآمده و چنین طلاق هایی زیاد 
است، باید به این سوال پاسخ داده شود که چرا باید یک 
زن برای یک »مستمری نازل« که چند برابر زیر خط فقر 

است، تن به طلاق آن هم از نوع صوری بدهد؟
 و درنهایت باید این را هم در نظر بگیرند که »استثنا«، 
اصل را از مخدوش نمی کند؛ اگر زنانی هستند که به 
خاطر جبر و اجبار یا هر دلیل دیگر، »استثنائاً« تن به 
طلاق صوری برای دریافت مستمری پدر می دهند، دلیل 
نمی شود که حق دریافت مستمری پدر توسط دختران، 
نادرست و نیازمند اصلاح باشد؛ مگر از هر قانونی که 
سوءاستفاده شود، قانون را عوض می کنند؟! از بسیاری 
از حقوق کارگری سوءاستفاده شده؛ مثلًا از بیمه کارگران 
ساختمانی، بسیاری از رابطه بازانی که با برخی مسئولان 
لابی داشته اند، استفاده کرده اند و افراد و خویشان خود 
آیا  کرده اند؛  بیمه  و  زده اند  جا  ساختمانی«  »کارگر  را 
بعد از کشف این سوءاستفاده ها، قانون بیمه کارگران 

ساختمانی را برداشتند؟!

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان :

قبوض برق کاغذی حذف می شود
 بندرعباس - پرویزی

برق  نیروی  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
از اجرای طرح حذف  استان هرمزگان 

قبض کاغذی برق در استان خبر داد.
از  طرح  این  افزود:  ذاکری  محمد 
خردادماه آغاز شد و پس از تکمیل بانک 
به  شود.  می  اجرا  مشترکان  اطلاعاتی 
برای  توانند  می  مشترکان  وی،  گفته 
پیامکی  صورت  به  برق  قبض  دریافت 
از طریق ثبت نام پیامکی و ثبت شماره 
توزیع  شرکت  سایت  در  همراه  تلفن 

نیروی برق هرمزگان و همچنین مراجعه به دفاتر پیشخوان دولت اقدام کنند.
ذاکری اضافه کرد: مشترکان به منظور ثبت نام پیامکی می توانند شماره 8 رقمی 
اشتراک خود را به 1۰۰۰۰۷۶11۲1 پیامک کنند. در روش دیگر نیز با مراجعه به سایت 
اینترنتی شرکت به نشانی www.hedc.co.ir و ثبت شماره تلفن همراه خود در این طرح 
ثبت نام کنند. مشترکین همچنین می توانند با مراجعه به دفاتر پیشخوان دولت در طرح 
قبض پیامکی ثبت نام کنند. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اظهار داشت:پس از 
ثبت تلفن همراه مشترکین، به جای ارسال برگه صورتحساب، قبض برق مصرفی به 
صورت پیامک به اطلاع مشترک خواهد رسید. وی با اشاره به مزایای اجرای این طرح 
گفت: حذف هزینه های چاپ قبض و تسریع در اعلام بهای برق مصرفی به مشترکین 
از مزایای طرح قبض پیامکی برق است. مهندس ذاکری در ادامه گفت: شرکت توزیع 
نیروی برق هرمزگان ۶8۶ هزار مشترک دارد که با اجرای این طرح علاوه بر صرفه جویی 
در هزینه های چاپ قبض، صورتحساب برق نیز به موقع به اطلاع مشترک خواهد رسید 

و مشترکین دیگر دغدغه دریافت به موقع قبض برق نخواهند داشت.

معاون خدمات شهری شهرداری بندرعباس:

غذا دهی سگ های سایت تل سیاه جدی تر از 
قبل در حال انجام است

شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
و  اخبار  هرگونه  گفت:  بندرعباس 
سایت  بی غذایی  بر  مبنی  اطلاعات 
نگهداری سگ های بدون صاحب در تل 

سیاه کذب محض است.
به  اشاره  با  موحدی نژاد  اسماعیل 
سایت  اصولی  مدیریت  و  ساماندهی 
محل نگهداری سگ های بدون صاحب 
کرد: عده ای  اظهار  تل سیاه،  در محل 
اصرار دارند که بگویند وضعیت این مکان 
مناسب نیست، در حالی که آبرسانی و 
غذارسانی به سگ های بدون صاحب جمع آوری شده از سطح شهر به صورت منظم و 
روزانه در حال انجام است. وی با تاکید بر اینکه این اخبار صرفا سیاه نمایی بوده و اهداف 
خاصی را دنبال میکند، افزود: با انجام بهسازی و ساماندهی سایت محل نگهداری 
حیوانات بدون صاحب، کار نگهداری نیز با جدیت بیشتری دنبال می شود. این  مقام 
مسئول تاکید کرد: علاقمندان و حامیان واقعی سگ های بدون صاحب می توانند 
کمک های خود شامل غذا، یخ، ابزار و وسایل مورد نیاز و غیره را به محل سایت تحویل 
داده تا مورد استفاده قرار بگیرد. معاون شهردار بندرعباس تصریح کرد: با شرایط و 
اتفاقاتی که طی  هفته گذشته توسط عده ای به بهانه های واهی در محل نگهداری پیش 
آمد، ورود کلیه افراد غیر مسئول، تا اطلاع ثانوی با دستور مقامات شهرستان ممنوع 
است. وی گفت: به دنبال این ممنوعیت، عده ای گمان می کنند که حیوانات موجود 
بدون آب و غذا مانده اند در صورتی که کار غذادهی و آبرسانی از هفته قبل با جدیت در 
حال انجام بوده و مستندات آن موجود است. وی تاکید کرد: انتظار می رود شهروندان 
در مسیر سیاه نمایی برخی افراد حرکت نکرده و بجای آن، حمایت های لازم را شخصا از 

سایت محل نگهداری داشته باشند.
 

مدیر مرکز خلاقیت و فنآوری های نوین شهرداری بندرعباس  خبرداد

بازگشایي نخستین پنجشنبه بازار هنر و 
صنایع دستی در بندرعباس

نخستین  گفت:  بندرعباس  شهرداری  نوین  های  فنآوری  و  خلاقیت  مرکز  مدیر 
پنجشنبه بازار هنر و صنایع دستی بندرعباس، در بلوار ساحلی این شهر آغاز به کار کرد.
احمد پایدار درخصوص برپایی این پنجشنبه بازار گفت: اولین پنجشنبه بازار هنر و 
صنایع دستی بندرعباس، با حمایت شهرداری بندرعباس، نیروي انتظامي و سازمانهای 
مردم نهاد، آغاز به کار کرد و پیش بینی می شود  با حضور شهروندان و مشارکت فعال 
هنرمندان و سازندگان صنایع دستی ، این رویداد فرهنگی، هنری و اقتصادی، به 
اهداف خود برسد. مشاور شهردار بندرعباس با اعلام این خبر افزود: این پنجشنبه بازار،  
با هدف معرفی هر چه بیشتر هنر و صنایع دستی بندرعباس، کمک به اقتصاد خانواده 
ها، گسترش کارگاههای خانگی و کسب و کارهای نوپا در سال رونق تولید ، گشایش 
یافت. مدیر مرکز خلاقیت و فنآوری های نوین شهرداری بندرعباس تصریح کرد: این 
مرکز برای توسعه متوازن و پایدار  و مشارکت شهروندان در مدیریت شهری، از طرح ها، 
افکار و ایده های خلاق، مبتکرانه و قابل اجرا استقبال می کند و از آنها در پیشبرد اهداف 
خود در زمینه های عمرانی، شهرسازی، خدمات شهری،حمل و نقل و ترافیک، فضای 
سبز، مبلمان شهری و فعالیت های فرهنگی و اجتماعی ، بهره می گیرد. وي خاطرنشان 
کرد: شهرداری بندرعباس چندیست که به دنبال پیوستن شهر بندرعباس به شبکه 

جهانی شهرهای خلاق یونسکو بوده و روند آن در حال طی شدن است.

مدیر عامل ذوب آهن اصفهان  خبرداد

 ارتباط با 15 هزار تامین کننده مواد اولیه ، 
قطعات و تجهیزات 

 همایش تجلیل از شرکای تجاری ذوب 
آهن اصفهان با حضور تامین کنندگان 
این مجموعه عظیم صنعتی و مسئولین 
تالارآهن  در  خردادماه   ۲8 شرکت  این 

برگزار شد .
مهندس یزدی زاده مدیر عامل ذوب 
گفت  همایش  این  در  اصفهان  آهن 
:برنامه ذوب آهن در سال جاری ، تولید 
۳ میلیون تن و در سال آینده دستیابی به 
تولید ۳ میلیون ۶۰۰ هزارتن و همچنین 
تن  میلیون  تولید ۴   ، سال 1۴۰۰  در 
چدن است. وی افزود :تا سال 1۴۰۰ با اصلاح LF و کنورتور ، در تولید فولاد نیز به عدد 
۳ میلیون و ۶۰۰ هزار تن می رسیم .  مهندس یزدی زاده تصریح کرد : تلفیق معاونت 
های خرید و فروش و ایجاد معاونت بازرگانی در راستای تسهیل ارتباط با تامین کنندگان 
و تسریع در فرایندها صورت گرفت که نتایج خوبی داشت . وی یادآور شد : ذوب آهن 
اصفهان که در دهه های گذشته در اکتشاف و راه اندازی معادن نقش اصلی را ایفا نموده 
متاسفانه امروز مشکل تامین سنگ آهن دارد. مدیر عامل شرکت گفت :در خصوص 
زغال سنگ  با اقدامات صورت گرفته و تعامل با تامین کنندگان ، دغدغه های گذشته 
از جمله قیمت گذاری وجود ندارد . در خصوص سنگ آهن نیز به زودی شاهد اتفاقات 
خوبی خواهیم بود. دکتر نعمت ا... محسنی معاون بازرگانی شرکت طی سخنانی ضمن 
تشکر از حضور شرکای تجاری ذوب آهن در این همایش گفت : امیدواریم نتایج برگزاری 
چنین همایش هایی را در مراودات طرفین شاهد باشیم. وی افزود :ذوب آهن اصفهان با 

1۵ هزار تامین کننده مواد اولیه ، قطعات و تجهیزات در ارتباط است .
 

معاون توانبخشی بهزیستی استان قم  خبرداد

فعالیت سه مرکزارائه خدمات به مبتلایان اتیسم 
در استان قم 

معاون توانبخشی بهزیستی استان قم گفت: سه مرکز ارائه خدمات به مبتلایان اتیسم 
عهده دار ارائه خدمت به ۲۰۰ نفر از کودکان قمی هستند.  محمد علی مقدم خواه قم 
ضمن اعلام این  خبر افزود :  تاکنون ۲۰۰  کودک مبتلا به اتیسم در استان قم شناسایی 
شده است و ۳ مرکز توانبخشی روزانه ارائه خدمات توانبخشی به کودکان طیف اتیسم را 
برعهده دارند .  معاون توانبخشی بهزیستی قم  با اشاره به اینکه ماهانه به ازاء هر کودک 
اتیسمی ۵۵۰ هزار تومان یارانه به این دو مرکز پرداخت می شود گفت: بهزیستی علاوه 
بر یارانه ، هر ماه برای هزینه ایاب و ذهاب و هزینه بهبود تغذیه۷۰ هزار تومان  نیز برای هر 
کودک اتیسمی پرداخت می کند. مقدمخواه  خاطرنشان کرد: در مراکز اتیسم خدماتی 
و  ورزشی  خدمات  روانشناسی،  و  مشاوره  خدمات  گفتاردرمانی،  کاردرمانی،  شامل 
اصلاحی توسط کارشناسان ارائه می شود. معاون توانبخشی بهزیستی قم  با بیان اینکه 
کودکان اتیسمی تا سن 1۴ سالگی می  توانند از این مراکز خدمات دریافت کنند تصریح 
کرد: این افراد طبق دستورالعمل سازمان بهزیستی پس از این سن می توانند با مراجعه 

به مراکز حرفه آموزی مهارت های لازم را کسب کنند.

آیا باید بابتِ مستمری زنان نگران شد؛

طناب کشی بر سر »طلاق های صوری«
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 مدیرکل دفتر امور سیاسی و انتخابات استانداری قم  خبرداد

آغاز فعالیت کمیته های ستاد انتخابات قم 
 مدیرکل دفتر امور سیاسی، انتخابات و تقسیمات کشوری استانداری قم گفت: فعالیت ۶ 
کمیته ستاد انتخابات استان با ابلاغ احکام اعضا و تشکیل جلسات کارشناسی، آغاز شده 

است و این روند تا پایان فرآیند برگزاری انتخابات ادامه می یابد.
استاندار قم، معاون  از سوی  بر اساس احکام صادر شده  بیان کرد:  بابایی  مرتضی 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری به عنوان رئیس ستاد انتخابات استان و مدیرکل 
سیاسی و انتخابات استانداری نیز به عنوان دبیر ستاد انتخابات تعیین شدند و اعضای 
۶ کمیته امنیتی و انتظامی، پشتیبانی، امور حقوقی، فناوری اطلاعات، اطلاع رسانی و 
تبلیغات و همچنین حراست و استعلامات در این رابطه کار خود را آغاز کردند. وی افزود: 
با تشکیل منظم جلسات کمیته های ذیل ستاد انتخابات استان تلاش می کنیم نقاط 
ضعف دوره های قبل را شناسایی و برطرف و همچنین نقاط قوت را تقویت کنیم تا شاهد 
برگزاری انتخاباتی سالم، قانون مند و باشکوه در قم باشیم. وی ادامه داد: در سال هایی که 
انتخابات برگزار می شود، شور و نشاط سیاسی مردم افزایش می یابد، بنابراین باید شرایط 
برای برگزاری انتخاباتی پرشور و دشمن شکن آماده باشد که در همین رابطه کمیته های 
ستاد انتخابات استان برنامه های منسجمی را تدارک دیده اند. بابایی گفت: دانشگاه ها و 
مراکز علمی بهترین مکان برای شور بخشیدن به فضای انتخابات هستند و به همین دلیل 
با آغاز سال تحصیلی جدید، بسترهای لازم برای مشارکت حداکثری دانشجویان در عرصه 
های سیاسی با رعایت مولفه های قانونی و اخلاقی در دانشگاه های استان فراهم خواهد 
شد و همه نگاه های سیاسی دارای مجوز فعالیت در کشور با درنظر گرفتن ملاحظات لازم، 
می توانند از این ظرفیت استفاده کنند. وی بیان کرد: از اساتید دانشگاه ها و دانشجویان 
استان انتظار داریم در فضایی عالمانه و مبتنی بر عقلانیت، در برگزاری پرشور انتخابات 
سال جاری نقش خود را ایفا کنند و اجازه ندهند جنبه های احساسی، باعث شکل گیری 
برخی رفتارهای نامناسب در فضای سالم انتخاباتی شود. وی ادامه داد: انتخابات نماد 
اصیل مردم سالاری نظام اسلامی و بهترین بستر برای عینیت بخشیدن به جنبه جمهوریت 
آن است که تا قبل از پیروزی انقلاب اسلامی مردم ایران از آن بی بهره بودند، بنابراین 
تلاش می کنیم در سال جاری نیز شرایط لازم را برای برگزاری انتخاباتی پرشور با مشارکت 
حداکثری مردم استان فراهم و از این طریق سرمایه اجتماعی نظام را بیش از پیش تقویت 
کنیم. انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و اولین میاندوره ای پنجمین دوره 

مجلس خبرگان رهبری، اسفندماه امسال در سراسر کشور برگزار می شود.
 

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم  خبرداد

پرداخت وام بانکی برای اشتغال بهبود یافتگان 
از اعتیاد در قم

 دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم از پرداخت وام با درصد پایین به بهبود یافتگان 
از اعتیاد طی سال گذشته در این استان خبر داد. ابوالفضل شریفی با بیان اینکه اراده پلیس 
و دستگاه های قضایی استان قم بر کاهش فعالیت معتادین است، افزود: امیدواریم بتوانیم 
وضعیت شهر را با کاهش اعتیاد بهبود ببخشیم. وی بیان کرد: سال گذشته برای اشتغال 
وام های بسیاری با درصد پایین به بهبود یافتگان پرداخت شد، همچنین در زمینه بیمه سهم 
کارفرمایان نیز کمک هایی را انجام دادیم. دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم 
گفت: طی ۲ سال گذشته زمینه اشتغال ۵۰ بهبود یافته در شهرک شکوهیه فراهم شد. وی 
با اشاره به اجرای طرح توانمندسازی دانش آموزان در زمینه مقابله با اعتیاد، افزود: در این 
طرح دانش آموزان و والدین آنها به صورت همزمان راه های پیشگیری از اعتیاد را فراگرفتند. 
وی با اشاره به ارائه آموزش های لازم در زمینه پیشگیری از اعتیاد به معلمان افزود: سال 
گذشته برای بیش از پنج هزار معلم به مدت ۶ ساعت دوره پیشگیری از اعتیاد برگزار شد. 
شریفی بیان کرد: سال گذشته ۲۰۶ کارگاه از سوی آموزش و پرورش جهت پیشگیری از 
اعتیاد به مواد مخدر برگزار شد، همچنین ۴۷ هزار و 1۲۴ نفر ساعت کلاس پیشگیری از 
اعتیاد و 1۳۳ هزار ساعت کلاس مهارت های زندگی برگزار شد. وی گفت: هفت هزار و 
۲۰۰ نفر از کارمندان دولت طی سال گذشته کلاس پیشگیری از اعتیاد را گذراندند. وی 
عنوان کرد: همه روستاهای استان که جمعیت ۲۰ خانوار به بالا را داشته اند علاوه بر آموزش 
مهارت های زندگی، به برگزاری کلاس های پیشگیری از اعتیاد نیز پرداخته اند. دبیر شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم با بیان اینکه از ۳1 خرداد ماه  هفته مبارزه با مواد مخدر 
آغاز شده است، افزود: از ماه گذشته تاکنون سه تفاهم نامه ملی با حوزه علمیه برادران، حوزه 
علمیه خواهران و جامعه الزهرا در زمینه مبارزه با مواد مخدر منعقد شده است. وی بیان کرد: 
۴۰ برنامه نشاط اجتماعی از سال گذشته در قم شکل گرفته است و سال گذشته نیز برنامه 

سروستان در ۴۰ نقطه شهری و روستایی رقم اجرا شده است.
 

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

51۰۰ فرصت شغلی جدید در بخش صنعت قم 
ایجاد  می شود

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: بر اساس راهبردهای تعیین 
شده، طی سال جاری پنج هزار و 1۰۰ فرصت شغلی جدید در بخش صنعت و معدن 
استان ایجاد خواهد شد. محمود سیجانی بیان کرد: این میزان اشتغال با سرمایه گذاری 
1۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال در بخش های مختلف صنعتی و معدن استان قم ایجاد می 
شود. وی ادامه داد: در همین رابطه از ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت ماه 8۶۶ 

فرصت شغلی جدید با سرمایه گذاری بیش از ۷۲۶ میلیارد ریال در قم ایجاد شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: ۳۷ درصد سهم اشتغال و ۵1 درصد 
سهم سرمایه گذاری در سند اشتغال استان طی سال جاری به حوزه های مرتبط با این 
سازمان اختصاص یافته است. وی بیان کرد: به طور میانگین میزان سرمایه گذاری هر 
واحد صنعتی در استان حدود ۲۲ میلیارد ریال و متوسط اشتغال هر واحد صنعتی در قم 
1۷ تن است. وی ادامه داد: هم اکنون یکهزار و ۴۹ طرح صنعتی و معدنی در قم با سرمایه 
گذاری بیش از 8۹ هزار و ۴۴۴ میلیارد ریال در حال اجراست که اشتغال ۲۷ هزار و ۲۳۲ تن 
را در پی دارد. سیجانی گفت: عمده این طرح ها در تولید محصولات غذایی و آشامیدنی، 
ساخت مواد و محصولات شیمیایی، مبلمان و سایر مصنوعات چوبی، ساخت ماشین آلات 
و تجهیزات، محصولات لاستیک و پلاستیک، محصولات فلزی، ساخت فلزات اساسی و 
وسایل نقلیه موتوری فعالیت خواهد کرد. وی همچنین با اشاره به هدفگذاری ۲۵۲ میلیون 
دلار صادرات کالاهای تولید شده در استان طی سال جاری، بیان کرد: هم اکنون خوشه 
های صنعتی همچون فرش، کفش ماشین، سنگ، مبلمان و چوب و سوهان در سطح 
استان فعال می باشد که می تواند نقش موثری در توسعه حجم صادرات استان داشته 
باشد. ۲هزار و ۳۰۰ واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این تعداد 
حدود ۹۰ درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین بیش از ۵۳ هزار تن 
در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمود آباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات 

و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
 

معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم:

 1۰۰ هزار تَن در قم تحت پوشش
 پزشک خانواده هستند

 معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: 1۰۰ هزار تَن در مناطق روستایی که 
هفت درصد جمعیت قم را تشکیل می دهد، تحت پوشش برنامه پزشک خانواده هستند.

محمدجواد باقریان افزود: پنج مرکز شهری روستایی و ۹ مرکز روستایی، مجری برنامه 
پزشک خانواده در استان قم می باشند و ۲۹ پزشک در این مراکز خدمات ارائه می دهند که 

تعداد پزشکان مراکز بهداشتی مراکز بر اساس جمعیت تحت پوشش است.
وی با اشاره به اینکه به ازای هر چهار هزار تَن یک پزشک در مراکز مستقر شده است، 
و  خاطرنشان کرد: برخی مراکز که در شهرهای سلفچگان، دستجرد، قنوات، کهک 
جعفریه قرار دارند، علاوه بر این شهرها، روستاهای اطراف را نیز زیر پوشش دارند و به آنها 
مراکز شهری روستایی گفته می شود. به گفته وی، در 1۴ مرکز خدمات مامایی، در ۹ مرکز 
خدمات دندانپزشکی و در پنج مرکز شهری روستایی خدمات آزمایشگاهی نیز به مراجعه 
کنندگان ارائه می شود. باقریان با اشاره به فعالیت ۵۹ خانه بهداشت در روستاهای قم، 
خاطرنشان کرد: ۶ گروه سنی از جمله کودکان، نوجوانان، جوانان، میانسالان، سالمندان 

و مادران باردار ۶ گروه سنی هستند که در خانه های بهداشت خدمات دریافت می نمایند.
وی با بیان اینکه بیش از 8۰ بهورز در خانه های بهداشت خدمات ارائه می دهند، بیان 
کرد: افراد ساکن در مناطق روستایی به جز کسانی که دفترچه تأمین اجتماعی یا خدمات 
درمانی دارند، بدون پرداخت حق بیمه، زیر پوشش بیمه پزشک خانواده قرار گرفته اند که 
بیمه سلامت محسوب می شود. وی با بیان اینکه برنامه پزشک خانواده از سال 8۴ آغاز 
شده است، افزود: کیفیت خدمات پزشکی ارائه شده در خانه های بهداشت مطلوب است 

و نتایج خوبی داشته است.
 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم  خبرداد

اضافه شدن 7165 خانوار به شمار مددجویان 
در استان قم

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم گفت: در ۶ ماه گذشته هفت هزار و 1۶۵ 
خانوار به تعداد مددجویان این نهاد در استان اضافه شدند.

 اکبر میرشکار با اشاره به افزایش تعداد مددجویان کمیته امداد استان قم اظهار کرد: در 
۶ ماه گذشته هفت هزار و 1۶۵ خانوار به تعداد مددجویان این نهاد در استان اضافه شدند 
و اکنون میزان ورودی مددجو به کمیته امداد استان قم بیشتر از تعداد خروجی مددجو 
است، معضلاتی همچون طلاق، تعداد مددجویان این نهاد در استان را افزایش داده است.
وی ادامه داد: با 1۴ موسسه خیریه بزرگ در استان قم هماهنگی لازم را انجام دادیم تا در 

ارائه خدمات نیازمندان با یکدیگر هم افزایی داشته باشیم.

معصومه نیکنام

زندگی در کلان شهرها، سختی و مشکلات خاص خود را دارد از آلودگی هوا و ترافیک 
گرفته تا صدای سرسام آور بوق خودروها و ویراژ های بی حد و حساب موتورسیکلت ها 
که حتی عابران پیاده از دست آنها در امان نیستند. موتورسیکلت سوارها خود را برای 
ورود به هر کوی و برزنی، آزاد می دانند و قوانین خاص خود را دارند و هیچ کسی هم 
حق برخورد با آن ها را ندارد. صاحبان این ارابه های دوچرخ با صدای ویراژهای گوش 

خراش خود، از قانون گذشته اند و تنها چیزی که برای آن ها معنا ندارد، قانون است.
البته در این بین هستند راکبان موتورسیکلت هایی که خود را مقید به قانون می دانند 
اما در کنار این عده اندک، بخش قابل توجه ای از آنها خود را مجاز به عبور از چراغ 
قرمز، پیاده روها، پارک در هر محدوده ای، بی توجهی به علایم و تابلوها، ویراژ دادن 
های خطرناک در بزرگراه ها، لایی کشیدن ها، تک چرخ زدن ها، عدم استفاده از کلاه 
ایمنی، حمل بارهای سنگین و خارج از عرف و سایر تخلفات دیگر می دانند و به تذکر 

پلیس توجهی ندارند.
بماند که این راکبان بی مهابا، با زیر پا گذاشتن قوانین، جان خود را به خطر می اندازند 
و چشمان منتظر خانواده خود را بی فروغ می کنند، جان عده ای بی گناه و عابرپیاده را 
نیز نادیده می گیرند و کاری به آن کودک دبستانی، زن باردار، پیرمرد و پیرزنی که خود را 
به سختی می کشاند تا به داروخانه یا بانکی برود، ندارد، به راحتی حق آنها را که عبور از 
جایی امن به عنوان عابرپیاده برایشان تعریف شده است، می گیرند و بی مهابا می تازند 

و به حق و حقوق این و آن تجاوز می کنند.
حتی رانندگان تاکسی نیز از دست این راکبان بی باک، در امان نیستند و صابون بی 
قانونی آنها به تنشان خورده است، اینکه از هر گذری هر چند باریک عبور می کنند، به 
مسافر بخت برگشته ای که نمی داند، یک آن، سر و کله موتورسوار از کجا پیدا شد، نیز 
رحم ندارند. پشت چراغ قرمز که مسافر قصد پیاده شدن از تاکسی را دارد به خود اجازه 
عبور از چراغ قرمز به هر قیمتی را می دهند حتی اگر به مسافر تاکسی برخورد کنند. 

بماند که چه دردسرهایی برای راننده تاکسی بی گناه ایجاد می کنند.
با وجود اینکه پلیس استفاده از کلاه ایمنی را برای راکبان موتورسیکلت اجباری 
کرده است اما هستند افرادی که همچنان استفاده از این وسیله ایمنی را برای خود 
منع کرده و در حد نشان دادن به پلیس برای جریمه نشدن و عدم توقیف موتور، در 
دست می گیرند و تا پلیس را می ببیند، کلاه را بر سرشان می گذارند. براساس آمار 
پزشکی قانوی در سال ۹۷، 1۷ هزار و 18۳ نفر در اثر حو ادث رانندگی کشته شددند 
که ۲1.8 درصد یعنی سه هزار و ۷8۴ نفر موتورسوار بودند که استان های تهران، فارس 
و اصفهان بیشترین فراوانی تلفات را داشته است. براساس این آمار ۳8.۴ درصد موارد 
فوتی موتورسواران درون شهری، ۴۴.۵ درصد برون شهری، 1۰.8 درصد در جاده های 
روستایی، 1.۲ درصد در راه های اختصاصی و۵.۲ درصد در سایر راه ها کشته شده اند.
در زمان وقوع تصادف ۷۹ درصد راننده موتور، 1۹.۶ درصد سرنشین و وضعیت 1.۴ 
درصد نامشخص بوده است. ۹۶.۳ درصد افراد متوفی مرد، ۳.۷ درصد زن، 1۳.۵ 
درصد زیر 18 سال، ۲۵.8 درصد 18 تا ۲۴ سال، ۲8.8 درصد بین ۲۵ تا ۳۹، 1۰.۷ 
درصد بین ۴۰ تا ۴۹ و۲1.1 درصد ۵۰ سال به بالا داشته اند. از لحاظ نحوه وقوع 

تصادف 8۰ درصد در اثر برخورد با وسیله نقلیه دیگر، 1۰ درصد در اثر واژگونی، ۷.۳ 
درصد در اثر برخورد با جسم ثابت و ۲.۷ درصد به نحو دیگری کشته شده اند. از لحاظ 
شغلی ۴1 درصد دارای شغل آزاد، ۲۰.1 کارگر، 1۰.8 درصد دانش آموز، ۷.۷ درصد 

کشاورز، ۴.۴ درصد بیکار و 1۶ درصد سایر مشاغل را داشته اند.
از سوی دیگر علی جباری مدیرعامل صندوق تامین خسارت های بدنی نیز چندی 
پیش گفته بود، ۲۵ تا ۳۰ درصد خسارت های جرحی و فوتی مربوط به موتورسواران 
است. حدود ۵ هزار کشته از 1۶ هزار کشته سوانح رانندگی و بیش از 1۰۰ هزار مجروح 
آنها  از ۳۲۰ هزار مجروح این حوادث را موتورسواران یا حوادث ایجاد شده توسط 
تشکیل می دهد. 11 میلیون موتورسیکلت پلاک شده در کشور وجود دارد، و بر اساس 
تازه ترین آمار، تنها یک میلیون دستگاه از این موتورسیکلت ها بیمه نامه شخص ثالث 
دارند و این یک خطر بالقوه است. در حالی که ۹۵ درصد خودروهای سواری بیمه نامه 
شخص ثالث دارند، بیش از ۹۰ درصد موتورسیکلت ها بدون داشتن بیمه نامه شخص 
ثالث تردد می کنند. با وجود این آمار، گفته پلیس را تایید می کنیم که موتورسیکت، 
برمودای تصادفات است و هر فردی درگیر آن شود را غرق می کند و در این راستا، تر و 
خشک با هم می سوزند. این برمودای تصادفات رحمی ندارد، سن و جنس برایش مهم 
نیست، برایش مهم نیست که نان آور خانواده باشی یا جوانی بی باک که از سر هیجان 
جوانی بر ترک موتور نشسته ای و می تازی. با وجود آمار مرگ و میر ناشی از موتور اعم از 
راکب، سرنشینان و عابران باید پرسید که چرا باز درس نمی گیریم و تجربه دیگران برای 
ما تجربه نمی شود، سالیانه چه افرادی که نان آور خانواده هستند و به دلیل تصادف با 
موتور جان خود را از دست می دهند، چه بسیار افرادی که به دلیل بد راندن این ارابه دو 

چرخ دچار معلولیت و قطع عضو می شوند.
بماند که موتورسیکلت چه آلودگی ایجاد می کند و به گفته پلیس به ازای هر یکصد 
کیلومتر باید کمتر از هشت دهم بنزین مصرف کند در حالی که این رقم بسیار بالاتر 
است و به سه تا چهار لیتر می رسد و به هر میزان که بنزین مصرف شود، به همان میزان 
آلودگی هوا بیشتر خواهد شد. موتورسیکلت با وجود حجم استفاده ای که درکلان 
شهرها دارد، از سوی دیگر با وجود مضرات اعم از میزان تصادفات و آلایندگی هایی که 

اعم صوتی و هوا، ایجاد می کند، باید برایش فکری اندیشید تا دیر نشده است...

چرا تجربه دیگران برای ما تجربه نمی شود ؟

موتورسیکلت و غفلت از این برمودای تصادفات
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اقتصادی

اثر تحریم کم می شود اما ادامه دارد

سوءبرداشتازگزارشبانکجهانی
دربارهپایانتاثیرتحریمایران

در پیش بینی های جدید از رشد اقتصادی ایران، رشد اقتصادی در سال ۲۰۲۰ 
به دامنه مثبت وارد می شود، با این حال، سرعت این تغییر نسبت به پیش بینی های 

قبلی، کمتر است.
رسانه های گوناگونی در چند روز اخیر به نقل از یک خبرگزاری، از تخلیه فشار 
تحریم ها بر اقتصاد ایران در سال آینده، بر اساس پیش بینی بانک جهانی خبر داده اند. 
برداشتی که از تخلیه فشار تحریم به ذهن می رسد، پایان اثرگذاری این تحریم ها بر 
اقتصاد ایران است که با توجه به پیش بینی ها و برآوردهایی که از شاخص های اقتصادی 
کشور توسط مراکز داخلی و خارجی انجام شده، تعبیری خوش بینانه و زودهنگام 
است. دو سال رشد اقتصادی منفی و رکود اقتصادی، و نیز نرخ های اندک رشد، که در 
پیش بینی جدید کاهش نیز یافته اند و در بهترین حالت پس از حدود دو سال، به یک 
درصد خواهد رسید، بیشتر نشانه هایی از »کاهش« اثر تحریم هستند تا »پایان« آن. 
بانک جهانی در جدیدترین گزارش »چشم انداز اقتصاد جهانی« که در ژوئن / خرداد 
سال جاری منتشر شده، پیش بینی های جدیدی از رشد اقتصادی کشورهای مختلف 
از جمله ایران را ارائه کرده که بر اساس آن، پیش بینی می شود اقتصاد ایران نسبت به 

سال میلادی گذشته، ۴.۵ درصد کوچک تر شود.
*تعمیق رکود در سال جاری

بانک جهانی در گزارش ژانویه / دی ماه خود، رشد اقتصادی ایران در سال ۲۰۱۸ را 
منفی ۱.۵ درصد برآورد کرده بود. در این گزارش، پیش بینی رشد اقتصاد کشورمان 
برای سال ۲۰۱۹، منفی ۳.۶ درصد بوده و اگر رشد منفی را به معنی رکود در نظر 
بگیریم، این رقم به معنای تعمیق رکود نسبت به سال ۲۰۱۸ است. پیش بینی بانک 
جهانی از رشد اقتصادی ایران در هر دو سال ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ برابر با ۱.۱ درصد است 
و بر این اساس، اقتصاد ایران در سال ۲۰۲۰ از دامنه رشد منفی، خارج خواهد شد. 
این گزارش در فواصل زمانی معین، بر اساس تغییر شرایط کشورها، بازبینی و به روز 
می شود. جدیدترین گزارش بانک جهانی در ماه ژوئن / خرداد منتشر شده و در این 

گزارش، برآوردها و پیش بینی ها از رشد اقتصادی ایران، کاهش یافته است.
*ورود آهسته به دوران رونق

بانک جهانی، نرخ رشد اقتصادی ایران در سال ۲۰۱۸ را بر اساس برآورد جدید در ماه 
ژوئن، منفی ۱.۹ درصد اعلام کرده است که به معنای کاهش رشد و تعمیق رکود، در 
برآورد جدید است. پیش بینی رشد اقتصادی سال جاری نیز، از منفی ۳.۶ در گزارش 

قبلی به منفی ۴.۵ در گزارش جدید کاهش یافته است.
ورود به دامنه رشد اقتصادی مثبت نیز از سال ۲۰۲۰ با سرعت کمتری آغاز خواهد 
شد. پیش بینی نرخ رشد اقتصادی ایران در جدیدترین گزارش بانک جهانی برای سال 
۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ به ترتیب ۰.۹ و ۱ درصد است که در مقایسه با گزارش قبلی، به ترتیب 

۰.۲ و ۰.۱ درصد کاهش یافته است.
*کاهش سرمایه گذاری با اوج گیری تحریم ها

این گزارش درباره تأثیر تحریم ها بر اقتصاد ایران می گوید: تحریم ها به شدت هزینه 
سرمایه را در ایران تحت تأثیر قرار داده اند و سرمایه گذاری به طور قابل توجهی در 
کشورمان کاهش یافته است. در بخش دیگری از این گزارش آمده است: پیش بینی 
شده که در ایران، تأثیر تحریم های ایالات متحده در سال جاری به اوج برسد و رشد 
اقتصادی در سال ۲۰۲۰، از سر گرفته شود. از سرگیری رشد اقتصادی ایران در سال 
۲۰۲۰، پیش از این نیز در گزارش ژانویه بانک جهانی پیش بینی شده بود، اما در 
مقایسه با پیش بینی قبلی، نرخ رشد اقتصادی ایران در گزارش جدید از ۱.۱ درصد 
به ۰.۹ درصد کاهش یافته است. در این گزارش آمده است: انتظار می رود رشد 
اقتصادی ایران در سال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۱، هر چند با نرخ های اندک، به دلیل 

کاهش تأثیر تحریم های آمریکا و تثبیت نرخ تورم، از سر گرفته شود.
بر اساس آنچه بانک جهانی از تورم در ایران گزارش داده، نرخ تورم سالانه ایران از 
حدود ۱۰ درصد در نیمه سال ۲۰۱۸ با شیب تندی به حدود ۵۲ درصد در آوریل / 

اردیبهشت سال جاری رسیده است.
*آثار منطقه ای تحریم های اقتصادی ایران

پیش بینی بانک جهانی درباره منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا )منا( رشد اقتصادی 
اندک در سال ۲۰۱۹ با نرخ ۱.۳ درصد است. در اثر تولید پایین بخش نفت و تشدید 
یافته و  ایران، فعالیت صادرکنندگان نفت کاهش  ایالات متحده علیه  تحریم های 
این عوامل موجب شده با وجود تسهیل بخش مالی و پیش بینی های مثبت برای 
بخش های غیرنفتی در برخی کشورها، این منطقه سال جاری را با نرخ رشد پایینی، 
به پایان برساند. رشد اقتصادی کشورهای صادرکننده نفت در منطقه، به دلیل کاهش 
فعالیت های اقتصادی ایران، که به دنبال تشدید آثار تحریم های اقتصادی ایالات 
متحده و نیز، تضعیف مصرف خصوصی ایجاد شده است، کاهش خواهد یافت و 
تشدید تنش های ایالات متحده و ایران، ریسک هایی را به سایر اقتصادهای منطقه، 

وارد خواهد کرد.
*سرعت گیر رشد در بازارهای نوظهور و اقتصادهای در حال توسعه

در بخش دیگر این گزارش، رشد اقتصادی بازارهای نوظهور و اقتصادهای در حال 
توسعه مورد بررسی قرار گرفته که در آنجا نیز، تحریم های اقتصادی علیه ایران، بر 
مجموع رشد این کشورها مؤثر دانسته شده، به طوری که یکی از عوامل پیش بینی 
رشد ضعیف این کشورها در سال جاری میلادی، تحریم های ایران و روسیه، عنوان 

شده است.

رئیس اتاق اصناف ایران:

کمتراز۲۰درصدواحدهایصنفی
دربخشتولیدهستند

 رئیس اتاق اصناف ایران گفت: کمتر از ۲۰ درصد واحدهای صنفی در حوزه تولید 
فعالیت دارند.

»سعید ممبینی« روز شنبه در آئین بزرگداشت روز ملی اصناف افزود: سه میلون واحد 
صنفی در کشور وجود دارد که با نسبت جمعیت سازگاری ندارد و این عدد نشانگر 

وجود تعداد زیادی از واحدهای صنفی در شرایط اقتصادی دشوار است.
وی یادآور شد: در دهه های گذشته فقدان ایفای نقش دستگاه ها برای ایجاد اشتغال 
پایدار، موجب رشد جمعیت اصناف کشور شد. ممبینی اصناف را به چهار بخش 
تولید، خدمات فنی، خدمات صرف و توزیع تقسیم کرد و افزود: ۲۰ درصد واحدهای 
صنفی در بخش تولید فعال هستند. رئیس اتاق اصناف ایران ادامه داد: ۶۶۰ هزار 
واحد صنفی تولیدی کشور در بخش محصولات مورد نیاز صنایع بزرگ فعالیت می کنند 
اما این صنوف برای ارتباط با واحدهای بالادستی خود مشکل دارند. ممبینی با بیان 
اینکه ۱۷ درصد اصناف در بخش خدمات فنی فعالیت دارند، افزود: البته فقدان 

استاندارد در خدمات پس از فروش، موجب نارضایتی مشتریان شده است.
*قانون نظام صنفی باید اصلاح شود

ممبینی با بیان اینکه ۵۰ درصد اصناف در حوزه توزیع فعالیت دارند، گفت: نظام 
توزیع به مهندسی مجدد و استفاده از روش های مدرن نیاز دارد. به گفته وی در برنامه 
رونق تولید اصناف که امروز رونمایی می شود، به استفاده از فناوری در نظام توزیع برای 
شفاف سازی بیشتر توجه شده است. رئیس اتاق اصناف ایران همچنین اعلام کرد: 
با توجه به خلاء حوزه تامین، هلدینگ های اصناف برای نقش آفرینی در این حوزه 
ایجاد می شود. وی با اشاره به قانون نظام صنفی که سال ۹۲ تصویب شد، خاطرنشان 
کرد: این قانون اشکالات متعددی دارد که آنها را احصا کرده ایم و از دولت انتظار داریم 
برای رفع آن ها اقدام کند. رئیس اتاق اصناف ایران گفت: قانون نظام صنفی اشکالات 
متعددی دارد که آنها را احصا کرده ایم و از دولت انتظار داریم برای رفع آن ها اقدام کند.

نایب رئیس مجلس:

مسئولاقتصادیکشورهنوزمشخصنیست
نایب رئیس مجلس با بیان اینکه ظرفیت تولید کشور به اندازه تمام کالاهای ساخته 
شده کاملی که از خارج وارد می شوند، است، گفت: مسئول اقتصادی کشور هنوز 

مشخص نبوده و کسی هم در این زمینه پاسخگو نیست.
عبدالرضا مصری، دیروز یک تیرماه ۹۸ در مراسم روز ملی اصناف گفت: بعد از خروج 
آمریکا از برجام، اصل اساسی بر روی استفاده از ظرفیت های اقتصاد مقاومتی است؛ 
این در حالی است که نسخه نوشته شده و پزشک بیماری را تشخیص داده، اما کسی 
این نسخه را عملیاتی نمی کند. نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با طرح این سوال 
که مسئول اقتصاد کشور کیست؟ افزود: هنوز نمی دانم که مسئول اقتصاد کشور 
کیست و جوابی برای این سوال پیدا نکرده ام. در حالیکه بسیاری از بخش ها، مسئول 
مشخص دارند اما مسئول اقتصاد کشور که جهت ها را مشخص کرده و مسئولیت نیز 
بپذیرد، هنوز مشخص نیست.  نایب رئیس مجلس با بیان اینکه ظرفیت تولید کشور 
به اندازه تمام کالاهای ساخته شده کاملی که از خارج وارد می شوند، است، گفت: 
امکان رقابت تولیدکننده داخلی چه صنایع کوچک و چه تولیدات صنایع بزرگ، تا 
زمانی که بابت واردات دلار می دهیم، وجود ندارد؛ چراکه کالای خارجی با ارز رانتی یا 

با قیمت غیرواقعی ارز وارد کشور می شود و رقابت را از تولیدکننده می گیرد.

یدالله صادقی رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران با بیان این موضوع که اصناف به عنوان پل ارتباطی میان 
مردم، حاکمیت و اقتصاد کشور شناخته می شوند، گفت: 
اگر بستر مناسب و بهتری برای اصناف فراهم شود، خواهند 
توانست در عرضه خدمات و کالا در فضای رقابتی بازار، تولید 
و اشتغال، نقش مؤثری در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی ایفا 

کنند.
اصناف به عنوان حلقه ارتباطی در بستر تحولات اقتصادی و 
اجتماعی، جایگاه ویژه ای در رشد و پویایی اقتصاد کشور دارند 
و کارکرد آنان بر حوزه های مختلف به دلیل گستردگی و ارتباط 

مستقیم با آحاد مردم بسیار مهم و چشمگیر است.
بیان  را  نکته  این  با دولت ها  تاریخ روابط اصناف  بر  مروری 
می کند که ارتباط میان آنها به نوع انتظارات آنان از یکدیگر، 
میزان استقلال و نقش پذیری آنها بستگی دارد. امروزه اصناف 
در زیربخش های تولیدی، توزیعی، خدماتی و خدمات فنی در 
ارتباط با تولید و توزیع کالا و خدمات فعالیت دارند به گونه ای 
که بخشی از تولید ناخالص ملی و اشتغال مولد به وسیله آنها 
به وجود می آید. از این رو در صورت آماده شدن فضا و بستر 
افزایش  باعث  اصناف  فعالیت  اقتصادی،  چرخه  در  رقابتی 
سرعت گردش کالا، خدمات و نقدینگی می شود که این مهم 
باید دانست  به دنبال دارد.  را  اقتصاد  و توسعه  افزایش رشد 
بخش عمده ای از فعالیت های اقتصادی در چرخه و زنجیره 
و در  فرآوری، عمده فروشی  نقل،  و  تولید، نگهداری، حمل 
نهایت خرده فروشی کالاها و خدمات از گذشته دور، به وسیله 

واحدهای صنفی انجام می شد.
اهمیت این موضوع سبب شد تا یکم تیرماه »روز اصناف« 
نامگذاری شود تا به این مقوله توجه بیشتری شود و تأکیدی 
بر ضرورت و نقش مؤثر اصناف در پویایی اقتصاد باشد. این 
مهم سبب شد تا پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا با »یدالله 
صادقی« رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 

به گفت وگو بپردازد.
متن این گفت وگو را در ادامه می خوانیم:

ارزیابی  چگونه  کشور  اقتصاد  در  را  اصناف  *وضعیت 
می کنید؟

سه میلیون واحد صنفی شامل واحدهای خدماتی، تولیدی 
و توزیعی در کشور وجود دارد که بیش از هفت میلیون تن در 
این واحدها زیر نظر اصناف ایران مشغول به فعالیت هستند و 
با احتساب خانواده های آنها می توان گفت در کشور جمعیتی 

حدود ۲۵ میلیون وابسته به اصناف هستند و سهم بزرگی از 
تولید ناخالص داخلی و اشتغال را بر عهده دارند و با پراکندگی 
در نقاط مختلف کشور یکی از حلقه های اتصال و پیوند اقتصاد 
و مردم به شمار می روند. اصناف به عنوان بنگاه های تولیدی 
شناخته می شوند که از هیچ گونه امکانات و تسهیلات دولتی و 
بانکی استفاده نمی کنند و اگر در طول حیات خود از تسهیلاتی 
به خصوص در بخش بانکی استفاده کرده اند، به واسطه سرمایه 
گذاری ها و پس اندازهایی بوده که به وسیله خود آنها در منابع 

بانکی ایجاد شده است.
*اصناف در مسیر تحقق اقتصاد مقاومتی چه نقشی بر 

عهده دارند؟
شمار  به  آن  ویترین  و  اقتصاد  بخش  مردمی ترین  اصناف   
می روند و به عنوان پل ارتباطی میان مردم، حاکمیت و اقتصاد 
کشور شناخته می شوند. بنابراین این قشر یک پتانسیل بسیار 
حمایت های  و  دولتی  مختلف  منابع  به  اتکاء  بدون  و  خوب 
بخش های دیگر دارند که به تنهایی می توانند نیازهای خود را 

تأمین کنند. حال اگر بستر مناسب و بهتری برای آنها فراهم شود 
و منابع و امکانات مطلوب برای نوسازی و بازسازی سیستم های 
تولیدی در اختیار آنان قرار گیرد، می توانند در عرضه خدمات 
و کالا در فضای رقابتی بازار، تولید و اشتغال، نقش مؤثری در 
راستای تحقق اقتصاد مقاومتی داشته باشند و رسیدن به این 
مهم بیش از هر چیز نیازمند اصلاح قوانین نظام صنفی و تقویت 

اصناف کشور است.
*اصناف در برخورد با کالاهای قاچاق چه نقشی می توانند 

داشته باشند؟
نظام  در  قاچاق  پدیده  با  برخورد  اصناف  وظایف  از  یکی 
توزیع است اما به دلیل مشکلات و ساختارهای قانونی این کار 
امکانپذیر نیست. بدین گونه باید سیستم پایش واردات، تولید و 
توزیع کالا به صورت نظامند دایر شود و گردش کالا نیز نظارت 
مستقیم و مستمری داشته باشد. برای آنکه اصناف بتوانند در 
برخورد با کالای قاچاق در نظام توزیع نقش مناسبی ایفا کنند، 
نیازمند اختیارات قانونی هستند و تا زمانی که زیرساخت های 

نشود،  اصلاح  تولید  و  اشتغال  جمله  از  مختلف  بخش های 
امکان برخورد جدی با قاچاق وجود ندارد زیرا کالاهای قاچاق 
شبکه  در  اگر  دارند،  بازار  در  هم  بالایی  تقاضای  بیشتر  که 
توزیع رسمی عرضه نشود، از دیگر راه ها و دیگر مراکز عرضه 

سازماندهی نشده به مشتریان ارائه خواهد شد.
*چالش هایی که بر سرراه اصناف وجود دارد چه مواردی 
هستند و سیاست گذاری دولت در ارتباط با آنها به چه 

صورتی است؟
 با توجه به ظرفیت ها و مزیت های بخش اصناف برای نظام 
اقتصادی کشور، اگر این بخش مورد توجه و حمایت دولت ها 
قرار گیرد و سازوکارهای متناسب با فعالیت این بخش در نظر 
گرفته شود، این حوزه می تواند نقش بسیار تعیین کننده ای 
در رشد تولید ناخالص داخلی داشته باشد. توجه به نوسازی 
و نیازمندی های این بخش مهم ترین چالشی است که اصناف 
با آن روبرو هستند. از این رو صنف های تولیدی برای کاهش 
با  شدن  همگام  و  بازسازی  نیازمند  رقابت  ایجاد  و  هزینه ها 
شبکه های نوین ارتباطی هستند. در چند سال اخیر فعالیت 
کسب وکارهای نوین در کشور قوت گرفته است تا ضمن کاهش 
هزینه های مصرفی در ارائه خدمات بهتر و فعالیت در مقیاس 
اقتصادی نیز مؤثر باشند، بنابراین لازم است تا اصناف با موج 
فناوری همراه شوند. در بحث اشتغال نیز، اصناف نقش قابل 
اقتصادی  در شرایط  دارند.  پایدار  اشتغال  ایجاد  در  توجهی 
موجود و با وجود تورم و رکودی که دیگر بخش های اقتصادی 
با آن دست به گریبان هستند، شاید بتوان گفت این بخش تنها 
حوزه ای بوده که توانسته است سطح اشتغال خود را حفظ 
کند. اصناف نمونه بارز بنگاه های اقتصادی کوچک و متوسط 
هستند و اگر مورد توجه و حمایت قرار گیرند می توانند افزون بر 
ایجاد شرایط اشتغال مناسب در تولید نیز مؤثر باشند و خدمات 
در چارچوب  ارائه دهند.  در جامعه  را  و خوبی  مناسب  فنی 
فعالیت اصناف، بحث آموزش و تحصیلات علمی آنها نیز باید 
مورد توجه قرار بگیرد زیرا بازار به طرف علمی شدن حرکت 
می کند و اگر اصناف فاقد مهارت لازم باشند چرخه اقتصادی 
با چالش زیادی روبرو خواهد بود. بنابراین در گذر از این تفکر 
باید در سال های آینده، مشاغل اصناف نیز از جمله حرفه های 
مورد علاقه جوانان کشور باشد. حل بخشی از مشکلات در 
گرو هماهنگی دولت با اصناف است این هماهنگی در برطرف 
کردن قوانین بازدارنده و وضع قوانین پیش برنده است و اصناف 

از دولت این انتظار را دارند که قوانین بازدارنده را حذف کند.

در گفت وگو با رییس سازمان صمت استان تهران تبیین شد؛

اصناف، ویترین اقتصاد کشور هستند

شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات روز چهارشنبه )۲۹ خرداد( به عدد 
۲۳۴ هزار و ۸۷۹ واحد رسید که در مقایسه با پایان هفته گذشته حدود یک درصد رشد 

داشت.
محسن رحمتی ارزیابی خود از وضعیت معاملات بورس در هفته ای که گذشت را این 
گونه بیان کرد: با توجه به اخبار و اطلاعات موجود از شرکت ها روند معاملات شرکت ها در 
هفته پایانی خرداد مثبت بود و گزارش های منتشر شده از عملکرد شرکت ها و مجامع آنها 
نشان دهنده وضعیت مناسب شرکت ها است. وی ادامه داد: به دلیل افزایش قیمت ارز و 
محصولات که به مرور در صورت مالی شرکت ها نشان داده شده در انتظار گزارش عملکرد 

مناسب شرکت ها و روند صعودی شاخص بورس در سه ماه نخست سال جاری بودیم.
رحمتی با بیان اینکه امسال برگزاری مجامع همه شرکت ها مثبت بوده است، گفت: 
زمانی که اطلاعات بنیادی شرکت ها را مشاهده می کنیم متوجه می شویم که عملکرد همه 

شرکت ها مناسب بود و بازار نسبت به بخش قابل توجهی از این اطلاعات آگاهی داشت و 
همین امر زمینه روند رو به رشد شاخص بورس را فراهم کرد بنابراین رشد سه ماه گذشته به 

دلیل دید مثبتی بود که در بازار وجود داشت.
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر آنکه بازار به دلیل افزایش سطح ریسک در سطح 
کشور محتاط حرکت می کند، اظهار داشت: اکنون بازدهی بازار در حال نوسان است اما 

نگرانی چندانی در این زمینه وجود ندارد و روند معاملات این بازار مثبت به نظر می رسد.
وی خاطرنشان کرد: بازار سرمایه در سال جاری پربازده ترین بازار برای سرمایه گذاری 
است اما ممکن است بازدهی بازار به دلیل وجود بحث های سیاسی تاحدودی در نوسان 
باشد. رحمتی با اشاره به اینکه ریزش شاخص بورس در سه روز پایانی هفته گذشته نوعی 
اصلاح بازار محسوب می شود و این موضوع عادی است، افزود: این احتمال وجود دارد که 
تا دو هفته آینده ریزش ها برای اصلاح وجود داشته باشد اما در مجموع عوامل موجود برای 

صعود بازار بسیار قوی تر از حالت نزولی آن است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: عمده اطلاعاتی که از مجامع و گزارش های 
شرکت ها منتشر شده نشان می دهد که صنایع فلزی رشد چندانی نداشتند و ثابت بودند در 

حالی که صنایع فلزی و پتروشیمی از پتانسیل رشد بالایی برخوردار هستند.
وی با بیان اینکه برخی از سهام بنیادی مانند فلزی و پتروشیمی ها، همچنین سهم هایی 
که با افزایش سرمایه همراه هستند زمینه رشد بازار را فراهم می کنند، ادامه داد: اکنون بازار 
در انتظار افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی است به همین دلیل سهم های 
مربوط به این موضوع اکنون با اقبال همراه شدند و حرکت صعود شاخص بورس ناشی از 
روند مثبت این صنایع بوده است، رحمتی به اثر راه اندازی بازار متشکل ارزی بر بازار سرمایه 
تاکید و بیان کرد: بازار سهام به طور غیرمستقیم تحت تأثیر بازار ارز است اگر بازار متشکل 
ارزی آن گونه که دولت در نظر دارد پیش رود، زمینه ثبات قیمت ارز و کاهش نرخ آن در بازار 
فراهم می شود. این کارشناس بازار سرمایه افزود: کاهش قیمت ارز اثر منفی برای بازار سهام 
دارد اما انتظار نداریم که قیمت ارز از محدوده های فعلی کاهش یابد به همین دلیل این 

اتفاق چندان اثر منفی برای بازار ندارد.

*تأثیر منفی قانون جدید سازمان بورس بر معاملات
مهنوس میرشحاعی، کارشناس بازار سرمایه نیز به خبرنگار ایرنا گفت: شاخص بورس در 

هفته ای که گذشت روند مثبتی را پشت سر گذاشت و حجم معاملات قابل توجه بود.
وی ادامه داد: هفته گذشته بازار شروع خوبی را تجربه کرد اما از اواسط هفته، به دلیل 
اعمال شرایط جدید در معاملات از سوی سازمان بورس با مشکل کمبود نقدینگی مواجه 
شدیم. این موضوع تأثیر منفی شدیدی را در حجم معاملات داشت و در روزهای پایانی میزان 

فروش سهام از سوی سهامداران افزایش یافت.
میرشجاعی به صنایع برتر در بازار هفته گذشته اشاره و تاکید کرد: اوایل هفته گروه بانکی 
و خودرویی ها معاملات خود را مثبت آغاز کردند که با توجه به اخبار مثبت بانکی ها مبنی بر 
تأیید نرخ تسعیر ارز بانک ملت و همچنین صورت های مالی حسابرسی شده بانک پاسارگاد 

چنین جو مثبتی برای معاملات این گروه ها انتظار می رفت.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، سهم های دلاری به دلیل چشم انداز مبهمی که دارند 

از اقبال چندانی برای معاملات برخوردار نبودند.
وی خاطرنشان کرد: مشکلات صادرات و روند قیمت دلار باعث شد تا سهم های بزرگ 

فولادی، سنگ آهنی و فلزی با وجود اینکه با سودهای خوبی همراه هستند، منفی باشند.
میرشجاعی اظهار داشت: گروه مثبت دیگر گروه خودرویی بودند که اخبار تجدید ارزیابی 

و بهبود نرخ عملکرد زمینه روند صعودی معاملات این گروه را فراهم کرد.
این کارشناس بازار سرمایه روند معاملات در بازار هفته جاری را مورد پیش بینی قرار داد و 
افزود: به نظر می رسد که در بازار هفته جاری گروه بانکی ها پیشرو باشند، همچنین صنایعی 
مانند صنایع دارویی و محصولات غذایی که با دلار ۴۲۰۰ تومانی معامله می شوند ممکن 

است روند مثبتی را در پیش کیرند.
وی افزود: با توجه به نزدیک بودن مجامع شرکت های بزرگ و تقسیم سود مناسب این 
شرکت ها به نظر می رسد که روند مثبتی در انتظار بازار باشد، اما با توجه به نگرانی های 
موجود از شرایط سیاسی و اقتصادی بازار این احتمال وجود دارد که شاخص بورس جهش 

چشمگیری را تجربه نکند و بازار مسیر متعادلی را در پیش گیرد.

ایمان گزارش می دهد؛

مثبتومنفیهایبازارسرمایهدرآخرینهفتهخرداد

یک مقام مسئول کارگری معتقد است بیکاری در کشور ریشه کن نمی شود مگر آن که جامعه از مدرک گرایی فاصله بگیرد و افراد از 
سنین پایین  با آموزشهای عملی و مهارتی آشنا شوند. هادی ابوی مهارت آموزی را از جمله موضوعات حائز اهمیت در تمام کشورهای 
دنیا دانست و گفت: تاکید ما این است که وزارت علوم بیش از آنکه دغدغه تعریف رشته های دانشگاهی و صندلی های دانشگاه ها را 
داشته باشد به فکر تربیت نیروی ماهر برای بازار کار باشد. وی گفت: یکی از علل بیکاری جوانان ما نداشتن مهارت منطبق با نیاز بازار 
کار است و بسیاری از دانشجویان پس از فارغالتحصیلی چون به شکل عملی با محیط کسب و کار آشنا نشده اند از یافتن شغل مناسب 
با رشته و تخصص خود باز می مانند. این مقام مسئول کارگری تاکید کرد: در کشورهای دیگر روی بحث مهارت آموزی سرمایه گذاری 
می شود و فرد به عنوان یک سرمایه انسانی مورد توجه قرار می گیرد چون آنها می دانند که اقتصاد و تولید و بازارکارشان به نیروی کار ماهر 

وابسته است و روی کارگران، دانشجویان و مدیران خود کار می کنند.
فراگیری مهارتهای شغلی از دوران پیش دبستانی

ابوی با بیان اینکه باید از سنین پایین و حتی دوران پیش دبستانی به کودکان مهارتهای شغلی را بیاموزیم، اظهار کرد: نباید دوره های 
کارآموزی عملی را به بعد از فارغ التحصیلی موکول کنیم. افراد باید در حین تحصیل یا قبل آن از سطوح ابتدایی و دبیرستان آموزش 
ببینند تا مسیر آینده شغلی خود را ترسیم کنند. دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران گفت: برای آنکه فرد در آینده در انتخاب 

رشته تحصیلی و شغل موفق شود باید علاقمندی هایاو را شناسایی و بر اساس آموزش های مهارتی او را تربیت کنیم.
دولت بیشترین عامل رواج مدرک گرایی

وی در پاسخ به این پرسش که چرا با فقر مهارتی در جامعه مواجه هستیم؟ گفت: دلیلش این است که سال ها به جای توجه به مهارت 
آموزی و تربیت نیروهای ماهر، مدرک گرایی را رواج داده ایم. دانشگاه هایی که مثل قارچ به یکباره سر درآوردند تنها برای کسب مدرک 
بوده است. آمارها نشان می دهد که بیشترین گرایش به مدرک در شرکت های دولتی دیده می شود و اگر کارمندان دولت را در یک پروسه 
زمانی بررسی کنید همه به یکباره از دیپلم به لیسانس و فوق لیسانس رسیدند چون نگاه در این شرکت ها این بوده که برای افزایش 
حقوق و ارتقا باید مدرک تحصیلی بالاتر ارائه کنند. ابوی خاطرنشان کرد: شاید در ظاهر با افراد تحصیلکرده ای رو به رو باشیم که در 
یک اداره یا دستگاه دولتی مشغول کار هستند ولی در واقع سال ها فقط دروس تئوریک را در ذهن آنها کرده ایم بدون آنکه از مهارتهای 

آن شغل بهره مند شده باشند.
مدرک گرایی مانع تربیت نیروهای ماهر و متخصص

این مقام مسؤول کارگری در پایان تاکید کرد: مادامی که گرایش جامعه، وزارت علوم و حاکمیت به سمت رواج مدرک گرایی باشد 
نمی توانیم انتظار داشتن نیروهای کار ماهر و متخصص را داشته باشیم. سال ها طول می کشد تا این سیستم اصلاح شود و این ذهنیت 
تغییر کند و هر زمان که این اتفاق افتاد می توانیم به کاهش بیکاری امیدوار باشیم. به گزارش ایسنا، کارشناسان معتقدند بسیاری از 
رشته های دانشگاهی بدون توجه به ملاحظات بازار کار و توجه به ظرفیت پذیرش در لیست رشته های دانشگاهی قرار می گیرند و 
این امر موجب می شود تا دانشجویان پس از فارغ التحصیلی نتوانند شغل مورد نظر خود را پیدا کنند. در حالی که بخش اعظمی از 
فارغ التحصیلان با چالش بی مهارتی در بازار کار مواجه هستند، آمارها نشان می دهد ۴۰ تا ۵۰ درصد افرادی که به قصد اشتغال وارد 

دوره های مهارتی می شوند، در راهیابی به بازار کار موفق ترند.

وزیر صمت  گفت :در ماه های آینده یبش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه 
قابل بهره برداری افتتاح خواهد شد و این رقم در حوزه صنایع و معادن در سه 

سال آینده به ۳۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد رسید.
رضا رحمانی در همایش روز ملی اصناف با اشاره به اهمیت اصناف و میزان 
اشتغال زایی آن گفت: در سال گذشته هدف گذاری ما ایجاد ۲۵۰ هزار شغل 
جدید در حوزه اصناف بود که کاملا توانستیم به آن دست پیدا کنیم، به رغم 
شرایط بد اقتصادی ما شاهد رشد در صدور پروانه های صنفی بودیم امسال نیز 

که سال رونق تولید است باید این راه را ادامه بدهیم.
رحمانی با اشاره به نقش واسطه اصناف در حلقه تولید و توزیع گفت: اصناف 
نقدینگی را از مردم دریافت می کنند و به چرخه اقتصادی برمی گردانند هر 

واحد تولیدی صنفی نیاز به سه پارامتر اساسی دارند که شامل مواد اولیه، نقدینگی و بازار مصرف است که ما برای هر سه مورد در 
سال جاری برنامه ریزی کردیم.

وی با اشاره به تحریم ها گفت: امروز ما درگیر جنگ اقتصادی هستیم و اصناف در خط مقدم این جبهه هستند. ضمن آنکه باید 
به داخلی سازی توجه ویژه ای کرد که خوشبختانه رهبر انقلاب نیز در این مورد تاکید خاص دارد.

رحمانی در خصوص صادرات به کشورهای همسایه گفت: بازارهای اطراف یکی از اولویت های ما است به خصوص در حوزه 
معدن دستور کار ویژه ای تهیه شده و باید در این حوزه یک نهضت و انقلاب معدنی رخ دهد. به رغم اینکه پتانسیل های خوبی در 
این حوزه وجود دارد سیاه نمایی صورت می گیرد، این در حالی است که در ماه های آینده یبش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه 
قابل بهره برداری افتتاح خواهد شد و این رقم در حوزه صنایع و معادن در سه سال آینده به ۳۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد رسید. 
ضمن آنکه در حوزه فولاد نیز به تازگی پروژه ای با سرمایه گذاری یک میلیون دلار صورت گرفته که ظرف ماه آ ینده افتتاح خواهد 

شد.
وزیر صنعت در خصوص شکر گفت: شکر یکی از کالاهایی است که به صورت روزانه قیمت آن را رصد می کنیم به طوری که به دو 
نفر از همکاران دستور دادم هر روز از بازارچه های اطراف وزارتخانه شکر بخرند تا قیمت را شخصا رصد کنند به رغم اینکه هر روز از 
سازمان حمایت گزارش قیمت صد قلم کالا را دریافت می کنم اما مشاهدهشده که در دو فروشگاه دو نرخ متفاوت ا عمال می شد 

که نسبت به نرخ های اعلامی سازمان حمایت مغایرت داشته است.
وی ادامه داد: مذاکراتی هم در رابطه با شکر با وزارت جهاد صورت گرفته زیرا آنها مسئول تامین و عرضه شکر هستند با وجود 
کاهش قیمت اما هنوز این کالا به نرخ متعادل نرسیده است ولی در مورد گوشت و مرغ به نرخ های مصوب در بازار کاملا رسیده ایم.
وزیر صمت با اشاره به آمار واردات کالاهای مصرفی گفت: در سال ۹۷ آمار واردات این کالاها ۳۶ درصد کاهش داشته است و در 
خصوص واردات کل کالاها شاهد کاهش ۲۲ درصدی بودیم، این در حالی است که امسال نیز واردات ۱۴۲ کالای دیگر ممنوع 

شده است. ما امیدواریم با مدیریت واردات و حمایت از تولیدکنندگان داخلی بازار را کنترل کنیم.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران:

تاوقتیمدرکگراییهستبیکاریهمهست!
وزیر صمت:

افتتاحصدهزارمیلیاردتومانپروژهدرماههایآینده

 قیمت نفت که چند هفته ای را با کاهش و افت قیمت پشت سر گذاشته بود، در روزهای پایانی هفته و بعد از بالا گرفتن تنش در خاورمیانه 
افزایش پیدا کرد. افزایشی که بیشترین رشد روزانه از ابتدای سال جاری میلادی تا کنون بوده است.

قیمت نفت که به نظر می رسید حساسیت خود را نسبت به اتفاقات در خاورمیانه از دست داده است، روز پنجشنبه و به دنبال ورود پهپاد 
آمریکایی به حریم هوایی ایران و سقوط آن نتوانست در برابر رشد قیمت مقاومت کند. این در شرایطی بود که در هفته گذشته قیمت نفت 
در روزهایی تا نزدیک ۶۰ دلار در هر بشکه نیز پایین آمده بود و کارشناسان و فعالان این حوزه معتقد بودند در صورت بازگشت قیمت ها به 
کانال ۵۰ دلاری، ممکن است سقوط تا ۴۰ دلار نیز ادامه دار باشد. با این حال اتفاقات سحرگاه پنجشنبه باعث شد تا حدی نگرانی ها درباره 
افت قیمت از بین برود و حتی امیدواری به نفت ۱۰۰ دلاری نیز در بازار تقویت شود. بامداد پنجشنبه پهپادی بعد از نقض حریم هوایی ایران 
سرنگون شد. این آغاز ماجرایی بود که باعث شد تا قیمت نفت شاخص آمریکا بیش از پنج درصد رشد قیمت را در آن روز تجربه کند. بعد از 
ساقط کردن این پهپاد، آمریکا مدعی شد که پرنده این کشور در فضای آب های بین المللی پرواز می کرده اما ایران اعلام کرد که لاشه این 
پهپاد در آب های سرزمینی ایران است و حتی بعد از جمع آوری لاشه از روی آب، آن را به نمایش نیز گذاشت. اگر چه تنش آفرینی آمریکایی 
ها در حد لفظ باقی ماند اما برخی مقامات آمریکایی حرف هایی زدند مبنی بر اینکه که قرار است جمعه آمریکا به ایران حمله کند. البته 
این موضوع نیز در حد همان حرف باقی ماند و همان گونه که پیش بینی می شد حمله ای در کار نبود. با این وجود قیمت نفت به این اخبار 
روی خوش نشان داد و توانست آتش رشد قیمت نفت را تندتر کند تا قیمت نفت برنت در ساعاتی از روز جمعه به بالای ۶۵ دلار در هر بشکه 
نیز برسد. در نهایت اما نفت برنت با رشدی ۴ درصدی در هفته گذشته روی عدد ۶۴ دلار و ۴۵ سنت بسته شد. نفت شاخص آمریکا اما 
رکوردشکنی کرد و ۹.۳ درصد بالا رفت تا ۵۷ دلار و ۴۳ سنت معامله شود. قدرت این خبر آن قدر زیاد بود که با وجود عوامل تضعیف کننده 
قیمت در بازار مانند افزایش تولید و صادرات نفت عراق، باز هم رشد بالایی به ثبت رسید. البته در این رشد قیمت نباید تقویت احتمال تمدید 
توافق کاهش تولید را نادیده گرفت. بر اساس اعلام دبیرخانه دائمی اوپک، اعضای اوپک در اول ژوئیه و تولیدکنندگان اوپک و غیراوپک دوم 
ژوئیه گردهم می آیند تا درباره آینده بازار نفت تصمیم بگیرند. اگرچه آمریکا فشار زیادی بر عربستان برای پایین نگه داشتن قیمت نفت داشت 

اما به نظر می رسد عربستان تمایل زیادی برای تمدید توافق کاهش تولید داشته باشد. امری که می تواند با پایان تابستان و نزدیک پشدن به 
فصول سرد سال که تقاضا را برای نفت افزایش می دهد، باعث بالا رفتن بیشتر قیمت ها شود.

سرنوشتطلایسیاهدرهفتهسقوطوصعود
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قربانی:

 تفکر استراماچونی کاملا آماتور است
پیروز قربانی مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: بعد از ۱۰ سال فکر می کردم 

خیلی چیزها در استقلال تغییر کرده است ولی متاسفانه اینطور نبود.
پیروز قربانی در خصوص انصرافش از حضور در استقلال یک روز پس از مراسم معارفه 
استراماچونی گفت: من چند روایت در این چند روز شنیدم ولی فکر می کنم دلیل مهم 
در مورد اتفاقات چند روز اخیر، ناهماهنگی بین مسئولان باشگاه و سرمربی جدید 
استقلال بود. این را هم شنیده ام که ظاهرا استراماچونی بعد از حضور در ایران به یکباره 
در مورد استفاده از دستیار ایرانی تغییر نظر داده است. اگر از دیدگاه حرفه ای به این 
موضوع نگاه کنید، این مربی نیاز به دستیار ایرانی دارد تا از شرایط استقلال، فوتبال 

ایران و دیگر مسائل فنی که مربوط به این چیزها می شود اطلاعات بیشتری پیدا کند.
وی عنوان کرد: استراماچونی در جلسه معارفه اعلام کرد که یک مربی تکنیکال 
و یک بدنساز با خودش می آورد و از باشگاه هم درخواست کرد یک مربی دروازه بان، 
یک آنالیزور دوم و یک دستیار بدنساز به تیم اضافه کند. این نظر سرمربی تیم است ولی 
اعتقاد من این است که تفکر استراماچونی در این زمینه کاملا آماتور است. من در مورد 
خودم صحبت نمی کنم و دیدید که بلافاصله کنار کشیدم ولی سرمربی استقلال نیاز به 

دستیار ایرانی دارد و دلایلش را هم گفتم.
قربانی در این مورد که گفته می شود مسئولان استقلال از وی خواسته اند تا برای حل 
شدن این مشکل صبر کند، اظهار داشت: معنی صبر کردن این است که باشگاه با 
سرمربی در مورد من صحبت کند ولی من مربی تحمیلی نیستم. حتی شنیدم که این 
بحث هم مطرح شد که من مدیر تیم یا همان سرپرست باشم و برخی مسائل واقعا برایم 
عجیب بود. حتی شنیده که استراماچونی رزومه چند نفر را خواسته تا خودش با آنها 
صحبت کند، حالتی مثل مصاحبه کردن. این روش برای استخدام کارمند به کار می رود 
ولی من کارمند نیستم! دوست ندارم زیاد در خصوص این موضوع صحبت کنم و آرزوی 

موفقیت استقلال را دارم.
بازیکن پیشین استقلال خاطرنشان کرد: بعد از ۱۰ سال که از استقلال دور بودم خیال 
می کردم خیلی چیزها تغییر کرده است ولی متاسفانه اینطور نبود. من دوست نداشتم 

اسیر بازی شوم و با ناهماهنگی هایی که دیدم در نهایت تصمیم گرفتم جدا شوم.

محمدخانی:

 قرار نیست بابت جدایی برانکو ماتم بگیریم
ناصر محمدخانی، بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس تأکید کرد که در مقطع زمانی 

فعلی یحیی گل محمدی بهترین گزینه برای هدایت این تیم است.
ناصر محمدخانی درباره جدایی برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس گفت: برانکو در چهار 
سال گذشته بهترین عملکرد ممکن را در پرسپولیس داشت و باشگاه باید از چند ماه 
پیش محکم کار می کرد تا این مربی را در پرسپولیس نگه دارد. هر چند برانکو گفته 
است که از چند ماه پیش تصمیم به ترک پرسپولیس گرفته بود، ولی به هرحال مسئولان 

پرسپولیس می توانستند اقداماتی انجام دهند تا او در پرسپولیس بماند.
وی در واکنش به نگرانی هواداران پرسپولیس بابت جدایی برانکو از این تیم تأکید کرد: 
آنها حق دارند ناراحت و نگران باشند، ولی این موضوع چیزی را تغییر نمی دهد. الان 
دیگر برانکو رفته و مهم این است که باشگاه در این شرایط حساس خیلی زود تصمیم 
بگیرد و سرمربی جدید را انتخاب کند. قرار نیست ما بابت جدایی این مربی ماتم بگیریم، 
چون ناراحتی و نگرانی چیزی را عوض نمی کند. الان مهم این است که باشگاه هر چه 

زودتر سرمربی را انتخاب کند.
محمدخانی در پاسخ به این پرسش که بهترین گزینه برای هدایت پرسپولیس کدام 
مربی است، تصریح کرد: این موضوع به مسئولان باشگاه مربوط می شود. اگر باشگاه 
می خواهد مربی خارجی بیاورد باید با وسواس و دقت تصمیم بگیرند. الان زمان زیادی 
در اختیار پرسپولیس نیست و مربی خارجی هم نیاز به زمان دارد تا با شرایط پرسپولیس 
و فوتبال ایران آشنا شود. به نظر من در این شرایط یحیی گل محمدی بهترین گزینه برای 
هدایت پرسپولیس است. یحیی در این چند سال توانایی خود را اثبات کرده و کارنامه 

روشنی هم داشته است.

کنعانیزادگان:

با هیچ تیمی مذاکره نکرده ام
مدافع  کنعانی زادگان،  محمدحسین 
تیم فوتبال ماشین سازی تبریز در فصل 
مذاکره  تیمی  با  که  کرد  تأکید  گذشته 

نکرده است.
مورد  در  کنعانی زادگان  محمدحسین 
گفته می شود  اینکه  و  تبریز  به  سفرش 
در لیست تراکتورسازی برای فصل آینده 
کاری  انجام  برای  من  گفت:  دارد،  قرار 
شخصی یک روز به تبریز سفر کردم و الان 
هم در تهران هستم. واقعیت این است که 
تا به امروز با هیچ تیمی صحبت نکرده ام 
و تمام مسائل را به دست مدیربرنامه هایم 
سپردم. »پیشنهادهای خوبی دارم و باید 
ببینم مدیربرنامه هایم چه تصمیمی می گیرد.«، مدافع تیم ملی فوتبال کشورمان با بیان 
این جمله در پاسخ به این پرسش که چه زمانی تیم جدیدش را انتخاب خواهد کرد، 
گفت: دوست ندارم تا قبل از اینکه تیمم مشخص می شود، زیاد صحبت کنم. نمی توانم 

زمان خاصی را هم برای مشخص شدن تیمم پیش بینی کنم.

میلاد محمدی؛ گزینه زنیت در جناح چپ خط دفاع
زنیت  گزینه های  از  یکی  را  ایرانی  ملی پوش  محمدی،  میلاد  روسی  رسانه  یک 

سن پترزبورگ برای خرید در نقل واتتقال های تابستانی معرفی کرد.
 زنیت سن پترزبورگ در نقل وانتقال های تابستانی به دنبال یک بازیکن ارزشمند به جای 
دومینکو کریسیتو در جناح چپ دفاعی است اما هنوز موفق به جذب چنین بازیکنی 
نشد. این رسانه روسی در ادامه با اشاره به میلاد محمدی، مدافع ایرانی 3 فصل اخیر 
تیم احمد گروژنی در لیگ برتر فوتبال این کشور نوشت: میلاد محمدی که قراردادش 
با احمد گروژنی پایان یافته و تمایل به ماندن در لیگ برتر روسیه دارد یکی از گزینه های 
زنیت سن پترزبورگ در جناح چپ دفاعی است. او همانند تیمش یک بازیکن سازنده و 
مبارز است . میلاد محمدی در تیم احمد گروژنی نسبت به بازیکنان خط دفاعی این تیم 
در طول سالیان اخیر متفاوت نشان داد. این مدافع ایرانی علاقه زیادی به مشارکت در 
حمله و نفوذ به خط دفاعی حریفان دارد. در طول یک سوم زمان بازی این کار را می کند 
که آمار بسیار خوبی برای مدافعان محسوب می شود. البته نباید فراموش کرد که تیم 

احمد گروژنی با 5 مدافع بازی می کرد و میلاد محمدی اجازه حمله داشت.

واکنش باشگاه الاهلی عربستان به احتمال 
شکایت پرسپولیس به فیفا

 
مدیر تیم فوتبال الاهلی عربستان به احتمال شکایت پرسپولیس به فیفا به خاطر 

جدایی برانکو ایوانکوویچ واکنش نشان داد.
منصور بن مشعل مدیر تیم فوتبال الاهلی عربستان در مصاحبه ای مفصل با روزنامه 
عکاظ عربستان درباره شرایط این تیم توضیحاتی داده است. وی در بخشی از این گفتگو 
در پاسخ به سئوالی مبنی بر گلایه باشگاه پرسپولیس نسبت به جدایی برانکو ایوانکوویچ 
و احتمال شکایت این باشگاه به فیفا گفت: برای من ایرانی ها و دیگران مهم نیستند. 
مهم این است که با مربی خودمان قرارداد قانونی بستیم. بن مشعل افزود: برانکو به 
صورت قانونی قراردادش را با پرسپولیس فسخ کرد و اگر مشکلی وجود داشت به ما می 
گفت. وی همچنین درباره اینکه ایرانی ها سیاست را به ورزش کشانده اند و این مسئله 
در بازی تیم های عربستانی در ایران طی سال های گذشته خودش را نشان داده بود، 
گفت: وارد کردن بحث سیاسی به ورزش مورد تایید فیفا و هیچ نهاد بین المللی دیگری 
نیست. سیاست برای اهلش است و ورزش هم برای طرفدارانش. مدیر تیم الاهلی درباره 

تغییر بازیکنان خارجی این تیم هم گفت: احتمالًا سه یا چهار تغییر خواهیم داشت.

چشمی تا پایان هفته با استقلال مذاکره می کند
مدافع استقلال در روزهای پایانی هفته 
جاری با مدیران این باشگاه برای ماندن 

مذاکره می کند.
 روزبه چشمی در همان روزهای ابتدایی 
باشگاه  مدیران  به  هجدهم  لیگ  پایان 
استقلال  در  بعد  فصل  که  کرد  اعلام 
دنبال  او  برای  و  داشت  نخواهد  حضور 
جانشین باشند. اما اعلام خداحافظی 
پژمان منتظری از استقلال باعث شده 
مدیران این باشگاه تلاش کنند تا روزبه 
چشمی را مجاب به ماندن در جمع آبی 
پوشان کنند. چشمی فعلا در تعطیلات 

به سر می برد و قرار است در پایان هفته به ایران بیاید و با کامران منزوی عضو هیئت 
مدیره استقلال پای میز مذاکره بنشیند. باید دید مدافع فصل گذشته استقلال که حدود 
سه هفته پیش به پیشنهاد الاهلی قطر پاسخ منفی داده بود، در نهایت راضی می شود 

قراردادش را با آبی ها تمدید کند یا نه.

ورزشی

 من و کی روش هر دو مقصر بودیم

افشاگری نکونام درباره اتهام فروش بازی ایران به قطر 

کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه قرار بود دو سال پیش سرمربی تیم 
امید شود، از اتهام یک مسئول به کی روش قبل از بازی با تیم ملی قطر پرده برداشت.

 جواد نکونام در تازه ترین مصاحبه خود به مرور اتفاقات رخ داده در تیم ملی در 
سال های گذشته با کارلوس کی روش پرداخت و از اتهام یک مسئول به کی روش قبل 
از بازی با قطر پرده برداشت. وی با بیان اینکه دیگر حاضر نمی شود دستیار سرمربی 

باشد، گفت: کی روش هم به اندازه خودش مقصر بود.
*دوسالپیشقراربودسرمربیتیمامیدشوم

سه سال و نیم پیش قرار بود سرمربی تیم جوانان شوم که این اتفاق رخ نداد. دو 
سال قبل جلسه ای با کی روش و تاج داشتم تا سرمربی تیم امید شوم. نظر کی روش 
این بود. همه چیز خوب پیش رفت ولی در نهایت موافقت انجام نشد. آن زمان وقت 

مناسبی برای آماده کردن تیم داشتم و دوست داشتم این اتفاق هم رخ بدهد.
*دستیارنمیشوم

دیگر شرایطی ندارم که دستیار مربی خارجی شوم. کار دستیاری را انجام داده ام و 
سرمربی شده ام. کنار یکی از بهترین مربیان دنیا کار کرده ام و دیگر شرایطی نیست 

برگردم.
*داوربازیباآرژانتینرویحرفشماند

مازیچ داور بازی ایران و آرژانتین را یکبار در قطر و در جریان بازی السد و العربی دیدم. 
مازیچ در این مسابقه داور بود و با او صحبت کردم. این داور هنوز روی حرفش بود و 

گفت به نظرم تصمیم درست بود.
*کیروشحرفیمیزددعوامیشد!

ویلیامز داور بازی ایران و عراق در جام ملت ها را هم یکبار ازبکستان و در فرودگاه 
دیدیم. نمی شد صحبتی با او کرد ولی کی روش جوری نگاهش می کرد که اگر حرفی 

می زد، دعوا می شد.
*زورشانرازدندایرانراازجامملتهاکناربگذارند

بعد از بازی با عراق در جام ملت های استرالیا شرایط بدتر بود. تیم ایران خیلی خوب 
بود ولی تمام زورشان را زدند ایران را از جام کنار بگذارند و موفق شدند. عراق تیمی نبود 
که بخواهد ما را ببرد. وقتی یک بر صفر جلو افتادیم گفتم می توانیم به سه گل ببریم. 
وقتی ۱۰ نفره شدیم عراق به جز سه گل، هیچ حمله ای نکرد. عراق راحت چند گل 

می خورد. تنها چیزی که می توانست شرایط را عوض کند داور بود.
*دوستندارماتفاقاتاردویاماراترابازکنم

درباره اتفاقات اردوی امارات که به تهران بازگشتیم از فدراسیون توضیحی نخواهید 
چون هیچ موقع انجام نمی شود. خودم هم دوست ندارم آن قضیه را باز کنم. یک وقتی 

درباره آن بحث صحبت می کنم که کاری نداشته باشم!
*کیروشهمبهاندازهخودشمقصربود

درباره اینکه می گویند نکونام فراموش کرده و کی روش مقصر نبوده است باید بگویم 
کی روش هم به اندازه خودش مقصر بود و این را روز آخر به خودش هم گفتم. من و 
فدراسیون هم به اندازه خودمان مقصر بودیم. الان صلاح نیست آنرا باز کنم و فعلًا به 

موفقیت خودم فکر می کنم.
*چراکیروشدرجلسهباشماگریهکرد؟

برویم سئوال بعدی! فقط می گویم با جام رفتن یک چیز است و استقبال و بدرقه ما 
یک چیز دیگر. خاویر کلمنته یکبار در اسپانیا با من تماس گرفت و گفت چقدر خوب 

از من در تهران استقبال کردند! وقتی هم یک مربی می خواهد برود یکی مثل وینفرد 
شفر، کی روش، ویرا و بلاژوویچ که آنطور می روند.

*یکمسئولگفتکیروشبازیباقطررافروختهاست!
قبل از بازی با قطر در دبی بودیم که آن صحبت ها پیش آمد. تمرینات و جدیت کار 
را می دیدم و از این موضوع ناراحت بودم. یکی از مسئولان گفت بازی را فروخته اند! 
یکی از مسئولان ورزشی ما این حرف را زد و گفت خودت حواست باشد و تیم را جمع 
کن و ما هم اینجا هستیم. گفتم چنین چیزی نیست. اسم آن فرد را نمی توانم بگویم. 
هیچکس نمی تواند نامش را کشف کند چون فقط بین من و او بود. کی روش هم این 
بحث را نفهمید. آن فرد فقط به من گفت که حواست به تیم باشد. همان موقع حرفش 
را تکذیب کردم و به قدری ناراحت شدم که می خواستم چند نفر را در جریان بگذارم 

ولی پشیمان شدم. اگر می گفتم جو خیلی به هم می ریخت.
*عکسکیروشرابالباسعربیرویروزنامهبردند

کی روش نمی دانست چه کسی این حرف را زده است. حتی عکس کی روش را 
با لباس عربی روی یکی از جلدهای روزنامه ها گذاشتند. اگر آن بحث را به کی روش 
می گفتم اعتماد بین مربی و بازیکن از بین می رفت. بعد از بازی با قطر که پیروز شدیم، 
به آن فرد گفتم دیدید واقعیت چیز دیگری است. از نزدیک همه چیز را می دیدم. خدا را 

شکر آن بازی را بردیم. لبنان را هم شکست دادیم و صعود کردیم.
*سال۲۰۱۴تیمینبودیمکهبهجامجهانیبرویم

بازی های تدارکاتی خوبی قبل از جام جهانی برزیل نداشتیم. با کمال احترام به تمام 
بازیکنان تیم ملی که دوستان من هستند، هیچکس فکر نمی کرد آن تیم ۲۰۱۴ به جام 
جهانی برود. تیمی نبودیم که به جام جهانی برویم. کره و ازبکستان آن زمان تیم های 

واقعاً قدرتمندی بودند. صعود به جام جهانی برزیل شاهکار فوتبال ایران بود.
*مقابلبوسنیتحلیلرفتیم

لیونل مسی در جام جهانی گلی به ما زد که از این گل ها به هزار تیم زده است. نگاه 
فوتبالی و نگاه مردمی به آن گل فرق دارد. تیم ما با نیجریه و آرژانتین خوب بازی کرد 

ولی مقابل بوسنی تیم ما تحلیل رفت.
*زمانبگذردازویلموتسهمانتقادمیشود

همین الان که مربی جدید آورده ایم کسی انتقاد می کند؟ نه. ولی یک مقدار زمان 
بگذرد کم کم شروع می شود. وقتی یک مربی چهار سال یک جا می ماند تنش ها بیشتر 
است. قطعاً برای هر مربی این اتفاق می افتد بخصوص اینکه کسی که هشت سال یک 

تیم باشد. زمان کمی نیست.
*خوشحالمروزآخرپیشکیروشرفتم

شاید بگویند چرا روز آخر پیش کی روش رفتم و او را دیدم. من نسبت به وظیفه ای که 
انجام دادم، خیلی خوشحالم. کی روش برای فوتبال کشورمان و من زحمت کشیده 
بود. شرایط را برایم طوری رقم زد تا پیشرفت کنم. این برایم مهم بود. وظیفه خودم 

می دانستم نزد کی روش بروم و کار درستی انجام دادم.

سرمربی جدید تیم فوتبال یوونتوس 
با ستاره پرتغالی ملاقاتی داشته تا نقش 
متفاوتی که او قرار است برای بانوی پیر 

ایفا کند را تشریح کند.
جدید  سرمربی  ساری  مائوریتزیو   
خود کار خود در این تیم را خیلی زود 
آغاز کرده است. با اینکه زمان زیادی از 
پایان کار او در چلسی )قهرمانی اش در 
لیگ اروپا( نمی گذرد، این مرد ایتالیایی 
تصمیم گرفته با تک تک بازیکنان جدیدش ملاقات و برنامه های تاکتیکی اش را برای 
آنها تشریح کند. اولین بازیکنی هم که ساری با آن ملاقات داشته، کریستیانو رونالدو 
بوده است. ساری به همراه فابیو پاراتیچی، مدیر ورزشی باشگاه یوونتوس به منطقه 
تفریحی که رونالدو در آن حضور دارد سفر کرده و به صورت رودرو به او گفته که چه 

برنامه هایی  برایش در سر دارد.
 گزارش ها حاکی از آن است که ساری به رونالدو اطلاع داده که فصل آینده 
 A می خواهد از او به عنوان مهاجم استفاده و به او کمک کند رکورد گلزنی در سری

که با 36 گل متعلق به گونسالو ایگواین است را بشکند. 
پستی که ساری برای رونالدو در نظر گرفته مهاجم نوک کاذب است، نقشی 
مشابه آنچه ادن ازار در چلسی و دریس مرتنس در تیم های قبلی تحت هدایت او 
ایفا می  کردند. ساری در نشست خبری مراسم معارفه اش صریحاً اعلام کرد که به 
استفاده از سیستم 3-3-۴ اصرار ندارد چرا که پیش از این هم در امپولی و ناپولی از 

سیستم ۲-۱-3-۴ استفاده کرده بود.

پل  بازگرداندن  قید  یوونتوس  باشگاه 
پوگبا به تورین را خواهد زد.

نشریه »دیلی میل« انگلیس مدعی شد 
برای  تلاش  از  دست  یوونتوس  باشگاه 
خواهد  تورین  به  پوگبا  پل  بازگرداندن 
در  یوونتوس  گزارش  این  طبق  کشید. 
آستانه به خدمت گرفتن ماتیس دلیخت 
از آژاکس در ازای 7۰ میلیون یورو است، 
از این رو در نظر دارد هزینه های خود در 

زمینه جذب بازیکن برای خط میانی اش را کاهش دهد که این بدین معناست که 
پل پوگبا از برنامه های این تیم برای فصل نقل وانتقالات کنار خواهد رفت چون این 
هافبک فرانسوی هزینه بالایی برای یوونتوس در برخواهد داشت.  باشگاه یوونتوس تا 
به خدمت گرفتن آدرین رابیو، هافبک چند فصل اخیر پاری سن ژرمن فاصله چندانی 
ندارد و از آنجایی که این بازیکن فرانسوی بازیکن آزاد محسوب می شود، گزینه ای 
کاملًا مقرون به صرفه برای این باشگاه ایتالیایی برای تقویت خط میانی اش خواهد 
بود.پل پوگبا ۲6 ساله که دو سال دیگر با باشگاه منچستریونایتد قرارداد دارد، بین 
سال های ۲۰۱۲ تا ۲۰۱6 دوران درخشانی را در یوونتوس سپری و با این تیم چهار 
قهرمانی در سری A، دو قهرمانی در جام حذفی ایتالیا و دو قهرمانی در سوپرجام 
ایتالیا تجربه کرد.دستمزد ۱5 میلیونی پوگبا در منچستریونایتد مانع اصلی انتقال این 
بازیکن به تیمی دیگر است، این در حالی است که این باشگاه انگلیسی به دنبال ارائه 
قراردادی جدید با دستمزد 5۰۰ هزار پوند در هفته است تا این هافبک فرانسوی را 

برای ماندن در اولدترافورد متقاعد کند.

فوتبال  تیم  اسپانیایی  دروازه بان 
قراردادی  امضای  آستانه  در  منچستریونایتد 

جدید با این باشگاه است.
داوید  حفظ  برای  منچستریونایتد  باشگاه   
و  بازگشته   مذاکره  میز  سر  دیگر  بار  دخه آ 
جدیدی  قرارداد  می تواند  که  دارد  اطمینان 
بر  کند.  امضا  اسپانیایی  دروازه بان  این  با  را 
اساس گزارش نشریه »سان« مدیران باشگاه 
منچستریونایتد به دنبال حفظ دخه آ هستند 

و به او پیشنهاد امضای قراردادی چهار ساله با قابلیت تمدید برای سال پنجم با دستمزد 
هفتگی 35۰ هزار پوند خواهند داد.   

دخه آ که تنها یک سال دیگر با باشگاه منچستریونایتد قرارداد دارد، دستمزد کنونی اش در 
این تیم انگلیسی ۲۰۰ هزار پوند در هفته است. در صورتی که این دروازه بان ۲8 ساله تن 
به امضای قرارداد جدید بدهد، دستمزد وی همچنان با الکسیس سانچس که با 5۰5 هزار 
پوند در هفته بیشترین دستمزد دریافتی را در بین بازیکنان من یونایتد دارد، فاصله زیادی 

خواهد داشت.
فصل  بازیکن  بهترین  عنوان  بار  چهار  اخیر  سال  در 6  که  دخه آ  گزارش  این  طبق   
منچستریونایتد را از آن خود کرد، تصمیم به ماندن در اولدترافورد گرفته است، این در حالی 

است که پیش از این گفته می شد پاری سن ژرمن نسبت به جذب او علاقه مند است.
به  اتلتیکومادرید  از  پوند  میلیون   ۱8.9 ازای  در   ۲۰۱۱ سال  در  که  دخه آ  داوید 
منچستریونایتد پیوست، فصل گذشته عملکردش همراه با فراز و نشیب بود اما با این حال 

نمی توان تأثیر او بر شیاطین سرخ در سال های اخیر را کتمان کرد.

یوونتوس از تلاش برای جذب پوگبا ساری پست رونالدو را تغییر می دهد
دست می کشد

دخه آ در آستانه تمدید قرارداد با 
منچستریونایتد

سرمربی تیم ملی بوکس گفت: با عدم حضور مربی قزاقستانی و اینکه امکان رها کردن 
تمرینات وجود نداشت، با پیشنهاد فدراسیون در عمل انجام شده قرار گرفتم.

علیرضا استکی در خصوص انتصاب خود به عنوان سرمربی تیم ملی بوکس اظهار 
داشت: این انتخاب لطف ثوری و فدراسون بوکس بود. بعد از عدم حضور مربی قزاقستانی، 

تیم ملی شرایطی خاصی داشت که امکان رها کردن یا به تعویق انداختن تمرینات و 
شورایی اداره کردن تیم وجود نداشت. در چنین شرایط وقتی پیشنهاد سرمربیگری تیم 
ملی با من  مطرح شد در عمل انجام شده قرار گرفتم و قرار شد تا مسابقات قهرمانی جهان 
به تیم کمک کنم. وی تصریح کرد: زمانی کمی تا شروع مسابقات قهرمانی جهان باقی 
مانده است، اما خوشبختانه مسابقات قهرمانی جهان این دوره سهمیه المپیک ۲۰۲۰ 
توکیو نیست. از سال 8۰ تا امروز ما دو دوره در مسابقات قهرمانی جهان در شیکاگو و باکو 
حضور داشتیم و در این دو دوره نیز توسط مرتضی سپهوند و احسان روزبهانی موفق به 

کسب سهمیه المپیک شدیم، اما هیچ مدالی را کسب نکردیم.
سرمربی تیم ملی بوکس در خصوص شرایط ملی پوشان عنوان کرد: تیم فعلی ما تیم کم 
تجربه ای نیست و چهار سال است که در اردو حضور دارد و تمرینات مختلفی را پشت سر 
گذاشته است. این تیم دست و پابسته نیست، اما تلاش می کنیم با توجه به زمان کوتاه  
بیشتر روی مسائل روحی و روانی کار کنیم تا در روسیه موفق به کسب بردهای خوبی 

شویم.
استکی در پاسخ به این سوال که قبول هدایت تیم ملی بوکس در این شرایط ریسک 
بزرگی نبود و در این شرایط کوتاه باید توقع و انتظار کسب نتیجه را از او داشت، گفت: 
اگر به من زمان بدهند یک سال دیگر جوابگوی همه خواهم بود، اما در حال حاضر و با 
۴5 جلسه تمرین تا مسابقات جهانی عادلانه نخواهد بود که قضاوت شویم. در این مدت 
می توانیم به تیم نظم و انضباط بدهیم و در چارچوب فدراسیون، وزارت ورزش و کمیته 

المپیک حرکت کنیم تا بتوانیم تیم را جمع و جور کنیم تا برای مسابقات کسب سهمیه 
آماده شویم.

وی خاطرنشان کرد: قطعا هدف اصلی ما کسب سهمیه المپیک است و قطعا با این 
پتانسیل اگر روی تیم کار شود دست خالی نخواهیم ماند. تیم ما در دوره گذشته مسابقات 
کسب سهمیه المپیک در چین بی تجربه بود و زمان کافی نیز در اختیار نداشتیم و به 
همین علت متاسفانه موفق به کسب سهمیه نشدیم، اما در حال حاضر شرایط بهتر است 

و می توانیم روی سهمیه بچه ها حساب کنیم.
مدیرفنی تیم های ملی بوکس در خصوص مسابقات انتخابی تیم ملی بوکس و درخشش 
احسان روزبهانی گفت: خدا را شکر احسان روزبهانی در روز تولدش و بعد از ۴، 5 سال رکود 
دوباره متولد شد. اصلا هم بحث اینکه چه کسی در این اتفاق نقش داشت مهم نیست و 
همین که احسان در انتخابی شرکت و بازی های خوبی انجام داد مهم است. احسان موفق 
به شکست جوانان خوبی همچون کیوان صفری و طاهری شد و بازی های خوبی را انجام 

داد. احسان با بازگشت به وزن خودش مجددا نشان داد حرف برای گفتن دارد. 
و  دادند  انجام  خوبی  بازی های  نیز  بچه ها  سایر  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  استکی 
خوشبختانه شاهد مسابقات انتخابی خوبی بودیم. جا دارد از مسئولان فدراسیون بوکس 
بابت نظم و انضباط مسابقات و همچنین حضور گرم تماشاگران تشکر کنم. اتفاق خوب 
دیگر پخش مستقیم انتخابی تیم ملی برای اولین بار در تاریخ رشته بوکس بود که باید بابت 

این اتفاق مهم از صدا و سیما نیز تشکر کنم.

 استکی: 

برای سرمربیگری تیم ملی بوکس در عمل انجام شده قرار گرفتم

آگهیمزایدهمالمنقولدرمرحلهاول
آقای  له  اول حقوقی شهریار  از شعبه  و اجرائیه صادره  پرونده کلاسه 97۲865 
احمد دهقان نیری وعلیه شرکت بهمن گستر دهقان نیری-قاسم دهقان نیری بخواسته 
مطالبه به میزان ۴75/۲69/7۱8 ریال اصل خواسته و مبلغ 37/۱۲9/537 ریال بابت 
حق بیمه و مبلغ ۱/8۰۰/۰۰۰ ریال نیم عشر دولتی که پس از طی مراحل قانونی او 
ارجاع به کارشناس رسمی دادگستری قیمت اموال جمعا به مبلغ 7۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
ارزیابی گردیده که سپس مقرر گردید در تاریخ ۱398/۰۴/۲۲ از ساعت ۱۰ در محل 
اجرای احکام مدنی دادگستری شهریار واقع در تهران شهریار - شهرک اداری مجتمع 
دادگستری شهریار طبقه همکف واحد اجرای احکام مدنی شعبه اول اجرا آنان 83-8۲ 
که اموال توقیفی از طریق مزایده به فروش برسد، طالبین میتوانید پنج روز جلوتر از تاریخ 
مزایده با اطلاع وهماهنگی این اجرا از اموال بازدید نموده و در صورت تمایل در تاریخ 
یاد شده در مراسم مزایده شرکت نمایند مزایده از قیمت پایه کارشناسی شروع و هرکسی 
بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید بعنوان برنده مزایده شناخته شده و ۱۰% از کل مبلغ 
فروش في المجلس به صورت نقدی یا چک تضمین شده بانکی ملی از خریدار اخذ و 
باقی پس از گذشت یک هفته و عدم وصول هرگونه اعتراضی از خریدار اخذ وکلیه اموال به 
وی تحویل خواهد شد. ادرس اموال توقیفی شهریار- رزکان - خیابان شهدا کوی صنعت 

- پلاک یک - شرکت بهمن گستر دهقان نیری و اموال توقیفی به شرح زیر می باشد
 ۱- یک دستگاه پرس هیدرولیک ۱۰5 تن ، ابعاد میز کارگیر 7۲*8۰ سانتی متر ، 

ساخت ایران و کارکرده، سالم ، استهلاک بالا " 
۲- یک دستگاه پرس هیدرولیک ۱۰۰ تن ، تک حک ، ابعاد میز کارگیر 65 * 65 سانتی 
متر ، ساخت لهستان ، سال ساخت: ۱989 میلادی، کارکرده ، سالم ، استهلاک بالا م 

الف 6۱۴3 
دادورزاجرایاحکاممدنیشهریار–اسفندیاری

------------------------------------
آگهیمزایدهمالغیرمنقولدرمرحلهاول

در خصوص کلاسه 97۰۲۰3 اجراییه صادره از شعبه 5 حقوقی شهریار به خانم اکرم 
شیرازی و علیه محمود امینی پیر جل بخواسته 56۰/878/۲۲۴ اصل خواسته و مبلغ 
۲8/۰۴3/9۱3 ریال نیم عشر دولتی که پس از طی مراحل قانونی و ارجاع به کارشناس 
رسمی دادگستری ارزش ششدانگ ملک قولنامه ای توقیفی به مبلغ 8۰۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال ارزیابی گردیده که سپس مقرر گردید در روز چهار شنبه مورخ ۱398/۰۴/۱9 از 
ساعت ۱۰ الی ۱۱ در محل اجرای احکام مدنی دادگستری شهریار از طریق مزایده 
عمومی به فروش برسد .طالبین می توانند پنج روز قبل مانده از ملک مورد نظر بازدید و در 
صورت تمایل در مزایده شرکت و ده درصد مبلغ پیشنهادی پرداخت و الباقی طرف یک 
ماه به حساب سپرده دادگستری واریز و در صورت عدم واریز در وقت مقرر ده درصد به نفع 

مندوبي دولت خط خواهد شد. 

ملک مورد نظر فاقد سند رسمی و قولنامه ای مالکیت ششدانگ یک باب منزل مسکونی 
یک طبقه همکف از ارانی روستای اسکان شهر بار فاقد سند مالکیت به صورت قولنامه ای 
بوده مساحت زمین مطابق قولنامه 63 متر مربع با ابعاد 6 متر عرض و ۱۰/5۰ متر طول 
دارای زیربنای حدود 56 متر در یک طبقه همکف( فاقد راه پله او خر بسبه و یا سایی از 
جنس سیمان سفید و با قدمت ۱۱ سال بصورت یک خوابه کف موزائیک کابینت أسبز 
خانه ام دی اف و فاقد انشعاب برق و دارای انشعاب گاز مستقل می باشد وملک خالی 

از سکنه می باشد.
ملک مورد نظر واقع در روستای اسکمان شهریار خیابان شهید بی آبی کوچه شهادت 

اخرین کوچه سمت راست پلاک 3. م الف 6۱۴۴
مدیراجرایاحکاممدنیدادگستریشهریارامینی

------------------------------------
شماره پرونده: 97/6/۲۰93   شماره دادنامه۱87   98/3/۴ 
مرجع رسیدگی:حوزه  شورای حل اختلاف شهرستان شهریار

خواهان:
خوانده:

خواسته: مطالبه   
گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات قانونی 
قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم رسیدگی بشرح ذیل مبادرت به 

صدور رای می نماید.
رایقاضیشورا

درخصوص دعوی  محسن قربانی نیا با وکالت زهرا شلالوند بطرفیت آقای علی رضا 
علی بیگی بخواسته مطالبه مبلغ ۲۰۰  میلیون ریال بابت پنج فقره چک به شماره 
 .  9۴/9/3۰  –  ۲۲7۰996   .  9۴/۱۲/۲۰  –  ۲۲7۰969  .9۴/۱۱/3۰-۲۲7۰968
۲۲7۰965 – 9۴/9/۱۰ . ۲۲7۰967 – 9۴/۱۱/۱5 در عهده بانک شرکت تعاونی شعبه 
اسلام آباد غرب بانضمام خسارات وارده باتوجه به عرضحال تسلیمی ومستندات پرونده 
وملاحظه نظریه مشورتی اعضای شورای حل اختلاف واقدامات بعمل آمده ازسوی آن 
بمیزان  ازاستقراردین  حکایت  خواهان  درید  عادی  رسید  وجوداصل  نظرباینکه  شورا 
خواسته واشتغال ذمه خوانده واستحقاق خواهان درمطالبه وجه دارد وباتوجه به مجهول 
المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان وبتجویزازماده 73 قانون آیین دادرسی 
مدنی مفاد دادخواست ووقت رسیدگی ازطریق نشرآگهی درروزنامه کثیرالانتشار ابلاغ 
گردیده لیکن دلیلی مدلول بر ابراء ذمه یااداء دین ارائه واقامه ننموده لهذا قاضی شورا با 
استصحاب بقای دین ومصون ماندن دعوی و مستندات خواهان از هرگونه ایراد وخدشه 
دعوی مطروحه را محمول به صحت تلقی وبااختیارحاصله ازماده 9 قانون شوراهای حل 
اختلاف مصوب 9۴/8/۱۰ مستندا به مواد 3۱۰ و 3۱3 قانون تجارت و مواد 5۱9-۱98  
قانون آیین دادرسی دادگاههای عمومی وانقلاب درامورمدنی حکم به محکومیت خوانده 

به پرداخت مبلغ ۲۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته ومبلغ 3/68۰/۰۰۰ ریال 
بابت هزینه دادرسی وخسارت تاخیرتادیه ازتاریخ 97/۰7/۰8 لغایت وصول آن درحق 

خواهان صادرواعلام می دارد رای صادره غیابی وظرف بیست روز قابل واخواهی درهمین 
حوزه وسپس ظرف بیست روز قابل تجدیدنظرخواهی درمحاکم محترم دادگستری 

شهرستان شهریار می باشد.م.الف  6۱۴5
قاضیشورایحلاختلافشهرستانشهریار-منتظری
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آیت الله مصباح یزدی هم چنان به دنبال »انتخاب اصلح«

»تکلیف مداری« پُرهزینه 
فرزندان سیاسی مصباح

پایداری ها چند سالی است که حضورشان در رده های قدرت کم رنگ شده، 
اتفاقی که زیر سایه رفتارهای تک روانه آنها اتفاق افتاده است. فرزندان سیاسی 
آیت الله مصباح نه اهل ائتلاف هستند نه مدارا. تاکیدشان بر انتخاب اصلح است و 
تکلیف مداری. در سایه همین دو واژه هم، بارها زیر میز وحدت زده اند و اصلح را با 

قاعده و قوانین خود انتخاب کرده اند نه در ائتلاف با دیگر اصولگرایان.
فاطمه استیری: کمتر از ۹ ماه مانده به انتخابات مجلس، »فرمان انتخاباتی« 
آیت الله مصباح یزدی خطاب به مُریدان سیاسی اش صادر شد، کلید واژه اصلی 
همان است که بلای جای اصولگرایان در چند انتخابات اخیر شده است؛»انتخاب 

اصلح«
در همه انتخابات اخیر نه مصباح و پایداری ها از معیارهای خود برای انتخابات 
قاعده های  چارچوب  در  را  خود  توانسته اند  اصولگرایان  نه  آمده اند  کوتاه  اصلح 

اصلح گونه آیت الله قرار دهند. 
* جمله پرهزینه مصباح برای اصولگرایان

»باید بنای ما بر این باشد که افراد اصلح را بشناسیم و انتخاب کنیم«؛ این 
جمله آیت الله مصباح برای آنها که حتی رهگذرگونه هم از کنار اتفاقات اصولگرایانه 
سیاست ایران عبور کرده باشند، خاصه در چند انتخابات اخیر، گفته ای جدید 
نیست. آیت الله سالهاست این جمله را در اشکال و قواره های مختلف و در هر بزنگاه 
انتخاباتی بیان می کند، جمله ای پرهزینه که اصولگرایان را تا پای شکست هم برده 
است. اصرار او بر انتخاب اصلح حتی تا آنجا پیش رفته که تاکید کرده »فرض کنید 
حتی در بین اصلاح طلبان فردی بود که من دانستم که او اصلح از کاندیدای اصولگرا 

است؛ چه حجتی دارم که به او رأی ندهم؟! من باید به اصلح رأی بدهم.« 
مصباح یزدی در این دیدار بعد از انتخاب اصلح گریزی به سهم خواهی ها هم 
زده است. او از سهم خواهی گلایه کرده و گفته؛»سهم خواهی یعنی دنیاطلبی؛ 
سهم خواهی چیست؟! یعنی اگر من می دانم فردی از یک گروه دیگر اصلح است، به 
او رأی ندهم بلکه به هم گروهی خود رأی بدهم. اما چرا او را انتخاب نکنم؟! فردا که 

خودم بخواهم رأی بدهم اگر به او رأی ندهم چه حجتی پیش خدا دارم؟!«
آیت الله در دست فرمان انتخاباتی خود به فرزندان سیاسی اش گرچه سهم 
خواهی را رد کرده و از انتخاب اصلح سخن گفته است اما تنها مروری گذرا بر 
عهدشکنی ها و ان قلت آوردن های جبهه پایداری حکایت از آن دارد که اساسا 
نام پایداری ها با »سهم خواهی« پیوند نزدیک و جدایی ناپذیر دارد. آنها بارها و 
بارها با تکیه بر همین استراتژی »تکلیف مدارانه« و »اصلح گرایانه« آتش اختلاف را 
در جریان اصولگرا روشن و شعله ور کرده اند و ابایی نداشته اند اگر در سایه همین 

استراتژی به سهم خود نرسیدند بنای وحدت شکنی بگذارند. 
* سهم می گیرند به هر قیمتی

پایداری ها هرجا که دور میز مذاکرات انتخاباتی نشسته اند پیش از بلند شدن 
از روی صندلی سهم خود را گرفته و برخواسته اند، فرقی نداشته این سهم مبنایش 
تخصص کاندیدایشان بوده یا تهدید به وحدت شکنی. آنها در گرفتن سهم نه مدارا 
می کنند نه سکوت آنقدر که بزرگان این جریان را از ترس شکست خوردن جریان 
اصولگرا به سمت سکوت و انزوا بکشانند و خود میدان دار شوند. مانند آنچه در 
انتخابات مجلس دهم افتاد و لیست اصولگرایان با وزنه سنگین پایداری ها بسته 
شد.همان روزها گفته می شد نشستن پایداری ها دور میز وحدت تنها بخاطر گرفتن 

سهم بوده است نه همراهی با راست گرایان قدیمی تر. 
انتخابات ریاست جمهوری یازدهم هم تکه ای دیگر از پازل رفتارهای سهم 
خواهانه پایداریچی های سیاست بود، آنجا که با پافشاری بر کاندیدای مورد حمایت 
شان سعید جلیلی بازهم اثبات کردند سیاسیونی وحدت گرا و تشکیلاتی نیستند. 
کاندیدایی که نه فقط برای آنها خوش یمن نبود که باعث شکسته شدن آرای 

اصولگرایان هم شد.
پالس هایی که این روزها از درون این جبهه به بیرون فرستاده می شود حکایت 
از آن دارد که قرار پایداری ها بر حرکت در همان مسیر است. می گویند اهل 
وحدتند، می گویند لیست جدا نمی دهند، می گویند دور میزهای تصمیم سازی 
جریان راست می نشینند و به دنبال تکلیف و انتخاب اصلح هستند اما از همان اول 
ان قلت آخر را اعلام می کنند»امر به تکلیفی جدا از تکلیف اصولگرایان شود راهشان 

را جدا خواهند کرد.« 
* ائتلاف پایداری ها با اصولگرایان؛ احتمالی ضعیف و کم رنگ

اما اوج اظهارات جدید آیت الله مصباح در توصیه های ائتلافی او نهفته شده است. 
آنجا که گفته است»اصل بر این است که با رعایت ادب و احترام، بدون تهمت زدن و 
بدون شایعه سازی، به صورت دوستانه سعی کنیم با گروه های دیگر بنشینیم و تک 
تک بررسی کنیم که واقعا در میان مجموع این مثلا ۱۰۰ نفر از گروه های مختلف، 
چه کسانی بهترند؟  یکی یکی آنها را با هم مقایسه کنیم هرکدام بهترند را همه قبول 

کنیم. اگر این است معنای ائتلاف اهلًا و سهلًا خیلی خوب!«
او حتی این را همه گفته»اگر در برخی موارد و بعد از این بررسی ها به نتیجه 
نرسیدیم و به ناچار رسیدیم که باید اکثریت را پذیرفت باز هم قبول می کنیم، به 
خاطر مصالحی که در سایر موارد هست. اما اگر بنا شد که قولی بدهند اما بعد بزنند 

زیرش! دیگر برای چه اعتماد کنیم؟!«
گرچه جملات مصباح می توانند نقطه امیدی در دل اصولگرایان روشن کند اما 
کیست که نداند ائتلاف واژه غریبی در مشی سیاسی آیت الله و مریدانش است. او 
در روزهایی که چپ و راست و میانه گاه و بیگاه بهم نزدیک می شوند و مناسبتی 
ائتلاف می کنند از ائتلافی حرف زده است که بنا به گفته اش اخرش کسی زیر 

قولش نزند و از دل آن ائتلاف، اصلح ها انتخاب شوند. 
اما آیا پایداری ها تن به »ائتلاف انتخاباتی« خواهند داد؟ اصولگرایان در چند 
انتخابات اخیر بارها تلاش کرده اند که مصباح و مریدانش را وارد سازوکار ائتلافی 
خود کنند اما مصباح هیچگاه راضی به تن دادن به تصمیمات ائتلافی آنها نشده 
است آنچنان که در سال ۹۲ به سراغ لنکرانی و بعد از او جلیلی رفت و ائتلاف ان 

روزهای اصولگرایان را تایید نکرد.
پایداری ها هم سالهاست که مرام و قرار سیاسی شان در حرف همراهی با ائتلاف 
بوده و در عمل واگرایی. آنها تا آخرین لحظات هم زیر سقف مذاکرات وحدت گرایانه 
می نشینند اما گویی زیر میز زدن مرام شان شده است و سهم خواهی رویه شان. 
شاید بخاطر همین تجربه های ذهنی از رفتارهای پایداری هاست که تن دادن آنها 
به ائتلاف را امری غریب و دور از ذهن می کند. خاصه آنکه ان قلت آخر را مصباح 
یزدی همان ابتدا آورده است آنجا که می گوید» اگر بنا شد که قولی بدهند اما بعد 

بزنند زیرش! دیگر برای چه اعتماد کنیم؟!«
گویی پایداری ها قرار است همچنان زخم کهنه جریان اصولگرا باقی بمانند. 

نکتـه

وزیر صنایع سنگین دولت میرحسین موسوی با بیان اینکه باید 
در برجام بمانیم و رابط خود را با دیگر امضا کنندگان آن گسترش 
دهیم گفت: بعد از خروج آمریکا از برجام برای نخستین بار پس از 
جنگ جهانی دوم، اروپای غربی سابق که امروز محوریت اروپای 
متحد را برعهده دارد برای اولین بار در مقابل آمریکا قرار گرفت. این 
خیلی مهم است. چون اروپای غربی سابق همیشه بعد از جنگ 

جهانی دوم دنباله روی آمریکا بوده است.
 بهزاد نبوی در گفت وگویی اظهارداشت: بعد از روی کار آمدن 
ترامپ در آمریکا و خروج غیرقانونی این کشور از برجام و شروع 
تحریم ها بر این باورم که باید روابط ایران با اروپا، چین و روسیه و 
همه کشورهای همراه و هم فکر با این مجموعه را گسترش دهیم.

نائب رئیس مجلس ششم تاکید کرد: در مورد چین باید توجه 
داشت که به دلیل داشتن اقتصاد دولتی، برای برقراری ارتباط و 
همکاری با ما دارای ظرفیت های بیشتری است چرا که شرکت ها در 
چین خصولتی و دولتی هستند و ما باید سعی کنیم با آنها وارد داد 
و ستد شویم بنابراین باید خیلی فعال عمل کنیم.وی با اعلام این 
مطلب که همه طرفین برجام در خصوص تعهدات خود بدعهدی 
کرده اند، بیان کرد: چین و روسیه هم مثل اروپا هستند. آنها هم هیچ 
اقدام جدید و جدی در قبال تعهدات خود به عنوان یک عضو برجام 
در قبال ایران انجام ندادند و نمی توانند هم انجام دهند.نبوی می گوید 
که اینها )اروپا، چین و روسیه( به خاطر ما نیست که با خروج آمریکا 
از برجام مخالفت می کنند بلکه احساس حقارت و دنباله روی به همه 
آنها دست داده است. ناگهان آمریکا تصمیم می گیرد از برجام خارج 
شود و این کشورها )۴+۱( که همه تلاش خود را به کار گرفتند تا 
برجام امضا شود نمی خواهند بله قربان گوی آمریکا باشند، احساس 
می کنند که هویت و استقلال شان مورد خدشه و در حال از بین 

رفتن است.
* آمریکا پس از خروج از برجام منزوی شده است

مالی  جدید  کانال   ایجاد  برای  اروپایی ها  قول  درباره  نبوی 
شرکت های متوسط و کوچک با ایران، افزود: اولاً شرکت های 
متوسط و کوچک در خیلی  از زمینه ها نمی توانند به ما کمک کنند 
در ثانی این شرکت های کوچک نیز مشکلات شرکت های بزرگ را 
دارند. شاید این مشکل ها کمتراز بزرگترها باشد.وی معتقد است که 
ایران باید به اروپا، چین، روسیه، ژاپن و کره خیلی فشار بیاورد البته 
این فشارها نباید همراه با تهدید باشد، چون آنها )اروپایی ها، چین 
و روسیه( راه های روشنی برای مقابله با تحریم های موجود ندارند.

نبوی با تاکید بر اینکه اروپا، چین و روسیه در حال تلاش هستند تا 
خود را از این مخمصه نجات دهند، گفت که ما )ایران( باید به آنها 
راه پیشنهاد کنیم به عباراتی مذاکرات فشرده و گسترده را دنبال 
کرده و راه هایی پیدا کنیم تا آمریکا نتواند مقابله کند.معاون نخست 
وزیر در دولت شهید رجایی با تاکید آمریکا پس از خروج از برجام 
به لحاظ سیاسی در جهان منزوی شده است، گفت: انگلیسی که 
همیشه دنباله روی آمریکا بوده در شورای امنیت مقابل آمریکا موضع 
می گیرد. با خروج از برجام این شرایط استثنایی را از دست می دهیم 
و همین انزوای سیاسی متوجه ما خواهد شد. یعنی همه بدعهدی 
آمریکا فراموش شده و نگاه همه معطوف به خروج ایران از برجام و 

تلاش برای ساخت بمب اتم توسط کشور ما خواهد شد.
* حتی تهدید به خروج از برجام هم نکنیم

وی تصریح کرد: اولین کار عاقلانه ما این است که حتی تهدید 
به خروج از برجام هم نکنیم بنابراین روحانی نباید به اروپا مهلت 

دو ماهه می داد چرا که بی فایده و هم تهدید است.نبوی اضافه 
کرد: ممکن است در میان اصلاح طلبان هم کسانی موافق خروج از 
برجام باشند، ولی من خروج از برجام را به زیان قطعی منافع کشور 

و ملت می دانم.
* باید روابط خود با همسایگان و کشورهای منطقه را 

بهبود و گسترش بخشیم
وزیر صنایع سنگین دولت میرحسین موسوی معتقد است که 
باید روابط خود با همسایگان و کشورهای منطقه را بهبود و گسترش 
بخشیم، این سه کنفرانسی که در مکه برگزار شد به سود ما نبود. 
چرا باید همه کشورهای منطقه به جز عراق ما را محکوم کنند؟وی 
ادامه داد: باید سیاست معقول و مدبرانه در منطقه اتخاذ کنیم و 
با کشورهای منطقه تعامل و رابطه خوب داشته باشیم. وقتی ما 
با دولتی مثل دولت قانون شکن ترامپ مواجه هستیم باید سعی 
کنیم در این مسیر کمترین همراه را داشته باشد.نبوی تاکید دارد 
که اگر ما بتوانیم در داخل از نظر اقتصادی، مقاومت کنیم و به 
گونه ای حداقل نیازهای ارزی و کالایی کشور را تامین کنیم، موفق 
خواهیم بود. آنها می خواهند که ایران را به مرحله »نفت در برابر غذا« 

بکشانند. ما باید بتوانیم این مشکل را حل کنیم.
* باید حداقل نیازهای مردم را با قیمتی ثابت تأمین کنیم

این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: باید با اتخاذ و اجرای 
سیاست هایی در داخل کشور حداقل نیازهای مردم را با قیمتی 
ثابت تأمین کرده و با اتخاذ سیاست خارجی عاقلانه و مدبرانه، آمریکا 
را در عرصه بین المللی، منزوی نگه داریم و در این صورت است 
که آمریکا مجبور به عقب نشینی خواهد شد.نبوی در پاسخ به این 
سوال که منظورتان از "تامین حداقل نیازهای مردم" این است که 
به مردم کوپن بدهیم، گفت: شاید امروز بتوان با روش های جدید 
و حتی کارت ملی هوشمند این سیاست ها را به راحتی اجرا کرد. 
به هر حال وضع معیشت مردم روز به روز بد و بدتر شده و قدرت 
خریدشان کاهش می یابد.وی معتقد است که باید در زمینه نیازهای 
اساسی مردم، به نوعی رابطه پول و کالا را قطع کنیم. من شبی که 

به ضیافت افطاری آقای روحانی با فعالان سیاسی دعوت شده بودم 
سر میز افطار به آقای روحانی پیشنهاد کردم، ۲۰ الی ۳۰ قلم کالای 
ضروری را به میزان حداقل نیاز و با قیمت قابل قبول در اختیار مردم 
قرار دهید.وزیر صنایع سنگین دولت موسوی در گفت و گو با فارس   
تصریح کرد  لازم نیست دولت مثل زمان ما کوپن روغن نباتی، قند 
و شکر را به مردم اعلام کند، اما می تواند تعدادی اقلام و کالا را با 
قیمتی مناسب و معین توسط یک کارت هوشمند در اختیار مردم 
قرار داد و این ۲۰ الی ۳۰ قلم کالا نیز باید از کالاهای اساسی و 
مورد نیاز عموم مردم مانند گوشت، برنج، مرغ و... باشد. باید نیازهای 

اساسی مردم تأمین شود تا مردم ما بتوانند سرپا بایستند.
* باید قدرت مقاومت اقتصادی مردم را بالا ببریم

به گفته نبوی، باید قدرت مقاومت اقتصادی مردم را بالا ببریم و 
البته مردم هم نشان داده اند اگر شرایط دشوار شود و ببینند مسئولان 
نیز مجدانه در حال تلاش و کار هستند مقاومت می کنند. بنابراین در 
داخل و خارج باید سیاست های مدبرانه و عاقلانه پیش بگیریم.وی 
اضافه کرد: در همین رابطه معتقدم که باید انتخابات پرشور برگزار 
کنیم، نه اینکه فضا را ببندیم، چرا که انتخابات پرشور سبب قدرتمندتر 
شدن ما در دنیا می شود. قدرت انتخابات پرشور برای نظام ما از صدها 
موشک و بمب بیشتر است. اگر انتخابات پرشور و مردمی داشته باشیم، 
قدرت نظام افزایش خواهد یافت.نائب رئیس دور ششم مجلس تاکید 
کرد: اگر در حوزه سیاست داخلی، خارجی و اقتصاد درست عمل کنیم 
می توانیم که مقاومت کنیم و سرپا بایستیم و آمریکا نیز به تدریج در 

سیاست های خود تجدیدنظر خواهد کرد.
* خرج اروپا را باید از آمریکا جدا کرد

نبوی با بیان اینکه خرج اروپا را باید از آمریکا جدا کرد، گفت: 
کودتای ۲۸ مرداد سال ۳۲، نقش انگلیس را در کودتا علیه حکومت 
ملی مصدق، بسیار پررنگ تر از آمریکا می دانسته و می دانم. استراتژی 
آن روز من با استراتژی امروز متفاوت نباشد نمی توان گفت که چون 
کودتای ۲۸ مرداد را کودتای انگلیسی-آمریکایی می دانم امروز هم 
نباید معتقد به گسترش روابط با انگلیس، فرانسه و آلمان باشم و 

اگر معتقد بودم، گفته شود باورمان نمی شود که این بهزاد نبوی 
همان بهزاد نبوی قبلی باشد.وی در پاسخ به این سوال که به نظر 
شما آمریکا عوض شده است، گفت: لازم نیست "آمریکا عوض 
شود". ماهیت آمریکا و انگلیس امروز تفاوت چندانی با دوره مرحوم 
مصدق، دوره کندی و کارتر ندارد. ولی در آن دوره ها من معتقد به 
بهره برداری از تضاد آن دو قدرت، در جهت قطه سلطه انگلیس بر 
کشورم بودم.نبوی می گوید که من معتقد نیستم که اختلاف ما با 
آمریکا و اروپا و روسیه و چین اختلاف ایدئولوژیک است. اختلاف 
راهبردی و استراتژیک است. اختلاف ایدئولوژیک سر جایش است، 
نه این که همه مان مسلمانیم. مگر دوستانی که به چین ابراز علاقه 
می کنند، چین را مسلمان می دانند؟ نه؛ به لحاظ وحدت استراتژیک 
با چین احساس نزدیکی می کنند. محصول تغییر استراتژی و راهبرد 

ما است نه الزاما تغییر ماهیت طرف های مقابل.
* اصلاح طلبی یعنی پذیرش اصل نظام و اعتقاد به تغییر 

وضع موجود آن
و  مشخص  تعریف  به  وگو  گفت  این  در  همچنین  نبوی 
روشن تری از اصلاح طلبی پرداخت و گفت:  اصلاح طلبی یعنی 
پذیرش اصل نظام و اعتقاد به تغییر وضع موجود آن. دوستان نهضت 
و ملی مذهبی ها با افت و خیزهایی معمولا همین نظر را داشته اند. 
افت و خیزها عمدتا به اواخر دوره بنی صدر و نحوه تعامل آنان با 
مجاهدین خلق، در یک دوره کوتاه، مربوط است.وی در واکنش به 
اینکه چرا اصلاح طلبان اینقدر تغییر مواضع می دهند گفت که تغییر 
مواضع طبیعی است. مگر می شود که شما ده ها سال یک موضع 
داشته و یک حرف بزنید؟ شرایط بیرونی شما آن قدر تغییر می کند 
که مجبورید مواضع متعدد و متفاوتی اتخاذ کنید.نبوی افزود: چرا 
شما فکر می کنید که اگر سال اول انقلاب طرفدار اشغال سفارت 
آمریکا بودیم و امروز بعد از ۴۰ سال به این نتیجه رسیده باشیم 
که اشغال سفارت کار خوبی نبوده و یا تکرار آن در شرایط کنونی 
به مصلحت کشور نیست، ثبات رای نداریم و بی هویتیم؟ پذیرش 
خطای احتمالی و یا تغییر استراتژی و راهبرد، هیچکدام عیب نیست 

و عکس آن شاید نشانه دگماتیزم و برخورد جز است.
* تغییر استراتژی و راهبرد اعتبار تصمیمات سیاسی را 

زیر سوال می برد
سخنگوی دولت شهید رجایی در عین حال می پذیرد که تغییر 
استراتژی و راهبرد اعتبار تصمیمات سیاسی را زیر سوال می برد اما در 
عین حال می گوید در عالم سیاست به دلیل همان مقوله استراتژی و 
راهبرد در هر شرایطی مواضع افراد و گروه ها تغییر می کند.وی درباره 
عملکرد دولت نظرتان در ابعاد اقتصادی، فرهنگی و سیاسی گفت: من 
دولت فعلی را یک دولت قدرتمند، بدون عیب و نقص نمی دانم. نحوه 
انتخاب آقای روحانی هم به این شکل بود که، پس از رد صلاحیت 
مرحوم هاشمی رفسنجانی یعنی نامزد مطلوب اصلاح طلبان، 
اصولگرایان معتدل و میانه روها، دو نامزد تائید صلاحیت شده نزدیک 
به این طیف ها در این صحنه ماندند. از این دو نامزد یکی اعلام انصراف 
کرد.نبوی می گوید که سال ۹۲ به روحانی رای نداده چون اصلا در 
انتخابات شرکت نکرده است طبق گفته خودش تعصب خاصی هم در 
دفاع از دولت روحانی ندارد.این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید دارد 
که مشکلات امروز کشور آن قدر بزرگ هستند که قوی ترین دولت ها 
هم در حل آنها به سادگی توفیق نخواهند یافت. امروز تنها راه، حفظ 
وحدت ملی و حمایت همه جانبه از هر دولتی است که بر کشور حاکم 

است تا بتواند بر بحران های موجود غلبه کند.

رئیس سابق کمیسیون فرهنگی مجلس گفت : آقای روحانی باید به مردم بگوید »درست 
است که شما به بنده و برنامه هایم رأی دادید اما برای پیاده کردن آنها به این دلایل با 
محدودیت روبرو بودم« و این محدودیتها را برای مردم باز کند. ایشان باید دست از سکوت 
یا خودسانسوری بردارد و حقایق را با مردم در میان گذارد.فراکسیون امید که در سال پایانی 
مجلس یکی از کرسی های نایب رئیسی مجلس را از دست داد در عین حال نتوانست 
ریاست و نایب رئیسی کمیسیون فرهنگی را نیز حفظ کند و به ناچار به شکست در برابر 
جریان کم تعداد اما متنفذ رقیب تن داد.حجت الاسلام والمسلمین احمد مازنی  در گفت و 
با  ایسنا تشریح علل اتحاد استراتژیک با اصولگرایان در انتخابات مجلس دهم، توضیح درباره 
چرایی کم اثر بودن نقش اصلاح طلبان در اداره مجلس، تشریح دلایل پشت کردن بخشی 
از لیست امید به اصلاح طلبان پس از ورود به مجلس، بررسی علل ناکامی اصلاح طلبان 
در حفظ کرسی نایب رئیسی مجلس و تقاضا از مردم برای گول نخوردن و انتخاب عناصر 
تحول خواهان در انتخابات مجلس یازدهم پرداخت.مصاحبه در دو بخش سیاسی و صنفی 
تنظیم شده است که بخش اول مربوط به مباحث سیاسی و انتخابات مجلس است که 
امروز منتشر می شود و بخش دوم که به زودی منتشر خواهد شد به مباحثی چون فضای 
مجازی، شبکه های اجتماعی، مطبوعات، صدا و سیما و خبرگزاری ها پرداخته است.مشروح 

گفت وگوی با رئیس سابق کمیسیون فرهنگی مجلس به شرح زیر است:
* پایبند نبودن نمایندگان راه یافته با لیست امید به مجلس چه تاثیری بر 

سرمایه اجتماعی به ویژه در انتخابات اسفندماه مجلس خواهد داشت؟
اگر هویت جمعی برای فراکسیون امید قائل باشیم و برای نظر جمعی این فراکسیون 
احترام قائل باشیم، اکثریت قاطع اعضا بر حضور مستقل فراکسیون در آخرین انتخابات هیات 
رییسه مجلس و ائتلاف نکردن با فراکسیون مستقلین رأی مثبت دادند که البته نتیجه آن 
را هم دیدیم. این تصمیم امیدی ها حاوی این پیام به مردم بود که وزن واقعی اصلاح طلبان 
آن چیزی نیست که به افکار عمومی القاء می شود به بیان روشن تر این تصمیم فراکسیون 
امید پاسخی بود به نطق آقای پژمانفر عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس که گفته 
بود »ائتلاف اصلاح طلبان و اعتدالگرایان عامل وضع فعلی کشور است و ما اقلیتیم«. ایشان 
با این نطق تلاش داشت عملکرد دولتهای نهم و دهم را در پی ریزی وضعیت فعلی کشور 
تحت الشعاع قرار دهد.جان کلامم با مردم این است که اصلاح طلبان با زحمت می توانند یک 
کرسی هیات رئیسه مجلس را حفظ کنند و باز با زحمت می توانند یک طرح اصلاح طلبانه 
را در مجلس به سرانجام برسانند. به نظر بنده انتخابات هیات رئیسه مجلس در سال آخر 

عمر این مجلس به مردم پیام داشت و آن این بود که مجلس دهم، مجلس اصلاح طلبان 
نیست.به عنوان مثال طرح تحقیق و تفحص از شهرداری تهران در دوره قالیباف را ببینید 
که توسط جریان اصلاحات در مجلس کلید خورد اما به دلیل حمایت نکردن نمایندگان 
اصولگرا به نتیجه نرسید و اساساً هرگاه یک استیضاح، سوال، تحقیق و تفحص یا طرح 
جدی توسط اصلاح طلبان مجلس مطرح می شود همه ارکان قدرت اصول گرایان دست به 
دست هم می دهند تا مانع به نتیجه رسیدن آن شوند.اصلاح طلبان با درخواست تحقیق و 
تفحص از شهرداری تهران درصدد پاسخ به شبهه فساد شهرداری تهران در دوره قالیباف 
بودند اما همه ارکان قدرت در داخل و خارج مجلس بسیج شدند تا این طرح رای نیاورد. این 
مسئله نشان داد اکثریت نمایندگانی که مردم در انتخابات مجلس راهی خانه ملت کردند، 

اصلاح طلب نبودند.
* اتفاقات مجلس دهم چه تاثیری بر کم فروغ شدن امید مردم برای اصلاح 

وضع موجود می گذارد؟
شرایط کشور برای اصلاح طلبان در سال ۱۳۹۲ به گونه ای بود که برای باقی ماندن 
در ساختار حکومت و بستن راه افراط و تفریط در اداره کشور راهی جز ائتلاف نداشتیم. 
از مردم می خواهم از روندی که طی سال ۹۲ و ۹۶ آغاز کردند، خسته نشوند. دموکراسی 
یک فرآیند است و کار فرآیندی به صورت پروژه ای به نتیجه نمی رسد. از مردم می خواهم 
تحول خواهانِ نگران آینده و سرنوشت ایران را شناسایی و برای ورود آنان به مجلس یازدهم 
پای صندوق های رای حاضر شوند و با مشارکت فعال در انتخابات مجلس از تداوم سیاستهای 
خودخواهانه و غیرملی جلوگیری کنند. برای اصلاح طلب ها مهم برگزاری انتخابات سالم 

است حتی به قیمت رای نیاوردن شان.
*  شرایط نامناسب اقتصادی کشور چقدر در افزایش یا کاهش مشارکت 

سیاسی مردم در انتخابات اسفندماه تاثیرگذار خواهد بود؟
رئیس جمهور و اصلاح طلبان باید با مردم بدون تعارف و ابهام حرف بزنند. تاکید می کنم 
اصلاح طلبان در سال ۱۳۹۲ برای عبور از فضایی که در سال ۱۳۸۸ برای شان ایجاد شد، 
برای خودشان فضای برزخی تعریف کردند و تن به ائتلاف با بخشی از جریان اصولگرا 
دادند. در همین فضا اراده ای در کشور شکل گرفت تا نقطه اصلی مشکلات اقتصادی و 
معیشتی جامعه ایران که ریشه در روابط خارجی جمهوری اسلامی و قطعنامه های شورای 
امنیت سازمان ملل بود را از بین ببرد. این نگاه توانست با به تصویب رساندن برجام ائتلاف 
جهانی علیه ایران را به هم بزند اما خروج آمریکا از توافق هسته ای همه چیز را خراب کرد 

و نرخ ارز گرفتار نوسانات بسیار شدید شد و در پی آن شاهد کاهش شدید ارزش پول 
ملی و شکل گیری سونامی افزایش قیمتها بودیم.اقتصاددانان معتقدند نرخ ارز در بازار فعلی 
ایران منشاء روانی دارد تا منشاء واقعی. به همین دلیل معتقدند نرخ ارز در بازار کشور 
واقعی نیست. قرار گرفتن در جنگ روانی - اقتصادی تمام عیار علیه جمهوری اسلامی 
ایران بی سابقه ترین جنگ در طول چهار دهه گذشته است که البته نمی توان مسئولیت این 
جنگ را بر عهده دولت روحانی دانست. در روزهای آغازین جنگ اقتصادی علیه کشورمان 
از رئیس جمهور خواستم تا با تشکیل کمیته حقیقت یاب سهم عوامل و پارامترهای مختلف 
از جمله عوامل خارجی، عملکرد دولت، عملکرد دولتهای گذشته و بیماری ریشه ای اقتصاد 
کشور در شکل گیری نابسامانی های اقتصادی کشور را روشن کند اما این کمیته به هر 
دلیلی تشکیل نشد.اتفاق خوبی که در این شرایط افتاد این است که این سخن مقام معظم 
رهبری که »آمریکا به هیچ وجه قابل اعتماد نیست« با خروج آمریکا از برجام برای همه 
شخصیت های سیاسی و غیرسیاسی در جریان های اصولگرا و اصلاح طلب از هر زمان دیگری 
روشن تر شد. حالا جریان های سیاسی به طور واحد می دانند که حاکمان آمریکا قابل اعتماد 
نیستند.تاثیر تحریم، ضرورت مقاومت و فضای ایجاد شده باید توسط مدیران ارشد اجرایی 
برای مردم روشن شود. باید به مردم گفته شود برای قدم برداشتن در مسیر توسعه اقتصادی 
چاره ای جز اصلاح فرهنگ مصرف و توقف وابستگی به درآمدهای نفتی نیست. برای رونق 
تولید چه کرده ایم و چرا آن را مشروط به درآمدهای نفتی می کنیم؟ باید افکار قدیمی و 
قاعده سنتی »دست پسر در جیب حاجی« را کنار گذاشت و دور پول سهل الوصول نفت 
را خط کشید و در عوض آن به سمت رونق صنعت گردشگری، کشاورزی و استارت آپ ها 
رفت.جناح های سیاسی باید یاد بگیرند در تعامل با یکدیگر، بداخلاقی نکنند. عناصر افراطی 
جریان اصولگرا باید توجه کنند که برای زمین زدن دولت با دشمنان و مخالفان نظام در 
ضعیف و ناکارآمد نشان دادن او همصدا نشوند. هر چند که جریان اصولگرا هدفش مطرح 
کردن انتقاد به مقامات رسمی کشور بود اما دشمنان نظام و سیاستمداران سایر کشورها 
این انتقادات را در حکم تشدید اختلافات داخلی ایران و ناکارآمدی نظام جمهوری اسلامی 
تلقی کرده و بر طبل براندازی نظام، محکمتر از قبل می کوبند. نباید در این مسیر قرار بگیریم 
که لُمپن ها پیروز میدان شوند چون عناصری که به هیچ چیز پایبند نیستند،  بر موج ایجاد 

شده، سوار می شوند.
* دادن چه علائمی به جامعه پتانسیل کشاندن مردم پای صندوق های رأی 

را دارد؟

حاکمیت باید علائمی به جامعه بدهد که گویا منتظر حضور و مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات اسفند ۹۸ است و در صورت تحقق این حضور رأی قابل توجهی به سبد 
تحول خواهان ریخته می شود. تا وقتی که مسیر گفت وگوی ملی و صندوق رأی باز باشد هیچ 
عنصری در حاکمیت نباید برای انتخابات شرط و شروط بگذارد. باید سیاست را دینی کرد.

برداشتم این است که بزرگان کشور در جناح اصلاح طلب و اصولگرا چنین موضوعی را 
می خواهند. مردم با حضور پای صندوق های رأی به کسانی که مانع تحقق خواسته هایشان 

شدند بار دیگر »نه« بگویند.
* با توجه به عملکرد روشن اصولگراها و اعتدال خواهان در دولت های نهم تا 
دوازدهم، رأی مردم در یازدهمین دوره انتخابات مجلس کدام جریان سیاسی 

است؟
به نظر بنده مردم در شرایط جنگ روانی و دوستان نادان قرار دارند. تصور غالب به گونه ای 
است که گویا همه مشکلات اقتصادی و معیشتی کشور ناشی از عملکرد ضعیف دستگاه های 
اجرایی در دولت آقای روحانی است. بنده معتقدم مشکلات امروز کشور از یک سو ناشی از 
عملکرد غلط آن ۸ سالی است که قطار عقلانیت از ریل خودش خارج شد و بخش عمده ای 
از وقت دولت روحانی نیز صرف بر گرداندن این قطار به مسیرش شد. دولت روحانی آثار، 
تبعات و خرابی های ناشی از بی عقلی و بی تدبیری آن دولت را از طریق برجام و سایر اقدامات 
داخلی اصلاح کرد اما در عین حال با دشمن بدعهد و پیمان شکنی روبرو بود که تمام 

تلاشش را برای به زانو درآوردن نظام جمهوری اسلامی به کار بست.
سوالم از رئیس جمهور این است که چرا سهم عوامل مختلف در شکل گیری وضعیت 
جاری کشور را روشن نمی کند؟ این مسئله باعث شده همه ناسزاها متوجه دولت شود در 
حالی که حق این است که بخش عظیمی از دشنام و نفرین مردم حق سایر عوامل از جمله 
سهم ترامپ و هم پیمانان بدعهدش است. آقای روحانی باید به مردم بگوید »درست است که 
شما به بنده و برنامه هایم رأی دادید اما برای پیاده کردن آنها به این دلایل با محدودیت روبرو 
بودم« و این محدودیتها را برای مردم باز کند. ایشان باید دست از سکوت یا خودسانسوری 

بردارد و حقایق را با مردم در میان گذارد.
با مردم باید متناسب با اقتضائات امروز کشور و با گفتمان و محوریت ایران و اجرای کامل 
قانون اساسی سخن گفت. باید براساس منافع ملی روی »ایران« متمرکز شویم در این 
صورت موفق به جذب سرمایه های ایرانیان خارج از کشور می شویم. اگر گفتمان ایرانی برای 

ایران باشد، استقبال مردم از انتخابات اسفند ۹۸ بیشتر خواهد شد.

بهزاد نبوی :

باید در برجام بمانیم

حجت الاسلام احمد مازنی :

»روحانی« باید حقایق را با مردم در میان گذارد

چاره اندیشـی بزرگان اصلاح طلـب برای جلوگیری از هبوط 
این جریان سیاسـی، انشـقاق در این جریـان را گریزناپذیر کرده 
اسـت؛ گروهی از لزوم بازگشـت به اصول می گویند و گروهی از 

لـزوم حفظ جایگاه خـود در قدرت.
وضعیـت سیاسـت ورزی کنونـی اصـلاح طلبـان را می توان 
در عملکـرد ایـن روزهای فراکسـیون امیـد در انتخابـات هیأت 
رئیسه کمیسیون های تخصصی مجلس و کمی پیشتر از آن در 
انتخابات هیأت رئیسـه مجلس مشاهده کرد.بسـیاری از اصلاح 
طلبـان عملکرد فراکسـیون امید به ویـژه در ماه های گذشـته را 
زنـگ خطری برای مجموع اصلاح طلبی در انتخابات یازدهمین 
دوره مجلس شـورای اسـلامی در اسفند ۹۸ و بعد از آن انتخابات 
ریاسـت جمهوری در ۱۴۰۰ می دانند.اصلاح طلبان برای احیای 
اعتبار و جایگاه سیاسـی به خطر افتاده خود در انتخابات آینده، 
نسـخه های درمانـی متفاوتـی ارائـه می دهنـد؛ نسـخه های که 
طیـف گسـترده ای از بازخوانی گفتمانی و بازگشـت بـه اصول تا 
ارائه تاکتیک های انتخاباتی چون اتحـاد و ائتلاف با دیگر گروه ها 
را شـامل می شود.از دید ناظران، ارائه راهکارهای متفاوت، انشقاق 
در اردوگاه اصـلاح طلبان را به پدیده ای پرهیزناپذیر تبدیل کرده 

است.
* حال نزار اصلاح طلبان

اصـلاح طلبـان در انتخاباتـی کـه در روزهـای گذشـته برای 
تعییـن ریاسـت کمیسـیون های مجلـس برگزار شـد، یـک بار 
دیگـر رقابـت را به نمایندگان اصولگرا واگـذار کردند.در انتخابات 
یکشنبه )۲۶ خرداد(، فراکسیون امید توانست از ۱۳ کمیسیون، 
تنهـا ریاسـت بر سـه کمیسـیون برنامـه، بودجه و محاسـبات، 
بهداشـت و درمان و نیز کمیسـیون اقتصادی به دسـت آورد. به 
این ترتیب کمیسـیون هایی که اغلب در سال های گذشته رنگ 
و بـوی امیدی داشـتند، امسـال به ولایی هـا واگذار شـد.در برابر، 
فراکسـیون نمایندگان ولایی توانست ریاست هشت کمیسیون 

داخلـی از جملـه آموزش و تحقیقات، فرهنگی، صنایع و معادن، 
انـرژی، عمـران، کشـاورزی، آب و منابـع طبیعی، شـوراها و امور 
داخلـی کشـور و همچنین حقوقـی و قضائی را به دسـت گیرد. 
ریاسـت ۲ کمیسـیون اجتماعـی و تدویـن آئین نامـه داخلـی 
مجلس هم به نمایندگان مسـتقل رسـید.گفتنی است انتخاب 
اعضـای هیأت رئیسـه کمیسـیون امنیت ملی به هفتـه جاری 
موکـول شـده و بـر اسـاس آئین نامـه داخلـی مجلـس، رئیـس 
کمیسـیون اصل نـود با پیشـنهاد اعضای کمیسـیون به هیأت 
رئیسـه مجلـس و رأی اکثریـت نماینـدگان در صحـن پارلمان 
انتخـاب خواهد شـد.به موجب نتایج ایـن انتخابات و همچنین 
انتخابـات هیأت رئیسـه مجلس کـه چندی پیش برگزار شـد و 
در آن فراکسـیون امید کرسـی نایب رئیسـی نخست مجلس را 
بـه اصولگرایـان واگذار کرد، جایـگاه اصلاح طلبان در سـال آخر 
مجلس دهم بیش از پیش تضعیف شده است.برکنار از عملکرد 
فراکسـیون امید در سال های گذشته، عملکرد دولت هم چنگی 
بـه دل اصلاح طلبـان نمی زند. خروج آمریکا از توافق هسـته ای، 
برجام به عنوان یکی از مهمترین دسـتاوردها و وعده های دولت 
روحانـی را در محـاق فـرو بـرد. از سـوی دیگر محـذورات دولت 
در حوزه های سیاسـی، اجتماعی و فرهنگی، تحقق بسـیاری از 
وعده هـای اصـلاح طلبانه رئیس جمهـوری را غیرممکـن کرده 
اسـت. از ایـن رو مـدت ها اسـت گزاره هایی چون تـداوم یا توقف 
حمایـت از دولـت در میـان اصلاح طلبان به محـل بحث و نظر 
جدی تبدیل شـده اسـت.چندی اسـت بزرگان اصلاح طلب در 
مورد ریزش سـرمایه های اجتماعی خود اظهار نگرانی می کنند. 
سرمایه گذاری این جریان سیاسی روی دولت اعتدال و فهرست 
امیـد، چنـان کـه انتظـار می رفت بـه نتایج مطلـوب آنان منجر 
نشـده است.فرسـایش سـرمایه اجتماعـی اصـلاح طلبـان، بـه 
تهدیـدی جـدی بـرای این جریان بدل شـده اسـت. مردمی که 
بـه اعتبار توصیه رئیـس دولت اصلاحات به روحانی و فهرسـت 

امیـد رأی دادنـد، اکنـون با تحقق نیافتن خواسـته های خود، به 
کارآمـدی ایده ها، برنامه ها و روش های سیاسـی اصلاح طلبان با 
تردیـد می نگرنـد. تا جایی کـه به گفته رئیس دولـت اصلاحات 

احتمـالاً دیگـر »تکـرار« او هم مقبول مـردم نخواهد افتاد.
تاکتیک هـای  تعییـن  یـا  گفتمانـی  بازنگـری   *

انتخاباتـی؟
جسـت وجـو بـرای یافتـن راهـکاری بـرای تـداوم حیـات 
اصلاحات در عرصه سیاسی کشـور، دودستگی آشکاری را میان 
اصـلاح طلبـان ایجاد کرده اسـت؛ دو دسـتگی آشـتی ناپذیری 
کـه ممکن اسـت انشـقاقی ماهـوی میـان طیف راسـت و چپ 
این جریان سیاسـی بـه وجـود آورد.طیف های چـپ اصلاحات، 
بازگشـت به اصول اولیه این جریان یعنی دموکراسـی و توسـعه 
سیاسـی را راهـکار نجـات و احیـای جایگاه جریان متبـوع خود 
می داننـد. تغییر وضـع موجود و تحول طلبـی از دید این طیف، 
جزو اصول ماهوی رویکرد اصلاح طلبانه اسـت که در سـال های 
اخیـر به موجب ائتـلاف با جریان های میانه در عرصه سیاسـت، 
مسـتحیل شـده و اسـباب تضعیف این جریان مردمـی را مهیا 
سـاخته اسـت.این گروه همچنین بر این باور هستند که جامعه 
مدنـی بـه عنـوان پایگاه اجتماعی سـنتی و منبع اصلـی قدرت 
اصـلاح طلبـان، باید یک بـار دیگر مـورد توجه و رجـوع بزرگان 
ایـن جریان قـرار گیرد. طیـف دموکرات مسـلک اصلاح طلبان 
معتقدند اگر به معنای واقعی جامعه مدنی را نمایندگی کنند و 
صـدای مطالبـه گر مردم باشـند، هنوز هم نزد مـردم قابل وثوق 

هستند.
طیـف محافظـه کار جریـان اصلاح طلـب اما، تـداوم حضور 
در سـاختار قـدرت را بـر احیـای ارزش هـای اصیـل خـود ارجح 
می داننـد. از دیـد ایـن طیـف، تمرکـز بـر بازنگـری گفتمانی و 
رجـوع بـه جامعه مدنی، آنان را از سیاسـت ورزی برای حضور در 
لایه هـای بالایی قـدرت و تأثیرگذاری از بـالا غافل می کند و این 

مسـاله به تضعیف اصـلاح طلبان خواهـد انجامید.
بـه عبارتـی طیـف راسـت جریان اصـلاح طلبـی، همچنان 
تاکتیک هایـی چون ائتلاف سـازی با نیروهـای اصولگرای میانه 
را بـرای پیشـبرد برنامه هـای اصـلاح طلبانـه خـود در عرصـه 
سیاسـی لازم و کافـی می داننـد. گروه نخسـت اما، گـروه دوم را 
بـه رویگردانـی از اصل مهم و اساسـی تحول خواهـی در رویکرد 
اصـلاح طلبانـه متهـم می کننـد و آنـان را »توجیـه گـر وضـع 

می خوانند. موجـود« 
بـه بـاور ناظران آگاه، هیچیک از ۲ رویکرد رادیکال و محافظه 
کار در جریـان اصـلاح طلبـی، راهـکاری کارآمد و فراگیـر برای 
احیای قدرت این جریان سیاسـی اصیـل از خود ارائه نمی دهند. 
نـه صرفـاً تمرکز بر بازنگـری گفتمانی و رجـوع به جامعه مدنی 
راهکار احیای جایگاه کارآمد اصلاح طلبان در اداره بهینه جامعه 
است و نه تمرکز مطلق بر راهکارهای حفظ و حضور در ساختار 

قدرت.
از دیـد ناظـران، تلفیـق ایـن دو راهـکار با یکدیگر اسـت که 
می توانـد یـک بار دیگر اصلاحـات را به نیرویی مؤثر در سـاختار 

قـدرت و جامعـه تبدیل کند.
از ایـن رویکـرد، هنـوز هـم فرصـت بـرای احیـای جایـگاه 
اصلاحـات در جامعـه و در سـاخت قدرت مهیا اسـت، اگر دولت 
روحانـی جامعـه را مخاطـب قـرار دهد و بـا گفت و گو بـا مردم، 
از تنگناها، کارشـکنی ها و محذوریت هایی بگوید که وجـود دارد 
و او را از عمـل بـه وعده هـای خود بازداشـته اسـت و … که اقتدار 
و اختیـارات او بـه عنـوان رئیـس جمهوری منتخب ملـت را به 

چالـش کشـیده و وعده هـای او را بر زمین گذاشـته اسـت.
ایـن مسـاله نه تنها اعتمـاد عمومی بـه جریان اصلاحـات را 
یـک بـار دیگر احیا خواهد کـرد، بلکه زمینه های بهـره گیری از 
الگوهـای انتخاباتی متفاوت برای اصلاح طلبـان را فراهم خواهد 

کرد.

از لزوم بازگشت به اصول تا حفظ جایگاه خود در قدرت

نسخه های متفاوت خوددرمانی در اردوگاه اصلاح طلبان
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هر پيشه ورى بايد از سه ويژگى برخوردار باشد تا با آن 
بتواند كسب روزى نمايد: دانش آن كار را به كمال بداند؛ 

در آن پيشه امانتدارى پيش گيرد؛ و به زيردستانش 
محبت ورزد.
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معاون فرهنگی دادگستری قم با تاکید بر اینکه درقم نباید حریم شکنی شود، گفت: 
به طور مثال مراجع تقلید اجازه برگزاری کنسرت در این شهر مذهبی را نمی دهند و 
یا در تمام کشور »افق کوروش« اسم فروشگاه های خاصی است، ولی در قم اسم این 

فروشگاه ها »افق« می باشد.
حجت الاسلام والمسلمین عبدالمجید یزدی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران، 
افزود: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم به دلیل حضور مراجع تقلید، حوزه علمیه 
و به ویژه بارگاه حضرت معصومه )س( حساسیت ها و ملاحظاتی در صدور مجوز اعمال 
می نماید و بر این اساس، آیین هایی که در استان های دیگر برپا می شود، در این شهر قابل 
برگزاری نیست.وی ادامه داد: هر دستگاهی که قصد برگزاری جشنی دارد، باید مجوز اداره 

کل فرهنگ و ارشاد اسلامی را اخذ نماید که دراین صورت بلامانع خواهد بود.

وی اظهار داشت: دستگاه قضایی با آئین ها و جشن های شادی که مجوز قانونی از اداره 
ارشاد دارد، برخورد نمی کند.

یزدی با تاکید بر اینکه در قم نباید حریم شکنی شود، گفت: به طور مثال مراجع 
تقلید اجازه برگزاری کنسرت در قم را نمی دهند و یا در تمام کشور »افق کوروش« اسم 

فروشگاه های خاصی است، ولی در قم اسم همین فروشگاه ها »افق« می باشد.
وی در ادامه گفت: بنده به عنوان مسئول دفتر رئیس قوه قضائیه در قم، ضن برقراری 
ارتباط دستگاه قضا با مراجع و علما، نسبت به جذب روحانی و محققان در عرصه قضا و 

برای کمک به مباحث علمی و فقهی اقدام می کنم.
یزدی افزود: از سوی دیگر اقدامات دستگاه قضا را به مراجع تقلید و پیشنهادهای 

مراجع را به مسئولان دستگاه قضا منتقل می نمایم.

معاون فرهنگی دادگستری قم:

مراجع اجازه برگزاری کنسرت را در قم نمی دهند

نامحـرمانه

اخبــار

دریـچه

تماس تلفنی عربستان، با دفتر مریم رجوی 
 مکالمه تلفنی بین اعضای گروهک تروریستی منافقین که فایل صوتی آن توسط ایران فرانت پیج 
)IFP News( منتشر شده است، نشان می دهد که این گروهک و عربستان سعودی در زمینه موضوع 
انفجار نفتکش ها در فجیره همکاری می کند.مکالمه تلفنی بین اعضای گروهک تروریستی منافقین 
نشان می دهد که این گروهک و عربستان سعودی در زمینه موضوع انفجار نفتکش ها در فجیره همکاری 
می کند.به گزارش ایران فرانت پیج، در این مکالمه تلفنی شهرام فاخته، عضو رسمی و مسئول یگان 
سایبری گروهک تروریستی با حسین داعی الاسلام، عضو دیگر این گروهک که ساکن آمریکاست 
گفتگو می کند.در این مکالمه فاخته در سوالی که می پرسد به تماس عربستان سعودی با دفتر مریم 
رجوی، سرکرده این گروهک اشاره می کند و در خصوص نحوه هماهنگی بین منافقین و عربستان در 
فضاسازی علیه ایران در پی حمله به نفتکش ها در منطقه نظر داعی الاسلام را جویا می شود. فاخته سوال 
خود را اینگونه می پرسد: تمام تلاش هفته گذشته ما انتصاب انفجار ها به رژیم )ایران( بوده، سعودی ها 
در تماس با دفتر خواهر مریم پیگیر نتایج هستند و در جمع بندی اقدامات و عواقب احتمالی به چه 
محور هایی اشاره کنیم؟داعی الاسلام در پاسخ به سوال می گوید: فکر می کنم عواقب مختلفی می تواند 
داشته باشد. رفتن این پرونده به شورای امنیت تا دخالت نظامی و هر عاقبتی می تواند داشته باشد. این 
گفتگو مدرکی مستند در زمینه همکاری عربستان با گروه های معاند و تروریستی در زمینه اتهام افکنی 
و عملیات فریب در خصوص ایران است. این عملیات فریب پس از اتفاقات مشکوک و تحریک آمیز در 
منطقه در زمینه حمله به نفتکش ها سوالات جدی را در خصوص اینکه چه کسی پشت این حملات 

قرار دارد، مطرح می کند.

پیکر ۱۵۰ شهید دفاع مقدس  در تهران تشییع می شود
 فرمانده سپاه تهران اعلام کرد : مراسم تشییع ۱۵۰ شهید دفاع مقدس ۶ تیر ماه و در آستانه شهادت 
امام جعفر صادق )ع( برگزار می شود.سردار محمدرضا یزدی فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( تهران 
بزرگ، امروز در نشست خبری که به منظور تشریح مراسم تشییع باشکوه پیکرهای مطهر ۱۵۰ شهید 
گمنام دفاع مقدس در ساختمان ستاد مرکزی راهیان نور برگزار شد، گفت: مراسم تشییع شهدای دفاع 
مقدس در آستانه شهادت امام جعفر صادق )ع( برگزار می شود که تعدادی از این شهدا گمنام و تعدادی 
دیگر هویت شان شناسایی شده است.فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( با تاکید بر اینکه هویت چهار 
شهید متعلق به تهران شناسایی شده است، اظهار داشت: پیکرهای شهدایی که هویت آن ها شناسایی شده، 
هفته آینده در سراسر کشور جهت تشییع و خاکسپاری به خانواده هایشان تحویل داده خواهند شد.سردار 

یزدی اضافه کرد: برگزاری مراسم تشییع و خاکسپاری شهدای استانی نیز بر عهده استان خودشان است.

معاون وزیر خارجه انگلیس با یک پیام مهم در راه تهران
سفیر اسبق انگلیس در تهران، یکی از مأموریت های مهم سفر معاون وزیر امور خارجه انگلیس 
به ایران را ابلاغ پیام مهم لندن درباره اجرای ساز وکار ویژه مالی اروپا و ایران )اینستکس( عنوان کرد. 
»ریچارد دالتون« روز شنبه در گفتگو با شبکه رادیویی ال. بی. سی افزود، از جزئیات دستورکار سفر اندرو 
موریسون به تهران اطلاع دقیق ندارد، اما " شاید این باشد که خونسردی خود را حفظ کنید، چون یک 
تحول جدی در ساز وکار ویژه مالی در شرف اتفاق است تا به تجارت با ایران در زمینه مسائل بشردوستانه 
کمک کند. "وی این ساز وکار را در آستانه اجرایی شدن توصیف کرد و افزود: این پیام مهمی است و 
یعنی ایران قرار نیست از حمایت اروپا بی بهره باشد. سفیر اسبق انگلیس سپس عنوان کرد: شاید بهتر بود 
انگلیس، آلمان و فرانسه باهم پیام جامعی را به ایران ابلاغ می کردند. وزارت امور خارجه انگلیس روز شنبه 
اعلام کرد اندرو موریسون معاون وزیر امور خارجه انگلیس در امور خاورمیانه برای آنچه انجام گفتگو های 

شفاف و سازنده با ایران خوانده شده است، راهی تهران شد.

مهدی حاجتی به حبس و تبعید به طبس محکوم شد
حیدر آسیابی،دادستان عمومی و انقلاب شیراز همچنین با انتقاد از طرح برخی نظرات پیرامون 
مهدی حاجتی، گفت: اتهام آقای حاجتی، امنیتی است و ارتباطی با توئیت او ندارد و بر اساس شواهد 
و مدارک از سوی دادگاه صالحه به تحمل یکسال زندان و دو سال تبعید به طبس محکوم شده است. 
دادستان شیراز با بیان اینکه اطلاع رسانی شاهد برخی اظهارنظرها در مورد این زندانی هستیم، گفت: 
در نظر گرفتن عفو و اعطای هرگونه تسهیلاتی به زندانیان، در صلاحیت مسئولان دولتی و نمایندگان 
مجلس نیست و فقط دستگاه قضائی می تواند در این خصوص ورود کند. آسیابی تصریح کرد که اتهام 
مهدی حاجتی، اقدام علیه نظام بوده و اکنون نیز در حال گذراندن دوران محکومیت خود در زندان است 

و تاکنون هیچ درخواستی مبنی بر عفو و تخفیف مجازات از سوی او ارائه نشده است.

واگذاری ایران خودرو و سایپا تا پایان سال آینده
وزیر صنعت، معدن و تجارت  گفت : ایران خودرو و سایپا تا پایان سال ۹۸ و در نهایت تا پایان سال 
۹۹ به بخش خصوصی واقعی واگذار می شودرضا رحمانی در حاشیه مراسم روز ملی اصناف در جمع 
خبرنگاران افزود: عزم راسخ برای واگذاری دو خودروسازی بزرگ کشور به بخش خصوصی واقعی داریم.

وی اضافه کرد: واگذاری اموال غیرتولیدی و شرکت های وابسته این دو شرکت خودروسازی آغاز شده و 
تا پایان سال ۹۸ و نهایتاً در سال ۹۹ این واگذاری انجام می شود.

یادداشت های شهر سیل زده/34
محمد خامه یار

چشمانم را به اطراف می چرخانم. وه که برخی مردم چه زندگی مرفهی قبل از این داشتند و حالا 
گرفتار شده اند و با مشکلات دست و پنجه نرم می کنند.

در  گیر و دار کار پیامکی به دستم می رسد کربلا نایب الزیاره ام. نمی دانم چه اتفاقی افتاده است 
که دوباره پیامک دیگری به دستم می رسد که در حرم آقا علی بن موسی الرضا)ع( به یاد شما هستم...

شاید عنایتی شده باشد که دوستانم در این اماکن مقدس به یادم هستند اما دلم هیچ هوای کربلا و 
مشهد را ندارد و این جا را بهشت روی زمین برای خود می بینم هر چند که چیزی  جز ویرانه و غم و 
اندوه نمی بینم. حرم را این جا می بینم. تولیت و خادمین حرم حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس 
جمکران با کوله باری از محبت به این جا آمده اند. عراقی هم روی هدایای خود نوشته اند: هدیه من 

کربلا المعلی الی اهالی ....
یاد شعر سعدی می افتم که این طور گفته است:

کعبه سنگ نشان است که ره گم نشود
 حاجی احرام دگر بند بین یار کجاست

بگذریم. به فکر که فرو می روم، زیبایی های زیادی را می بینم. یاد روز اولی می افتم که حتی برای 
صرف صبحانه کنار خیابان را انتخاب کرده بودم و حالا همه چیز را  کنارم می بینم، از نیروهای مردمی 
و جهادی تا نیروهای نظامی و انتظامی. از روحانی و دانشگاهی تا نیروهای اداری و محلی. خدا را شاکرم 
به خاطر این همدلی و همراهی. هم ساختمان اداری هم مسجد و هم ساختمان حوزه در اختیار است. 
هم  قایق و بالگرد  در اختیار داریم هم ماشین های سپاه و ارتش و نیروی فداکار انتظامی. وقتی به این 

چیزها فکر می کنم در خلوت خود اشک  شوق می ریزم.

شهردار منطقه پنج قم :

مشکلات منطقه جمکران شناسایی و برطرف می شود
شهردار منطقه پنج قم گفت: تعامل و همکاری مجموعه شهرداری و اولویت بندی مسائل و مشکلات 
شهر برای اقدام و رسیدگی با توجه به محدودیت های اعتباری از مهم ترین عوامل موفقیت مدیریت 

شهری است.
علیرضا اقبالیان در دیدار مردمی با اهالی منطقه جمکران با تاکید بر ضرورت شناسایی مشکلات محله 
جمکران و برطرف کردن درخواست های شهروندان اظهار کرد: مشارکت و حضور مردم می تواند در حل 
مشکلات و رفع دغدغه های شهروندان به منظور خدمت رسانی هر چه بیشتر و با کیفیت تر در حوزه های 
مختلف موثر  باشد.وی گفت: تعامل و همکاری مجموعه شهرداری و اولویت بندی مسائل و مشکلات 
شهر برای اقدام و رسیدگی با توجه به محدودیت های اعتباری از مهم ترین عوامل موفقیت مدیریت 
شهری است.شهردار منطقه پنج با بیان اینکه خدمت به مردم نعمت بزرگی است که برای خادمین شهر 
قم فراهم شده است، افزود: با پشتوانه مردمی، همدلی، همکاری و تعامل می توانیم مشکلات منطقه 
جمکران را رفع کنیم و در این راستا تمام تلاش خود را انجام می دهیم تا کاستی ها به خوبی برطرف 
شود.اقبالیان از اهالی و کسبه منطقه جمکران و مشارکت در راستای حل مشکلات منطقه تقدیر کرد.

حسن مالکی نژاد رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم نیز در این جلسه ضمن تقدیر 
از عملکرد شهرداری منطقه پنج اظهار کرد: باید توجه داشت که حضور شهردار منطقه در بین مردم 
و شنیدن مشکلات مردم از زبان آنها ضمن تکریم ارباب رجوع، آرامش روحی و روانی شهروندان در 
رسیدگی به مشکلاتشان را در پی دارد.وی اضافه کرد: مشارکت، همکاری و همراهی مردم زمینه ساز 
شناسایی و حل مشکلات شهری است و دیدار مردم با مسولین شهری نقش بسزایی در پیگیری و 

برطرف کردن مشکلات مردم دارد.

شهردار منطقه هفت قم  خبرداد

آغاز عملیات بهسازی بوستان شهید رجایی
شهردار منطقه هفت قم از آغاز عملیات بهسازی بوستان شهید رجایی  با هدف افزایش سرانه فضای 

سبز خبر داد.
مجید متین فر با اشاره به آغاز عملیات بهسازی بوستان شهید رجایی حدفاصل میدان شهید مطهری 
و میدان شهید الهادی بیان کرد: این طرح با هدف بهبود تردد عابرین پیاده و افزایش سرانه فضای سبز در 
دستور کار قرار گرفته است.وی افزایش دسترسی و سهولت استفاده از امکانات بوستان، همسطح سازی 
و مناسب سازی مسیر تردد و بهسازی، نوسازی و زیباسازی بصری محیط شهری را از دیگر اهداف در 
اجرای این طرح برشمرد.شهردارمنطقه هفت با بیان اینکه ۴ میلیارد ریال برای اجرای طرح بهسازی 
بوستان شهید رجایی در نظر گرفته شده است، /خاطرنشان کرد: این پروژه در مساحتی به وسعت دو 

هزارمترمربع در مدت زمان سه ماه بهسازی و به بهره برداری می رسد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم با بیان اینکه متأسفانه سال هاست زنگ 
خطر کم آبی به صدا در آمده است، گفت: 
نیازمند یک اجماع ملی و یک اقدام همگانی 
با برنامه اجرایی متعهدانه در همه بخش ها 

برای مدیریت صحیح آب هستیم.
دیروز  پور  صادق  جان  علی  دکتر 
همزمان با آغاز هفته صرفه جویی در مصرف 
آب در جمع خبرنگاران با اشاره به افزایش 
۱2 درصدی مصرف آب در قم در سه 
نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال قبل گفت: از ابتدای سال تاکنون بیش 
از سی میلیون مترمکعب آب در شهرهای 
استان مصرف شده در حالی که این میزان 
در سال گذشته در این مدت 27 میلیون 

مترمکعب بود.
وی افزایش مصرف را ناشی از بار روانی 
غلط ناشی از افزایش بارندگی های ابتدای 
سال جاری دانست و اظهار داشت: سال ها 
سال  یک  با  آب  کمبود  و  خشکسالی 
بارندگی جبران نمی شود و باید همچنان در 
مصرف آب صرفه جویی لازم را داشت کما 
اینکه سال گذشته با همکاری مردم شاهد 

کاهش سرانه مصرف آب بودیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم با بیان اینکه سرانه مصرف آب در حال 
حاضر در قم به حدود ۱7۰ لیتر به ازای 
هر نفر رسیده است، ابراز داشت: این در 
حالی است که هر فرد با حدود ۸۰ لیتر هم  

می تواند زندگی مطلوبی داشته باشد.
وی با اشاره به نامگذاری روزهای هفته 

خاطرنشان  آب  مصرف  در  صرفه جویی 
کرد: با توجه به اهمیت آب و ارتباط آن با 
طیف وسیعی از موضوعات زیست محیطی، 
و  سیاسی  اجتماعی،  اقتصادی،  قانونی، 

فرهنگی این نامگذاری ها انجام شده است.
اینکه  بیان  با  پور  صادق  دکتر 
نامگذاری های این هفته دربرگیرنده خانواده، 
رسانه، افکار عمومی، گروه های اجتماعی، 
آموزه های  و  اقتصادی  طبیعی،  منابع 
بیانگر  امر  این  شد:  یادآور  است  دینی 
توجه سیاست گذاران حوزه آب و انرژی 
به ابعاد مختلف مؤثر برکمیت و کیفیت 
آب به عنوان یک ماده حیاتی، اقتصادی، 

بهداشتی و استراتژیک است.
* خطر کم آبی جدی گرفته نشده 

است
وی با اشاره به اینکه غالب جامعه در 
حال حاضر بیشتر از گذشته به اهمیت آب 
پی برده و خطر کم آبی را حس کرده اند 

گفت: البته این آگاهی و شناخت کمتر از 
میزان لازم است و توجهات نیز متناسب 
شرایط نیست به گونه ای که در حال حاضر 
سرانه مصرف آب در قم به حدود ۱7۰ لیتر 
به ازای هر نفر رسیده این در حالی است که 
هر فرد با حدود ۸۰ لیتر هم می تواند زندگی 
مطلوبی داشته باشد.مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان قم بر لزوم فرهنگ سازی، 
آگاهی مردم از وضعیت منابع آبی استان و 
استفاده درست از آب تأکید کرد و اظهار 
داشت: در حال حاضر هیچ منبع آبی در 
استان نیست که شناسایی شده باشد و 

مورد بهره برداری قرار نگرفته باشد.
وی با اشاره به منابع تأمین آب قم از 
منطقه  چاه های  خرداد،  سد۱۵  جمله 
علی آباد و سدکوچری ابراز داشت: با رشد 
با  زودی  به  مصرف  افزایش  و  جمعیت 
کمبود آب مواجه خواهیم شد که در این 
از آب دقت لازم  استفاده  باید در  راستا 

صورت گیرد.دکتر صادق پور با بیان اینکه 
متأسفانه سال هاست زنگ خطر کم آبی به 
صدا در آمده است، گفت: متأسفانه این 
مورد توسط بسیاری از افراد جدی گرفته 
نشده است و خود را مخاطب این هشدار 
ندانسته اند.وی تصریح کرد: آنچه مهم است 
یک اجماع ملی و یک اقدام همگانی با برنامه 
بخش هاست  همه  در  متعهدانه  اجرایی 
و صرفه جویی و مصرف صحیح در همه 

بخش ها کماکان از ضروریات است.
* افزایش مصرف آب در قم نگران 

کننده است
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم 
گفت: افزایش سرانه مصرف آب در استان 
که بیشتر در اثر توهم فراوانی آن به وجود 
آمده، نگران کننده است و در آینده نه 
چندان دور تامین منابع آبی مورد نیاز قم را 

با چالش جدی مواجه می سازد.
وی  بیان کرد: از ابتدای سال جاری 
تا کنون میزان مصرف آب در قم نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۱2 درصد رشد 
داشته که عواملی همچون فضای روانی 
اشتباه ناشی از بارندگی ها، افزایش دمای 
هوا و افزایش تعداد مشترکان عوامل اصلی 
آن به شمار می آید.صادق پور گفت: اکنون 
تمام منابع آبی شناسایی شده برای قم که 
بیشتر از خارج استان تامین می شود، مورد 
استفاده قرار می گیرد و با ادامه دادن این 
روند تا سال ۱۴۰7 منابع آبی در نظر گرفته 
شده برای قم قابل به پاسخگویی نیازهای 

استان نخواهد بود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

کمبود آب با یک سال بارندگی جبران نمی شود

عاقبت بازی با دم شیر کاریکاتور

محمدعلى رجبى

رئیس شوراهای حل اختلاف استان قم اعلام کرد

مصالحه 79 درصد پرونده های کیفری
رئیس شوراهای حل اختلاف استان قم با بیان اینکه در سال گذشته 
بالغ بر ۶۳ هزار پرونده حقوقی و ۱2 هزار پرونده کیفری را رسیدگی کرده ایم 

گفت: 7۹ درصد پرونده های کیفری به مصالحه می انجامد. 
سید حمید اسماعیلی  پیش از ظهر دیروز در نشست مطبوعاتی با 
اصحاب رسانه که در سالن جلسات دادگستری کل استان برگزار شد، 
ضمن عرض تبریک هفته قوه قضاییه اظهار داشت: رسیدگی و صدور حکم 
در کلیه شکایت های کیفری و حقوقی که به دستگاه قضایی ارجاع داده 
می شود یکی از وظایف مهم قوه قضاییه است.رئیس شوراهای حل اختلاف 
قم احیای حقوق عامه، کشف جرم و تعقیب مجرمین و اقدام در جهت 
پیشگیری از وقوع جرم را از دیگر رسالت های قوه قضاییه عنوان کرد و 
افزود: صداوسیما و اصحاب رسانه در زمینه پیشگیری می توانند نقش ویژه ای 
در پایین آوردن آمار جرم در استان داشته باشند.وی با اشاره به اینکه در 
شورای حل اختلاف سعی کرده ایم در کنار قوه قضاییه کمک کار خوبی 
باشیم، افزود: در پرونده های کیفری 7۹ درصد مصالحه داریم و گاهاً این 
میزان در ماه های رمضان و محرم به بالای ۸۰ درصد می رسد.اسماعیلی 
با بیان اینکه در پرونده های حقوقی بالغ بر 2۵ درصد و بعضاً ۳۵ درصد 
منجر به مصالحه شده است، ابراز کرد: در سال گذشته بالغ بر ۶۳ هزار 
پرونده حقوقی و ۱2 هزار پرونده کیفری را رسیدگی کردیم.رئیس شوراهای 
حل اختلاف قم با اشاره به نحوه رسیدگی به پرونده های با موضوع اخلال 
در نظام اقتصادی گفت: پرونده های با موضوع مفاسد اقتصادی در تهران 
رسیدگی شده و در استان قم پرونده ای با این عنوان نداریم.وی درباره نحوه 
رسیدگی به پرونده های کیفری هم گفت: در این گونه پرونده ها به محض 
شکایت، دادستانی پرونده را به شورای حل اختلاف می دهد و بعد از ۶۰ 
روز باید اعلام نظر شود، در پرونده های حقوقی هم طرفین را ترغیب به 
صلح و مصالحه کنیم اما این طور نیست که اگر مصالحه نشد جلسات متعدد 
بگذاریم و مکلف هستیم رأی خود را اعلام کنیم.اسماعیلی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به وضعیت فرودگاه قم گفت: داشتن یک فرودگاه مجلل 
قصد و هدف استان بوده اما مشکلاتی را سرمایه گذار به وجود آورد و در حال 
حاضر به دنبال سرمایه گذار مناسب و مطمئنی هستیم که بتواند فرودگاه قم 

را به سرانجام خوبی برساند.

معاون قضایی و منابع انسانی دادگستری کل استان قم  خبرداد

هوشمندسازی فرآیندهای قضایی 
در دادگستری استان قم

معاون قضایی و منابع انسانی دادگستری کل استان قم گفت: برای 
کاهش نیاز به استخدام نیروی انسانی به دنبال هوشمندسازی فرآیندهای 

قضایی در استان هستیم.
 ابوالفضل مجدد ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم 
با اشاره به وظایف معاونت انسانی اداره کل دادگستری اظهار کرد: آموزش، 
ارزش یابی کارکنان و امور کارگزینی بر عهده معاونت منابع انسانی است.وی 
ادامه داد: برنامه های آموزشی در ابتدای هر سال تدوین می شود تا قضات و 
کارکنان قوه قضائیه و ضابطین قضایی از دستگاه های مختلف توسط معاونت 
آموزش دادگستری مورد آموزش قرار گیرند، در این آموزش از بهترین 
اساتید استفاده می شود.معاون قضایی و منابع انسانی دادگستری کل استان 
قم افزود: در جذب قضات و کارکنان نسبت به کل کشور وضعیت خوبی 
را در استان داریم، البته استان قم به دلیل تک شهرستانی بودن، دارای 
حجم کار متفاوتی نسبت به استان های دیگر است.مجدد، هوشمندسازی 
فرآیندهای قضایی را جزو برنامه های دادگستری استان قم دانست و تصریح 
کرد: این روند به منابع انسانی کمک می کند تا نیاز به جذب روز افزودن 
کارکنان نباشد.وی ادامه داد: استان قم پایلوت داوری کشور است و آیین 
افتتاحیه این ساختار طی دو هفته دیگر برگزار می شود، ساختار داوری 
ساختار قوی است و در بسیاری از کشورها استفاده می شود، حل و فصل 
اختلافات به بهترین شیوه و کمک به اشتغال با به راه افتادن ساختار داوری 

رخ می دهد و باید شهر قم به عنوان مهد داوری در کشور معرفی شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

۸۵ درصد اراضی قم برای کاشت 
گونه های گیاهی  محدودیت دارند

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: حدود ۸۵ 
درصد اراضی شهر قم که در اختیار شهرداری است دارای آب شور با درصد 
بالای نمک و املاح و با محدودیت بسیار زیاد برای کاشت گونه های گیاهی 
است.پیام جوادیان با بیان اینکه بخش اعظمی از فضای سبز کمربند سبز 
بزرگراه امام علی شوری آب بالای ۸ هزار میکرو زیمنس بر متر است، اظهار 
کرد: شوری خاک و وجود بستر نخاله ای غیرهمگن از دیگر مشکلات توسعه 
کمربند سبز شهر قم محسوب میشود.وی با تاکید بر اینکه مطالعات کامل 
بمنظور توسعه فضای سبز این محور صورت پذیرفته خاطرنشان کرد: فضای 
سبز اطراف سه راه خرمشهر شوری آب ۸ هزار و ۵۰۰ دارد و دارای بستر 
ناهمگن و سنگ بستر بالا است.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم با بیان اینکه اراضی محدوده جاده قدیم قم تهران هم شوری 
آب ۱۶ هزار داشته و سنگ بستر بالایی دارد، گفت: اراضی اطراف کوه 
دوبرادران نیز دارای شوری آب ۶ هزار و ۵۰۰ تا ۸ هزار و 7۰۰ بوده و 2۵ 
درصد آهک دارد؛ اراضی اطراف بزرگراه آیت الله بروجردی نیز شوری آب 
7 هزار و ۵۰۰ داشته و خاک قلیایی بوده و آهک بالایی دارد.وی با بیان 
اینکه بوستان معصومیه و اراضی اسلام آباد نیز شوری آب ۱2 هزار دارد 
،خاطرنشان کرد: خاک این محور نیز به شدت قلیایی و شور است و به طور 
کلی حدود ۸۵ درصد اراضی شهر قم که در اختیار شهرداری است دارای 
آب شور با درصد بالای نمک و املاح و با محدودیت بسیار زیاد برای کاشت 

گونه های گیاهی است.

همزمان با دهه کرامت  صورت می گیرد

افتتاح یک پروژه و کلنگ زنی 
دو پروژه مهم شهری 

معاون فنی و عمرانی شهردار قم از افتتاح یک پروژه و کلنگ زنی دو 
پروژه مهم شهری همزمان با دهه کرامت خبر داد.علیرضا قاری قرآن ، با 
اشاره به اقدامات عمرانی شهرداری قم برای اصلاح و بازسازی و تکمیل 
دسترسی های زیرگذر علامه طباطبایی در بلوار امام رضا)ع( و مجاور 
مجموعه پل های ۹ دی، اظهار کرد: این پروژه از آذرماه ۹7 آغاز شده و شامل 
۵۵۰۰ متر مکعب خاکبرداری، ۱2۰ تن آرماتور بندی، 2۳۰۰ متر مکعب 
بتن ریزی و ۳۱۰۰ متر مکعب قلوه ریزی بوده است.معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم قالب بندی انجام شده در این پروژه را 2۵۰۰ متر مربع عنوان 
کرد و افزود: همچنین در این پروژه 2۶۰ متر طول جدول تک، ۱۵۰ متر 
طول جدول کانیو و ۹۳ تن آسفالت بیندر اجرا شده است.قاری قرآن با بیان 
اینکه این پروژه در دهه کرامت افتتاح خواهد شد، مبلغ هزینه انجام شده 
برای آن را بیش از 2۳ میلیارد ریال عنوان کرد.وی همچنین از کلنگ زنی 
دو پروژه مهم شهری همزمان با دهه کرامت خبر داد و افزود: عملیات اجرایی 
پروژه خیابان دو سطحه از میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار امام و پروژه 
بازسازی و تعریض پل زیرگذر ورودی قم از جعفریه همزمان با ایام میلاد 

باسعادت حضرت معصومه)س( و امام رضا)ع( آغاز خواهد شد.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

آغاز عملیات تکمیل 
سوله بحران در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات تکمیل سوله بحران در این 
منطقه خبر داد.ابوالفضل مستقیمی گفت: با هدف کمک به شهروندان در 
زمان وقوع حوادث و بحران اقدام به احداث و تکمیل سوله بحران به مساحت 
یک هزار متر مربع در خیابان عترت شده است.وی با بیان اینکه احداث سوله 
بحران یک ضرورت محسوب می شود، ابراز داشت: در ایران با توجه به تعدد 
بلایای طبیعی اهمیت مدیریت بحران بیش از پیش آشکار شده است و 

احداث سوله بحران نیز در این راستا می باشد.

اخبــار

اطلاعـیه
دفتر روزنامه ایمان به آدرس قم

 بلوار شهید صدوقی  کوچه 21ممیز یک 
پلاک 47 منتقل شد.

تلفن ۰2۵329۰6۱6۰

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم با انتقاد از وضعیت نامطلوب رعایت نکات 
ایمنی در پروژه های در دست احداث گفت: ایمنی طرح های عمرانی استان قابل قبول نبوده 

و مخاطره آمیز است.
محمود نوربخش روز شنبه در جلسه شورای فنی قم در سالن جلسات معاونت عمرانی 
استانداری افزود: طبق شیوه نامه اجرای طرح های عمرانی باید پیمانکاران را نسبت به رعایت 
کامل و دقیق اصول ایمنی واداشت.وی با تاکید بر ضرورت افزایش ایمنی درتمام پروژه های 
عمرانی و طرح های بازآفرینی شهری ادامه داد: ایمنی طرح های کارگاهی استان مطلوب 
نبوده و نباید از کنار این معضل به سادگی عبور شود.نوربخش اضافه کرد: نسبت به پایبندی 
طرح های عمرانی به مسئله ایمنی به ویژه در پروژه های خیرین باید اهتمام بیشتری داده شده 

و نسبت به رعایت کامل ایمنی اقدام های بازدارنده تدوین گردد.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود بیان 
کرد: درصورتی که سهم بری های دستگاه های مختلف استان در زمینه بازآفرینی شهری 

مشخص شود با رایزنی با مرکز، احتمال برخی تفویض اختیارات به دستگاه های استانی 
وجود دارد.

* اصول مهندسی در احداث پل خور آباد رعایت نشده است
مدیرعامل آب منطقه ای استان قم نیز با اشاره به پروژه اتصال میدان شهدای فردو به بلوار 
مرجعیت گفت: در این محور تعداد آب روهای پیش بینی شده از ۸ عدد به ۳ مورد کاهش 
پیداکرده که اقدام سنجیده ای نبوده است.احمد حاج حسینی مسگر افزود: ظرفیت این ۳ 
آب رو جانمایی شده باید به حدی باشد که ظرفیت عبور آب در مدت زمان بازگشت 2۵ 
ساله را تحمل کند.وی همچنین با اشاره به پروژه احداث پل روستای خور آباد گفت: پایه های 
این پل با امتداد زاویه ای که دارد در زمینه پس زدگی آب مشکلات جدی ایجاد می کند و 

نمی توان حجم آب را به صورت کامل تحمل کند.
حاجی حسینی مسگر بیان کرد: برای جلوگیری از آب شستگی و پس زدگی آب در 

احداث این پل، اصلاح و تصحیح پل امری موردنیاز به ویژه در فصل آبی سال است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم :

ایمنی اجرای طرح های عمرانی قم قابل قبول نیست

عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
مصالح  کیفیت  گفت:  قم  استانداری 
ساختمانی به صورت مستقیم در ایمنی 
داشته  ارتباط  شهر  در  ساخت وساز 
واحدهای  بی کیفیتی  درصورتی که  و 
هیچ  بدون  شود  محرز  تولیدکننده 

اغماضی باید پلمپ شوند.
محسن بهشتی روز شنبه در جلسه 
جلسات  سالن  در  استان  فنی  شورای 
معاونت عمرانی استانداری افزود: مبحث 
مستمر  به صورت  باید  بتن  کیفیت 
روند  و  بررسی شده  استان  سطح  در 

استانداردسازی آن دنبال شود.
و  صلاحیت  بررسی  در  افزود:  وی 
صدور پروانه فعالیت و کیفیت واحدهای 
تولیدکننده بتن و مصالح صنعت ساخت 
نباید هیچ گونه تسامحی صورت بگیرد، 
فعالیت واحدهای فاقد استاندارد با بر باد 

رفتن سرمایه های عمومی همراه است.
وی در ادامه با اشاره به پروژه اتصال 
میدان شهدای فردو به بلوار مرجعیت 
گفت: این پروژه در حال حاضر بالغ بر ۶۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی تصریح کرد: این محور در نوع 

در  و  بوده  حادثه خیز  محور  یک  خود 
ماه های گذشته بیش از ۶۰۰ مورد حادثه 
رانندگی در آن رخ و ۱۱ نفر نیز جان خود 
امور  ازدست داده اند.معاون هماهنگی  را 
عمرانی استانداری قم بیان کرد: در این 
طرح، با یک نگاه درون شهری یک پروژه 
برون شهری اجرا می شود که همین مساله 
عامل اختلاف نظر و بروز برخی مخاطرات 

شده است.
وی اضافه کرد: اگر بازنگری در این 
طرح صورت نگیرد و نسبت به تصحیح 
شیب شیروانی اقدام نشود در آینده ای 

نه چندان دور وضعیت این محور نیز مانند 
جاده جعفریه با معضل همراه می شود.

بهشتی همچنین با اشاره به پروژه 
احداث پل روستای خور آباد تصریح کرد: 
فشار اجتماعی در احداث این پل به دلیل 
مدت زمان زیاد از آغاز عملیات عمرانی آن 
شدید است.معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری قم اضافه کرد: احداث پل خور 
آباد از پروژه هایی بوده که تلاش می شود 

در هفته دولت به بهره برداری برسد.
بخش  تابع  روستاهای  از  آباد  خور 

کهک بود.

معاون استاندار قم:

واحدهای بتن سازی بی کیفیت پلمپ می شوند

عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به افتتاح فاز 
گفت:  کرامت  دهه  در  قم  خودرویی  شهرک  نخست 
شهرک خودرویی قم ۵ فاز و شامل ۱۶ بلوک است که فاز 

نخست آن در سه فاز در دهه کرامت افتتاح خواهد شد.
حسن طلایی در بازدید از شهرک خودوریی قم با 
اشاره به اهمیت وجود شهرک خودرویی در قم، اظهار 
داشت: شهرک خودرو قم در زمینی به مساحت ۳۳۰ 
هزار مترمربع در قالب بیش از هزار و ۵۰۰ واحد خدمات 
خودرویی، نمایشگاهی، نمایندگی های مجاز، خدمات 
جانبی و کلیه امکانات مورد نیاز در زیربنای ۱۵۰ هزار 
متر مربع به همراه پارکینگ های روباز و مسقف و معابر 

استاندارد و عریض با مشارکت سازمان میادین شهرداری 
قم و بخش خصوصی در حال ساخت است.وی با اشاره 
به افتتاح فاز نخست شهرک خودرویی قم در دهه کرامت 
اظهار داشت: شهرک خودرویی قم ۵ فاز و شامل ۱۶ 
بلوک است که فاز نخست آن در سه فاز در دهه کرامت 

افتتاح خواهد شد.
و  که صنوف خودرویی  به مشکلاتی  اشاره  با  وی 
آلاینده در شهر خصوصا در معابر مناطق مرکزی ایجاد 
کرده اند تصریح کرد: به دلیل پراکندگی صنوف خودرویی 
در سطح شهر و در خیابان ها و محله های مختلف، مردم 
قادر به کسب خدمات در یک نقطه نبوده و برای یافتن 

خدمات مورد نیاز خود مجبور به ترددهای بیجا در سطح 
شهر بوده و این امر علاوه بر هدر دادن وقت و هزینه 
شهروندان، امکان رونق کسب و کار از صنوف را نیز سلب 

می کند.
عضو شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: برای نمونه 
افرادی که قصد خرید خودرو را دارند، برای یافتن خودروی 
مورد علاقه و مناسب خود لازم است خیابان های مختلف 
شهر را طی کرده و به نمایشگاه های مختلف سر بزنند. 
این مورد علاوه بر ایجاد ترافیک و آلودگی بی مورد هوا و 
نیز اشغال فضاهای پارک در خیابان ها مردم را نیز دچار 

سردرگمی کرده و انتخاب را برای مردم سخت می کند.

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر مقدس قم :

فاز اول شهرک خودرویی قم در دهه کرامت افتتاح می شود


